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HONORABLE TOM CLARK,

Attorney General of the United States,
Department of Justice Building,
Washington, De Ce

Dear Sir:

On or about SZ:QQ{‘{E&%4 " 1914_5' I signed an application for renuncie
ation of U. S. Nationality & uTe Take Center, Newell, lModoc County, California.

I hereby repudiate, withdraw, retract and reéoke the said renunciation
upon the following grounds and for the following reasons:

(1) The circumstances under which said renunciation fo as signed b;l
me did not constitute a fair and impartial hearing and was a denig/’%—%ﬂﬁ-

tutional guaranty of due process of law and »f the equal protection of the lawsj

(2) I was not a free agent et the time when and the plage where said 1
renunciation form was signed but then and there was held in duress &?M’ 10~
tim of fraud, menace, undue influence and mistake of fact and law;

(3) then and tfmere was and for a period of time prior thereto had been
detained in s_%id Tﬁ? Lake Center by official authority and was deprived of sub=
stantially al rp%?’constitutional rights, liberties, privileges and immunities as an
Z{JAm-i:ea'n’citizen and was treated as thoughAPWere an alien enemy an thys was dis=

oriminated against solely by reason of the “Japanese nationality of‘%stors;

(4) I was intimidated, ¢ ge_g_/e.n compelled to sign said renunciation’
form by reason of the duress in which l.wes é‘iﬁﬁby the government and the duress,
raud, menace and undue influence of groups and individuals within said Center,
against which the government failed to protect me,

Because of the foregoing reasons, the said renunciation was fictitious

Tt &
1% invalid and voide A
) —z_ot)}cj ) . —._.Ur—)//
pal

a citizen or subject of Japan

owe
or given that country or nation any allegiance?' [am flot en alien enemy. & LT
y birth and by choice. dual citizenship through

e ——

( Zy aet or aceeptance upun my indivigdual part,
ﬁ‘p—/é—-d})”&l/f'a/%—a,‘— S N7y Q_/f
I demends that you withdraw,esd set aside the—said renunciation -75\‘, and
the epproval thereof if any approva thereof was given.

I am ready and willing to have this matter re=opgned end & hearing be
granted me ip-order to prove the said renunciation application was executed under
nnces above-mentioned when I was not a free ag nt in any sense of the
] t was asting under duress, menace, fraud, undue igfiuence and misteke of
fact and lawe

I respéctfully re st your immediante consideration of this urgent
mattere -~

Very truly yours,

Address: 4_5_!/( /3 /7

Arien Tnreraraens. (2222
ShANTE /ré, New [7EX/C o




CONFIDENTIAL Committee No.

(For Use Only of My Attorney) Atty. No.

D on w48 W oo oo - -

Name (type or Print) Mﬁf@zmj[ IDE
st Name Middle Name ~Last Name
Address at present: SKK. /3-8 INreRnrrent (BofL Sonzn fe ML

Sex: Male & Female
Age: J8 year. Date of birth: Month: DEg., Day: LS~ Year: /F/L2

Place of birth: City:ig.&&a County:mm%tate: ( '&‘41540"/6
Permanent residence at time of evacuation: EEMZE /: ﬁgx é:Z‘ﬁ

Concorp, (ArEoRNIB.
Occupation at time of evacuationzw/wﬂc;

Have you dual citizenship?___A/0

Did you ever have dual citizenship? MES
Did you ever take steps to cancel dual citizenship? kES

On what date did you sign an application to renounce your citizenship?

TBMuBRY LTS

Were you under 21 years of age at that time? AéQ_

Were you given a hearing on that application? VES
o

Where was the hearing conducted? &255 LRAKE gfﬁL/Fa&/V//?

Did you attend that hearing alone? aﬁgs If not, who went with

you?

Have you received a letter approving your renunciation? Jéis_

If you have, what date does it bear?_d@&ﬁ_- D 1/
7 U
On what date did you receive that letter? Oceroser , /45

(Attach that letter and the emeloge it came in to this

questionnaire,)
HERBERT WECHSLER
Who signed that letter of approval? 776ANE EMERBA,

Have you written a letter to Attorney General Tom C lark revoking your

renunciation? AZQ
What is the date of that letter? Aﬁﬂd/ Y /946

(Attach your carbon copy of that letter to this questionnairs).

From what camp were you removed and taken to the camp you now are in?

Tl LAKE, Checpogu .




Have you served in our military forces? /\ O

If you have, what type of discharge did you receive:

What was your last draft classif ication? AL — . V
Were you ever classified “"L4-C"?__ /&S

Did you refused to be drafted? No.

Are your parents U, S. citizens? “NO
What are their names? K/EL/ Zpe (/‘707'”5-&)
Have they been relocated?

Where do they live now?____ ;2& PN

What members of your family are serving or have served in the military

forcest /NonE

Have you been registered as an "alien" under the Alien Registration
When? Mpy /9¥5  Where? 319"// -F /VM
7

Did you protest that registration in writing?

2

Act of 19407

s o e

Have you filed a "non=repatriation" form? VES,
7
Wnen?__JANUARY, [FHE.
Are you single or married? ﬂﬁ&n:g

What is your wife's name: édlfl EKQ _ZDE
What is her present address?_//§ E, CHure HJST J;’DCKZ'ON &= 720

Is sh® a renunciant? veS
=
Have you any children? yES.
‘ T

What are their names and where are they living? 7okK/K O ZDE. E

o ACHN/ /MY _.[DEI @l E| C’ﬂ/@cg S’z; .S’ Tock 7o N gm./caww

Are there any other renunciants in your family? _A_/.a, Who?

— P
.

The following space is for any remarks you wish to make:

Dated; é'gsl_lz / /ffzé




AFFIDAVIT

What were your reasons for replying in the negative to
Questions 27 and 28 of the Army-WBA Registration Form?

I was one of the thirteen who originsted the Kibel Japanese
American Citizens League at Los Angeles for the prime pur- .
pose of Americsnization of Kibeis before the war, I de-
nounced dual citizenship, snd I was one of the few who, to
set a good example, early renounced my Japanese citizen-

ship (prior to 1941) during the midst of militarism in Japan,
This action caused me anxiety as to the safety of my wife,
child and myself during duration in camp snd post war life

in Japan. I never even dared to dream that a single Japanese
in any of the war relocation camps would be allowed the
privilege of remaining in the United 3tates after the bombing
of Pearl Harbor, At that time public sentiment wss so bzd
that I honestly believed that any person with even s drop of
Japanese blood would be deported to Japan. Hysteria and

wild rumors also ran rampant,

I also worried about the safety of my mother, and two sisters
and their families living in militaristic Japan if I answer-
ed in the aoffirmative, They would be under suspicion by the
Kempei(military police) as being related to a person who swore

disallegiance to Japan,

Block 39 in which I wes living consisted of only fifteen
family men and close to two hundred or more bachelor isseils
(first generation Japanese), They talked about numerous
punishments we would recelive in Japan when we were deported,
Mr, Miws and Mr, Noguchi who lived mnext to my apesrtment
repeated day after day that any person answering Yes to quest-
ions 27 and 28 would surely be minus 2 neck after deportation
to Japan.

I took the U, 5, Army physical examination twice and passed
each time with an 1 -A classification. I was to report to
duty on March 27, 1942, but was not granted the opportunity,
and instead, was treated as an enemy alien and forced into

a concentration camp at the point of a bayonet with just a
suitcase and a bed roll, Immediately after the start of war
I declared to Mrs. De Golia who lives at Boyer Circle,
Lafayette, "I am willing to die under the flag I was born."
When interrogated also by Mrs. McGregor (who lived =t Contra
Costa Country Club, and for whom I was gardening) for which
country I would fight, I replied emphatically ,"I will fight
for America." However, as previously stated,I was denied the
opportunity to fight and instead shipped to the marshlands
of Arkansas.,
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What were your reasong for spplying for repatriation to
Japan on February 18, 1943%

There were rumorg that anyone spplying for repatriation
would not be requested to answer questions 27 and 28; that
any person answering No to 27 and 28 would be fined a T&w~
thousand dollars, and life or 20 years at hard labor,

I presumed thet the war would not end for a long time, and

I was afrald to relocate out of camp becsuse there were
rumors that people who did , experlenced great difficulty in
obtaining housing, Jobs, police protection, etc.

I was almost positive that a2s seon as war ended the United
States government would send all Japmnese to Japan, especial-~
ly the/isseies and kibeis who were raised in Japan., I, there-
fore, wanted to establish a good record so that I would not
be punished end remain safe after the war in Japan, especial-
ly since I was a Japanese citizenship renunciant snd also a
member of the Kibel JACL (Japanese American Citizens League)
for the Americanizastion of kibels, The above mentioned
activities really worried me until the day of Japan's un-
conditional surrender,

on March 1

What were iour reasons for applying for repatriation to Japan
’

19453

It was a few days after I came to Santa Fe Concentration Camp
that I made up my mind to resign from the Sokuji Kikoku Hoshi
Dan and Hokoku Selnen Dan because I did not believe in all

of its activities and beliefs, I was thought of as a traitor
or "Inp"(pro-U,S8,) while in the Tule Lake Camp, and I was one
of the members on the list of the Dan to be attacked. There-
fore, I did make many Pro-Japan statements to create the right
impressions to the Dan, and was almost always the first one
to apply for repatriation and renunciation just to keep my
record good for the Japanese militarists in case of deport-
ation to Japan, BRecords of internees in America were kept by
Pro-Japanese groups in camp.

Bingo Saburo repeatedly stated that anyone who does not apply
for repatriation or renounces his citizenship may ride the
ship to Japan but will never reach Japan. He honestly meant
what he said, and I am afraid it could have happened if the
war d4id not end in unconditional surrender of Japan,

What were your reasons for applying for repatriation to
‘Japan on October 1, 19457

I was part owner of a house and hotel in Concord, Califernia,
which burned down to the ground due to arson, Somehow, before
this happened, I sensed and fesred such a thing,would take
place,

-




During my stay at Santa Fe Concentration Camp I was on e of
twenty or twenty-®ix people who disagreed with the principles
and activities of the 1500 members of the Sokuji Hokoku

Hoshi Dan and Hokoku Seinen Dan in the camp, Therefore, I
was susplciously watched by Yamane and his brothers, le=d by
Shishido (an issei), day and night, One day I wrote a family
reunion request and at the same time denounced the Sokuji
Kikoku Hoshi and Seinen Dan, While I was working in the

mess hall that particular application form was stolen from
under my bed, and thereafter letters from my wife were stolen.

My wife wes pregnant at the time we entered camp with pract-
lcally no money., I worked in the mess hasll so that I could
earn wome allowance to send to her to buy a few of her
craving foods. et the canteen, but my money order was also
stolen. Mr. Nakamura(from Hawail) wss the head of the post
office, and he was kind enough to make me out another money
order with his money, He said that it might take several
months of investigation and red tape to clear up the situation
and to write up another money order,
I went to consult Reverend Kondo from Hawaii whether he felt
that my resigning from the Dans wss the wrong thing to do.
However, he agreed about my resignation, and so I took my own
stand, thereby being all alone at the Santa Fe Camp, I was
the only outcast from the whole contingent from Tule Lake,
My wife was warned by Mrs., Kuwsno(mother-in-law of )
for my action, LSH/2RKA
//Ibelieved that the wwo organizations would report all of my
activities to the Japanese government., I wanted to make =
g00od record to be presented to the Japanese government when
deported so that my family and myself would be safe from harm,
I also believed that the U, S, government would gend all
records of individuals to Japan at the time of deportation,

5. Why, in your application of October 1, 1945, did you state
that you had always been loyal to Japan? .

At Tule Lake camp I was in the list to be assaulted and so

was closely watched. At Sante Fe camp after I seceded from
both orgenizations I was watched by the Yamane brothers,
eanother Yamene (lead by Shishido), and Kobszyashi(father—in-
law of Tachibana, I overheard them talking that I was going
to be pushed off from the ship or I was going to have my neck
cut off after being reported to the Jspanese government, It
wag a matter of death or life to me to prove on record my
loyalty to Japan., Just pretending was not enough or convinecing,
I had to prove by evidence, (concrete). Mr, Kondo, who was the
head of the repair shtp at the Sante Fe camp, made me a
shakuhachi(a Japanese musical instrument similar to a flute)
out of a plece of galvanized pipe with one end bent for easy
gripping to avoid slipping , I asked him to make it for me to
protect myself in case of attack.I still have that instrument
in my home, Fallowing is a rough sketech:

e Lo © © o en:///)
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I requested my roommate Masao Hamachl to stand up for me

as a witness to testify that I was not an "inu"(traitor)
after deportation to Japan, Dr. Furukochi gave me some
tranquilizer medicine to prevent my nervous breakdown, from
fear and worry. Mr, Toshio Sakaguchl,znother roommate from
Hawail, told me to report those people spying on me to the
Santa Fe suthority, but whenever I thought about the deport-
ation and the conssquences I just could not go through with
his advice,

Why did you 2lso state in your application of October 1,
1945, that you earnestly desired to be repatriated as
early as possible?

Same reason a8 given in the previous question., When my

camp records were sent by the U, S. goverment with me to
Japan, they would counteract the reports sent in by the
Dsns, and consequently my family and I would be safe from
harm, We would either be kllled or starved to death 1if
Japan had won the war,

As soon 23 I entered Assemby Center the fact that I was an
originator member of the Kibel Japanese American Citizens
League, had renounced my Japanese citizenship, had denounced
dual citizenshlp , and had tried to Americanize the klbeis
caused me great anxiety . One day the Assistant Consul
General Fukushima of Los Angeles came to our JACL meeting,
Akirs Itami(translator at the War Criminals Trial in Japan)
informed me that the purpose of his vigit was to inspect

our ideas and loyalty. DBeing so sure of being sent to Japan
all I could think of was safety for my family and myself.

Why did you further state that you desired to contribute
to Japan's post-war ilndustry?

I knew that Japan lost the war when no harm éame to us at
the end of the war, but I did not know to what extent Japan
lost., I believed that I should maintain a good record to
be presented to the Japanese government by the U.S, govern-
ment.at the time of deportation, I dldn't dare hope that

any of us would be permitted to remain in the U,S. after
what Japan did to Pearl Harbor, i

What were ybur reasons for becoming =2 member of the Sokujil
Kikoku Hoshi-Dan and why did you not resign?

When I moved to Tule Lske my neighbor was Mr, snd Mrs, Susumu
Kurihara who wer They came to my apartment every
BB SFimi =Baby. One night Mr. Kurihara
was attacked and Since he visited my spart-
ment regularly Ssburo Bingo, Ishizaka, Akashi, and Inouye
agsumed that I belonged to the same pro-America or traitor
group as Kurihara, They watched me very closely, although
I do not know whet ¥Mr, Kurihara did to be attacked,

0 Y




I went to Tohara and Morodomi to request my brother's and my
admission to the Dan since Morodoml was my family friend,
because ily brother and I were neither notified nor invited

to the celebration of the formation of the Hoghi-Dan., Every
meeting and activity of the Dan was kept a secret from us for
a long time, When I was under the impression that we were

to be deported, and my very life was in danger, I just could-
n't or didn't even think of resigning. Only after Tohara
went to talk to Bingo and Akashl were suspicions lifted,from
us. I never left my apartment after dark, and even in the
dusk when I went out to the laundry room to fetch a bucket

of water I cushioned my head with a thick padding of materisl
under my hat in case of an attack from the back. Before

and after Kurihara's attack the lights used to go out from
the kitchen entrance, boiler room of the messhall, and the
laundry drying room almost every night. I asked Mr,Hirata,
the chief cook,"Why don't you keep the lights on every night?"
He answered,"Il do.It's funny because I put them on myself
every night, but when & arrive in the morning the lights

ere off," I suspected then that Bingo and Ishizaka were
watching me.
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I knew then for sure that I was the next vietim to be attack-
ed., From fear I could not think straight., I could not
resign from the Dan, becaguse that would be further proof

of disloyalty to Japan .Saburo Bingo confessed to me at the
Santa Fe camp that I was next to Kurihara on the black list
to be attacked at the first chance, The Dan cancelled the
attack after my brother informed or cautioned Bingo to

wateh out because the F.B,I. questioned him as to who attack-
ed Kurihara, My brother lived next to.Saburo Bingo's apart-
ment and so was probably influenced by Bingo, Bingo told me
that he then changed his mind about my brother and myself,
and that I was saved from attack, I think that Kurihara believes
it was I who informed the dan about his activities during the
nights, because he told me so, but I have nothing to do

about his being attacked, Under such an environment and

circumstances I had to be a good member in standing for my
safety. ( 5)




9.

What were your reasons for also becoming a member of the
Hokoku Seinen-Dan and why did you not resign?

I registered for the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan , but I d4id not
sign nor apply to become a member of the Hokoku Seinen Dan,
They may have put my name in the Hokoku Seinen-Dan because I
attended their morning drills, but I wes unaware 6f the fact
that I was automatically a member of both. At the hearing I
may have sald that I was a member of both dans, but as I have
mentloned, I had neither applied nor signed up as a member of
Hokoku Seinen Dan,

One day Tsunejiro Tohara ceme and told me that he had gone to
Akashl to persuade him about me, - He told me to wiibe my name
and address in Japan and to stamp with blood my fingerprint.

I did as he told me, because under such circumstances I had to
comply. Tohara is the father-in-law of Hajjime Morodomi and who
thus helped me from being attacked, Hajime Morodomiws a very
good family friend of my late father and uncle.

As an officer of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, what duties did
you perform, to whom, where and how and why?

After the first group of Hoshi-Dan officers were sent to

Santa Fe Camp, Saburo Bingo came and asked me to go with him

to a meeting. The meeting was to reorganize the Dan and to
nominate officers, Saburo Bingo Bimgo nominsated me 28 an sssist-
ant Treasurer of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, I declined, but
the members present were desverate and did not accept my refusal
nor even listen to me, There was no election; whoever was nom-
inated became an officer, I went with Tanouye the Treasurer,
whom I was assisting, from one ward officer to the next to collect
money, but I did not know the amount . I carried the money
satechel and accompanied Tanouye to Uyemaruko's apartment to hand
him the money. This was my first and last duty as an assistant
treasurer. Less than a month later I was sent to Senta Fe, I
didn't know the source of the money, who used the money, or

how it was used. All I ever did was to help collect the money
with Treasurer Tanouye to deliver to Uyemaruko,

What were your reasons for msking early and repeated requests
for permission to renounce your citizenshi®

As I have mentioned previously, I was misconstrued and was def-
initely to be attacked by Saburo'Bingo's group., A concrete ev-
ldence of my definite approval of renmunciation of citizenship
was required for the safety of my 1ife and probably of my fam-
ily.

( 6)




12[/§Hhen did you make the repeated requests to renounce?

I requested to renounce after I heard from Shunji Aoyama that
his renunciation was approved, and after several Sokuji Kikoku
Hoshi or Seinen Dan-sponsored hearings were held, and after
being vigorously urged to do the same.

Why did you state at your renunciation hearing that you believed
the Emperor to be a divine being?

My family 18 of Catholic belief, and my ancestors have been also
for the past 200 years, As a child I attended the Catholic
Church twice every Sunday. If I did not attend church, I was
not permitted to eat my supper. I went to catechism for two
years, and before I came to America I served as en altar boy for
two years every Sunday at the Catholic Church in the city of
Kurume., My catechism teacher told us not to bow our heads to
the emperor, his picture, or in front of a Shinto Shrine because
there is only one Creator who is God., I never did or do believe
that the emperor is divine, but I haed to make such an absurd
statement to be convincing when sent to Japan., At the time I
was convinced that the U, S5, government would present my record
of statements to Japan, My wife and family, and I would then
be safe from the Kempei(military police) and angry mobs. In
face of all the accusations and suspicions I met with the Akashi
and Bingo group, I had to have some convincing evidence to counter-
act their report to the Japanese government concerning me,
Disapproval of my renunciation meant death, slow starvation, or
disappearance of my family or myself. When I went to request
renuncietion of my citizenship I was out of my mind from fear,

Why did you also state st the above mentioned hearing that you
believed the Emperor would rule the world?

Although I made such a foolish statement for self-protection,

I 414 not believe in such a foolish xkakememikx thing. When U.S,
started to advance toward Midwgy Island I concluded that Japan
would be beaten since she had won the first phase of the wsar
only by using its main force of Japanese military power against
the allies' little outposts. Because I was so sure of being
gsent to Japan I felt that I had to make my record satisfactory
to the military government of Jespan in order to combat with the
accusstions of Akashl and Bingo's group.l genuinely believed
this was the only way to save myself,

Why did you further state that you would like to return to
Japan as early as possible so you could volunteer for the
suicide squad 2nd "go right into the ships of the U.,S. and
England"?

5




When I took my army physical examination I was told by Dr,
Neufeld that I was too nervous to be dPafted for front line
duty. He thought that the army would assign me to other duties.
Therefore I knew that I could not be in such a special squad.

My main and only purpose of making such a foolish and impaéssible
decleration was to get approval of my renunciation , and there-
by establish a record good enough to counterasct the sccusstions
made by Akashl and Bingo's group as well as to prevent being
attacked, When I was spiled upon by ignorsnt groups who thought
that attacking and even killing(Mr, Hitomi) was being loyal to
Japan, Fear caused me to be out of sound judgment or sanity.

I could think of nothing but safety while in camp and after
shipment to Japan. My thinking went around in vicious circles,
and fear of life was always uppermost in my mind,

On March 5, 1945, what did you do to request approval by the
attorney general of your renuncistion?

I don't think that I did anything special, but I requested be-
cause I was under close watch by Tachibena's father-in-law(Ko-
bayashi), Yamene, and the Yamane brothers. Some of the intern-
ees from Peru were keeping an eye on me also,

Why did you r@quest gpproval by the attorney general of your
renunciation?

As previously mentioned I was one of the organizers of the

Kibel Japanese American Citizens League in Los Angeles who
renounced his Japanese citizenship , tried to Americanize Kibeisg
in the Los Angeles area , and encouraged them to renounce their
Japanese citizenships as one step closer to being a good Am-
erican citizen, One meeting Assistant Consul General Fukushima
came to our meeting, and as Mr. Itami told me later, to check
our ideals, This was quite a shock to me, and I alweys carried
this fear of disapproval by the Assistant Consul General of m'y
actlons from the time of my entry into the Stockton Assembly
till the end of the war., I was always being watched by some-one
or enother ever since entry into Tule Lake Camp, Hence , failure
to obtain approval of my renunciation meant physicel harm to
myself or family, If the war did not end in the unconditional
surrender of Japan, I doubt very much that I would be alive to-
dey. I would have been disposed of . All the answers that I
have given you to the foregoing questions seem almost ridicu-
lous to whoever 1s exemining my report; but once a person is
commltted to such a concentration cemp he camnot think logiecally.
His thinking habits are molded into certsin ways from which he
cannot escape. Even after the war and after I went to Crystal
City camp I was thought of as an "Inu"(traitor) and therefore
watched, HMr, Nageo, the Chief Cook, confessed to me that he
thought I wss a Germen police. I was an assistant baker to the
chief baker who was a German internee. One day my mail(request
for release from internment) to the attorney genersl was stolen
from the post office., The reason why I found this out was that

I went back to see Mr, Miller (the postmaster) in order to change
my maill to registered mail, Under such 2n environment I was

{8




not my real self, I was under constant fear of life; I had no-
one to go to for help or to confide in for ease of mind,

The U, S, government had four months time in which to give a
hearingto us niseis (American born citizens) for testing our
loyalty, if she wanted to, before they ordered us to assembly
. cé@nters. Curfew came in February, 1942, and we were in camps
in June, 1942, If I were not sent into camp I would have been
in the U, S, Army. Japan made the biggest misteke in the history
of any nation on the day she bombed Pearl Harbor. The day that
Japan lost the war was the day that Russia was ready to take
over Japan if not of the U. S, The U, S., who protected Japan
from the Bussians,was the country that Japan attacked, At the
same time the day when U, S, won the war unconditionally wss
the day U, S, took over the job that Japan had of checking
Communism in Asia, However, militarism had to end some time,
gsomewhere, Fate was that U,S,which has the most perfect const-
itution --freedom, of religion, freedom of speech, freedom of
press,and liberty and justice for all-- was given the job of
leading the world into peace and prosperity through Democracy.,
There has been no other country in the past whiech has had a
fEbnstitution comparable to the U,S, constitution, and there never
will be., The U, S, constitution represents the words of God.
I have studied a few of the books of famous Western philosophers,
and I have not agreed at any time with force, or militarism sad
conquest of other nations by forece. I have no intention of
eriticizing the U, S, government but the evacuation of American
citizens without 2 hearing when there was ample time to do so
was not justified. The U, S, government should have followed
the constitution word by word as the Administration of President
Eisenhower is doing today. If she had, I dohAt think such a thing
a8 an evacuation of American citizens into concentration camps
at the point of a bayonet,pguld have taken place. Neither would
such a2 law as permitting/go renounce his only cltizenship have
been passed., President Roosevelt was opposed to the evacuation
of American citizens. I have fourdchildreén;today, and,I am proud
to say, they are 100% Americang. I regret very much to say thsat
the struggle with communism will not end without =2 war with Russis,
I am readp and willing to do my duty as an American citizen when
the time comes. I should and would be grateful to be given one
more chance to regain my American citizenship. \
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Qarsi—
I
AFFIDAVIT

INSTRUCTIONS FOR THE PREPARATION OF AFFIDAVIT é/ 7 y / 7- Z

This affidavit should be specifically addressed to the circumstances of your particular case and should not consist of generalities. When
you are uncertain as to matters related in your affidavit write “uncertain’”. Where you claim that any action was taken by you as the result of
fear, you should state in each instance, with the greatest possible particularity, what was feared and why. If it is claimed that the fears were
caused by threats from individuals or groups of individuals, the nature of the threats, the names of the individuals making them, if known,
and the time, place and occasion for the making of the threats should be given.

If more space is needed for answers to particular questions, separate sheets of plain white paper should be used. Each separate sheet so
used should be plainly marked with the number of the question being answered and your name.

1. Name Date of Birth

Hasatsujl Ide Dece 25, 1902
2. If born prior to December 1, 1924 | (A) Have you ever renounced Japanese When Where

nationality? m m' "' 1m “ m" ‘. mu‘ g

3. If born since December 1, 1924 (A) Was your name ever registered with a Japanese Consulate for the purpose of reserving your Japanese
nationality?

If so, did you thereafter renounce your Japanese When
nationality?

4. State periods of visits to Japan and purpose of each visit:

Date Purpose

From To

Eay, 1913 Jun, 26, 1927 Socamicel hardablp., I was sent %o Jepan when
i?'ai 8o my grandmother oo .

5. Give details concerning any formal education in Japan:

School Period of Attendance

Crampar ‘ehool From  RO%9 To J988
High schoel 1926 1927

Specify subjects studied (attach additional sheet if necessary).

e

¢
CoopPa: s tory
mu?u.

6. Have you ever made application for repatriation to Japan?.................. If so, give date and your reasons for so
applying:

e at ached sghoet

7. (A) Have you ever expressly indicated that you would not swear unqualified Have you ever declined to answer when asked whether you
allegiance to the United States? m would swear ungualified allegiance?

You

Or have you ever given a qualified answer to such question asked at War Relocation Centers? If so, give your reasons:

fee attsghed sheet

(B) If your answer to any of the questions in (A) is affirmative, then did you ever subsequently change your mind and e)m your willingness

to swear an unqualified allegiance or would you have been. %wOWOMd heen a‘:r“'uw'“w 50, state
arrived ot SEdvE 18 Tt sBREM Th po 1 found o4 my big mlstake of not belng
hooest So myself, Away from Tule lLake I found out that the econdition of
phigsisal foree thet puled Tule Leake wes w0t the life of any human belng.
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(C) Did you ever indicate that you would not swear unqualified allegiance to the United States either expres“;r by refusal to answer, or a quali-
fied answer, knowing that by so doing you would be sent to the WRA Segregation Center at Tule Lake?... 5% If so, give reasons:

8. (A) Period of
Membership
WERE YOU EVER AT ANY TIME A MEMBER OF ANY OF THE FOLLOWING ORGANIZATIONS:

Z
)

Black Dragon Society (Kokuryu Kai)

Central Japanese Association (Beikoku Chuo Nipponjin Kai)

Central Japanese Association of Southern California

Dai Nippon Butoku Kai (Military Virtue Society of Japan or Military Art Society of Japan) (Hokubei Kai)
Heimuska Kai, also known as Hokubei Heieki Gimusha Kai Zaibei Nihonjin, Heiyaku Gimusha Kai, and

Zaibei Heimusha Kai (Japanese residing in American Military Conscripts Assoc.) Heimusha Kai

Hinode Kai (Imperial Japanese Reservists)

Hinomaru Kai (Rising Sun Flag Society—a Group of Japanese War Veterans)
Hokubei Zaigo Shoko Dan (North American Reserve Officers Association)
Japanese Association of America (Zaibei Nihonjin Kai)

Japanese Overseas Central Society (Kaigai Dobo Chuo Kai)

Japanese Overseas Convention, Tokyo, Japan, 1940

Japanese Protective Association (Recruiting Organization)
Jikyoku Iin Kai (Current Affairs Association)

Kibei Seinen Kai (Association of U. S. Citizens of Japanese Ancestry who have returned to America after
studying in Japan)

Nanka Teikoku Gunyudan (Imperial Military Friends Group or Southern California War Veterans)
Nichibei Kogyo Kaisha (The Great Fujii Theatre)
Northwest Japanese Association

Sakura Kai (Patriotic Society or Cherry Association—composed of Veterans of Russo-Japanese War)
(Cherry Blossom Society) .

Shinto Temples
Sokoku Kai (Fatherland Society)

Suiko Sha (Reserve Officers Association Los Angeles)
Hokoku Seinen-Dan

Hokoku Joshi Seinen-Dan
Sokoku Kenkyu Seinen-Dan
Sokuji Kikoku Hoshi-Dan

® Kook P W8k "1 fived with ny wife was oo rtrolled b
Seinen Dan, The 1o aders wore the lgsel Sense Alashi end
Inouye end Ishigaka, They tried to ;
to be sent to Japanend I Letter jJoin

said anyore who 18 not a mewbor will

b:“dm he gets to Japan, Thoup

b
main respon that I nd

ine
e o t
a
Foi? Lo
(Our first okt
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the susplelon I wes under with the ‘an on scount of my friendeblp with Mr,

Kuribhare, said he was appolnting me as assistant m?» m?? I vefu
eonttd

(D) I unﬂmﬂiwmb‘sh?m W Wioxzd WW gf‘iiawﬁgaﬁe % awsom fir so doing:
agresd to their utt‘ﬂsln anéd ldeas. I went So NHev, Nodo hazuﬁi, ﬁ‘;'::n
in Homolulu, sometime in April, 1945 to inquire whether I was to
fiior
By

TP | Ehe | St

?

v " o
Gway from the Dune fe seld thet I was pight, The lattes w‘rgy |

sane one found o % aotions and latent m’to" secede ﬂ-g: o | "‘g’ &5
o daphn oo Hove s By T heine sime WmthE e FioW P
‘l*-' c'umz one 3 . ..:'g,"’} A the mogs

t
) w:”
nwoir- dat . "u::i

7
55




IDE, Masatsuji

6. There were many rumors in Rohwer Relocation Center that made me apply
for repatriation, The rumors and gossip made me believe that all the Issel,
Kibei and maybe Nisei were going to be deported to Japan when the goverrment
could send us by the exchange ship, The Issei bachelors {(about 90% of the
pesidents in ow Block 3l) talked all the time saying that if a citizen
don't apply for repatriation his family in Japan will be punished and by
refusing to apply I will be eonsidered disloyal to Japan and my family
(mother and sisters) in Japan will be punished and when I got deported I'll
be taken care of by Japanese police or army or & mob probably will kill
me and my wife will be punished too, I didn't want any of these thirgs to
hacpen to any of us, There were letters from Poston and Gila saying if
anyone applied for repatriation he would not have to register and answer
to Ammy Questionnaire, but if anyone dldn't apply for repatriation he would
have to answer the Questionnaire or would be put in prison for 20 years
or $10,000 fine 6r both, I did mot want to be put in prison or fined and
as I feared I'd be deported I didn't dape give Yes-Yes answers to 27-28
as it would mean punishment for me and my family when I was deported to
Japan, To be safe I applied for repatriation.

7A, In 1940 or 1941 I registered under the draft law at Comcord, Calif,,
where I lived with my wife who was dependent on me, I was working at garden=-
ing and landseaping, I was classified 1-A and was willing to swear alle-
glance and serve in the U,3, Amy, A short time after Japan started the

war our neighbors Mrs, McGregor and later Mrs, George deGolia who livem

at Boyer Circle, Lafayette, Calif,, visited us and asked me what I was
going to do and I told them I was going to fight for the U.8, against Japan
and Germany,

I took two physical examinations for the Army and both times passed 1l-A
and was to be taken in Mareh 25 or 26, 1942, But when I took the last
physieal Dr, Nenfeld told me that because of a nervous condition 1I'd be
drafted but was not fit for front linms duty. The of ficer did not accept
MBe ‘

Later we had to go to the Stockton Assembly Center and later to the

Rohwer Relocation Center, Me Ghee, Ark., where my wife and I 1lived in

2lock 3l where I applied for repatriation as stated in my answer to Question
above,

I gave negative answers to Questions 27 & 28 of the Army questionnaire
at Rohwer. There were several reasons for this, One was because I did rd
know what was going to happen to me amd my wife, I was hurt to think I
was not treated like a citizen and had to be placed in a guarded camp like
an alien or enemy of my own country after I had beenwllling to serve in
the Army. I already had received a Lj-C classification which was the allen
enemy classification, The Issei bachelors who made up about 90% of
Block 3l population gathered in groups and spread rumors and gossip about
what would happen to us eitizens if we gave Yes-Yes answers, Il was told
repeatedly that I would be deported and being a Kibei 1I'd face a firing
squad or have my head chopped off if I gave Yes-Yes answers and my elderly
mether , sisters andtheir children who were in Japan would receive harsh
treatment if 1t wes found out I'd given such answers, Also I heard that
anyone giving Yes-Yes answers may be attacked by Issel groups and some
Kibei and such incidents were occurin in Rohwer. Also I heard that every
one had to answer the Questionnaire or be put to prison for 20 years or
$10,000 fine or both, But there were letters in Rohwer from Poston and Gila
Centers, Arizona, saying that if a person applied for remtriation, he
would not have te register and amswer the questions, But the WRA announced
that anyone who applied for repatriation after Dec. 31, 1942, would have
to reglster, Because of my fears I answered No-No.

8B, Block Th where I lived with my wife was contolled by the Hoshi Den
and Seinen Dan, The leaders were the Issei Seanae Akashi and Sakuo Bingo
and Kibel Inouye and Ishisaka, They tried to force me into membership by
saying I was to be/sent to Jepanand I better join up to be a member or
I am a traitor, They said anyone who is not a member will be reported to
Jyane se government and may be hanged when he gets to Japan, Though I
was afraid I held off and didn't jJoin,. :
Ha jime Morodomi and his brother-in-law Tohara, Issel, came cand told

me I better join the Hoshi Dan as the Dan suspected me of being against
them and that I was to be attacked and the way to avold physiecal injury
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8B, was to join the Dan, keep aay from the Kuriharas and avoid suspicion,

To be safe I agreed to join, Mr, Kurihara was accused of being an "inu"
because he spoke out against the hunger strike and I was regarded as an
"inu" for being his friend, _

Mr, Eurihara was atfacked by a group. And about a month later the
Kuriharas moved out of the block. I was even more worried then becawse I
thought the Kwriharas had no use for me as I was forced to join the Dan
and that the Bingo-Ishigaka group suspected me of being secretly sympathetic
to Kurihares and against the Den, I was in fear of being larued,

8C. but he told me I couldn't refuse so I was such for one month, This
was after the real leaders anmi originators were sent away to Santa Fe,
Qutside of that my only connection was that I had gone to morning exercises
as I was told I had to go,

8Fe I had been warned by Bingo, Morodomi and Tahara that once a member
always a member and that anyoms who withdrew would taken care of by the
Dan in camp, or on the boadb when be ing sent to Japan or on arrival in
Japan and that fa ily members in Japan would be held responsible for

our actions too,.

The latter part of Mar., 1945 someone found out my actlions and intentions
to secede from the Dans, Thersafter I was watched and followed by someone
all the time until departure of the repatriate ship, Nov., 27, 19Z5‘. I
started work in the mess hall but was forced to quit for reason stated
in 8D, Someone also stole my family reunion application which denounced
the setivity and i1deas of the Dans,

Mr., Toshlo Sakaguchl, who now lives at Honolulu, Hawaii, T.H., P.0,
Box 1230, advised me to inform the camp authority to remove those
Japanese into another center, but when I thought about my family at
Tule Lake it was dangerous for me to do so, My wife wrote to me July,
1945 that whe was warned by a Dan lady member, the mother-in-law of
Ishizaka, as to my intentions, I gave this letter to your hearing officer,
Mr, Hobstein, as evidence.
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(E) If you claim that your membership in any of the aforementioned orgamzatlons your activities therein, or your acceptance of an office was
due to misunderstanding of the purpose or nature of the organization, explain fully:

fofer to 8 ()

(F) If you at any time wished to discontinue membership, activity, or office and were prevented from so doing, explain fully:

See attached shoet

9. (A) g/hen did yofu decl:ile to apply for forms upon which to renounce your United States citizenship? m‘? in mn
1ve reasons 1or so doing:
annious to be removed from Tule Lake bessuse I wes ml'd'
no from the Dex becaunse I was omunu an inu and feiend of
Euribara who ua been attacimd in June 194k and I belleve it was by Binge

mz-u.
 Akashi, msunmunuﬁmwmumm«uw:uzm
_lobohmw span anl as Den member I had to reno-nce, They sald man
times I man cm'cu!utwhu.bisotmulduu'ttmt i
@ P bourd the ship but 1'd mever 1 because I'd geot mine at m«»l::u
1bad to 40 1t or I'd be on the Can's molunm
nege Dovermment sad I'd be put to desth by twe l:ohu or
no one koows where Sy them and would be
& gudden or death thyough stervation ahd |-
hetter ot to prenounce my elitisenship becausge

« I 418 nusnzto t killed oF erippled by the
mcm'tmaunmgmurmnfamnx

t
fén't want to Le she Japane 850 I bad to take the
tisership, I wae mnur nw’vut and omu'. safoty ¢

(B) If reasons given in answer to preceding question differ from reasons given to officer who held renunciation hearing, give your explanation
for difference: : ”u and ‘u Whm 1 e 14 to reno N e uy ¢ “M at
tnu beceuse if I falled to rencunce, I was very sure that my 1ife would
dangep, ae well ap my family and Tamily in Japan, After the Hurihare
m i nnvnul out after derk, and mwr P had %o go ocuty, I placed
towel or cushion materisl under nmy hat to proteet myself of an attack,

(C) If you claim that your renunciation was caused by fear, you should explain fully why such fear extended from the time of the application for

enunclatxon apers until the date of actual unciation:
uam cw in Tule Leke (killings and attscks, =

+ Buribara’s incidente~June 27, tﬂs& 88
mﬂ.tmm!' umwm»uqnt. there
no water feeilities in apte,) Almost eve ht someons tupred off all ocute
barrcek lights cround my apt. in prepareation for attecking me, When I went
Sante e esmp I hed the seme trouble &8 I have explained in 8D, At Santa Ve

emp I was gold by Saburo Bloge that I was really in danger st Tule hh
they 414 ot attack me m;m.:ymmz »dw‘:ﬁmdm e
that the MBI mutwa-‘ hin eorgceming the Ewrihere incident and tht
them I dldn't Lnow who wes responsible for attack on Hy, Kurihare

told the # 1 41n's boow who dAld 18, »e
Ag- ageni & te thereby 1ifting thelr mph

(D) If the fear did not extend from the date of application to the date of approval by the Attorney Genetal, you should state whether you made
any effort to withdraw your application, and if not, explain fully:

(E) If, after approval, you requested the Attorney General to withdraw his approval of your renunciation or to cancel your renunciation, give the
reasons for the delay in making such request:

See separate sheet
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(F) If there are any other facts which influenced your action in renouncing your United States citizenship, state fully below or on a separate sheet
if necessary.

a one of the thirteen wio originated the Hire! /merican Cltisens
te beowme real Americans in our ideal and wigs of 1life, Ve
members to rencumpe thelyr Jepamse citiressnlp, e
ing toward cay orgenization ot that time, At that
gawe me fear all timug

R
for being entiedapan or proeimerican, “noe
I was alweys co-polous of what pesple seld and
reghrds to postwer troatmeml, I war incossible te
I nsed um‘uxa? pleged in canype,
sxposed to every day (my dlook 39, Nohwer,
Sensvation people from the old countey ).

10. (A) If you now are in Japan, give your reasons for having returned to Japan.

(B) If you are in Japan, have you since you returned to Japan taken any action to resume or acquire Japanese citizenship?
Answer Yes or No

If you have, state nature of action taken and reasons therefor.

11. (A) If you have served or are serving in the military or naval forces of the United States fill in the following:

I enlisted (or was drafted) on in the ; my Serial number is
State the date State the Branch of Service

I still am in such service ; I was released from active duty on and received my Discharge
Answer Yes or No

on

(B) If at any time while in a war relocation center or since then you volunteered for military or naval service but your offer of service was rejected
state the time when and the place where you volunteered.

(C) State why your offer of such service was rejected, if the reason was made known to you.

(o e ejecios f Lng so yop. KR SUI " FOTUNSE T FETEERI-Y ¥ ) TIAES BTN HabVIN
but wa 8 not reslsssifled op ted &8 I was over age limit,

12. If any member of your family has served or is serving in the military or naval forces of the United States state the relationship of such person
to you, the name of such person, the branch of service and serial number of such person:

Relationship

Branch of Service Serial Number

/s/ Masatsuji Ide

(Signature in full of applicant)

Subscribed and sworn to before me this 18 day of.....March g 1o e Y 4

/s/ Fred S. Nomura
Notary Public, in and for the County
of Alameda, State of California

NOTARY SEAL _ My Commission Expires July 22, 1960

This affidavit may be executed before any person authorized to administer oaths.
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Isseis and Kibeis who were raised in Japan. I, therefore, wanted
to establish a good record so that I would not be punished and
remain safe after the war in Japan, especially since I was a
Japanese citizenship renunciant and also a member of the Kibei
JACL (Japanese American Citizens League) for the Americanization
of Kibeis. The above-mentioned activities really worried me until
the day of Japan's unconditional surrender.

3, What were your reasons for applying for repatriation to
Japan on March 14, 19457

It was a few days after 1 came to Santa Fe Concentration Camp
that I made up my mind to resign from the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan
and Hokoku Seinen-Dan because I did not believe in all of its
activities and beliefs. I was thought of as a traitor or "inu"
(pro-U.S.) while in the Tule Lake Camp, and I was one of the mem-
bers on the list of the Dan to be attacked. Therefore, I did
make many Pro-Japan statements to create the right impressions to
the Dan, and was almost always the first one to apply for repatri-
ation and renunciation just to keep my record good for the Japanese
militarists in case of deportation to Japan. Records of internees
in America were kept by Pro-Japanese groups in camp.

Saburo Bingo repeatedly stated that anyone who does not apply
for repatriation or renounce his citizenship may ride the ship to
Japan but will never reach Japan. He honestly meant what he said,
and I am afraid it could have happened if the war did not end in
unconditional surrender of Japan.

4. What were your reasons for'applying for repatriation to
Japan on October 1, 19457

I was part owner of a house and hotel in Concord, California,
which burned down to the ground due to arson. Somehow, before this
happened, I sensed and feared such a thing would take place.

During my stay at Santa Fe Concentration Camp I was one of twenty
or twenty-six people who disagreed with the principles and activi-
ties of the 1500 members of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan and Hokoku
Seinen-Dan in the camp. Therefore, was suspiciously watched by
Yamane and his brothers, led by Shishido (an Issei), day and night.
One day I wrote a family reunion request and at the same time de-
nounced the Sokuji Kikoku Hoshi and Seinen-Dan. While I was work-
ing in the mess hall that particular application form was stolen
from under my bed, and thereafter letters from my wife were stolen.

My wife was pregnant at the time we entered camp with prac-
tically no money. I worked in the mess hall so that I could earn
some allowance to send to her to buy a few of her craving foods at
the canteen but my money order was also stolen. Mr. Nakamura (from
Hawaii) was the head of the post office, and he was kind enough to
make me out another money order with his money. He said that it
might take several months of investigation and red tape to clear up
the situation and to write up another money order.

I went to consult Rev. Kondo from Hawaii whether he felt that
my resigning from the Dans was the wrong thing to do. However, he
agreed about my resignation, and so I took my own stand, thereby
being all alone at the Santa Fe Camp. I was the only outcast from
the whole contingent from Tule Lake. My wife was warned by Mrs.
Kuwano (mother-in-law of Ishizaka) for my action.




ADDITIONAL AFFIDAVIT OF MASATSUJI IDE

l. What were your reasons for replying in the negative to
Questions 27 and 28 of the Army-WRA Registration Form?

I was one of the thirteen who originated the Kibei Japanese
American Citizens League at Los Angeles for the prime purpose of
Americanization of Kibeis before the war. I denounced dual citi-
zenship, and I was one of the few who, to set a good example,
early renounced my Japanese citizenship (prior to 1941) during
the midst of militarism in Japan. This action caused me anxiety
as to the safety of my wife, child and myself during duration in
camp and post war life in Japan. I never even dared to dream
that a single Japanese in any of the war relocation camps would
be allowed the privilege of remaining in the United States after
the bombing of Pearl Harbor. At that time public sentiment was
so bad that I honestly believed that any person with even a drop
of Japanese blood would be deported to Japan., Hysteria and wild
rumors also ran rampant.

I also worried about the safety of my mother, and two sisters
and their families living in militaristic Japan if I answered in
the affirmative. They would be under suspicion by the Kempei
(military police) as being related to a person who swore disal-
legiance to Japan.

Block 39 in which I was living consisted of only fifteen
family men and close to two hundred or more bachelor Isseis (first
generation Japanese). They talked about numerous punishments we
would receive in Japan when we were deported. Mr. Miwa and Mr.
Noguchi who lived next to my apartment repeated day after day
that any person answering Yes to questions 27 and 28 would surely
be minus a neck after deportation to Japan.

I took the U.S. Army physical examination twice and passed
each time with an 1-A classification. I was to report to duty on
March 27, 1942, but was not granted the opportunity, and instead,
was treated as an enemy alien and forced into a concentration camp
at the point of a bayonet with just a suitcase and a bed roll.
Immediately after the start of war I declared to Mrs. DeGolia who
lives at Boyer Circle, Lafayette, "I am willing to die under the
flag I was born." When interrogated also by Mrs. McGregor (who
lived at Contra Costa Country Club, and for whom I was gardening)
for which country I would fight, I replied emphatically, "I will
fight for America." However, as previously stated, I was denied
the opportunity to fight and instead shipped to the marshlands of
Arkansas.

2, Vhat were your reasons for applying for repatriation to
Japan on February 18, 19437

There were rumors that anyone applying for repatriation would
not be requested to answer questions 27 and 28; that any person.
answering No to 27 and 28 would be fined ten thousand dollars,
and life or 20 years at hard labor.

I presumed that the war would not end for a long time, and I
was afraid to relocate out of camp because there were rumors that
people who did experienced great difficulty in obtaining housing,
Jjobs, police protection, etc.

I was almost positive that as soon as war ended the United
States government would send all Japanese to Japan, especially the
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I believed that the two organizations would report all of
my activities to the Japanese government. I wanted to make a
good record to be presented to the Japanese government when
deported so that my family and myself would be safe from harm. I
also believed that the U.S. government would send all records of
individuals to Japan at the time of deportation.

5+ Why, in your application of October 1, 1945, did you state
that you had always been loyal to Japan?

At Tule Lake Camp I was on the list to be assaulted and so
was closely watched. At Santa Fe Camp after I seceded from both
organizations I was watched by the Yamane brothers, another Yamane
(led by Shishido), and Kobayashi (father-in-law of Tachibana).

I overheard them talking that I was going to be pushed off from
the ship or I was going to have my neck cut off after being re-
ported to the Japanese government, It was a matter of death or
life to me to prove on record my loyalty to Japan. Just pretending
was not enough or convincing. I had to prove by evidence (con-
crete). Mr. Kondo, who was the head of the repair shop at the
Santa Fe Camp, made me a shakuhachi (a Japanese musical instru~
ment similar to a flute) out of a piece of galvanized pipe with
one end bent for easy gripping to avoid slipping. I asked him to
make it for me to protect myself in case of attack. I still have
that instrument in my home. Following is a rough sketch:

Ao dve e g_ﬁ

Music Instrument

i requested my roommate Masao Hamachi to stand up for me as
a witness to testify that I was not an "inu" (traitor? after de-
portation to Japan. 0UDr. Furukochi gave me some tranquilizer
medicine to prevent my nervous breakdown from fear and worry. Mr,
Toshio Sakaguchi, another roommate from Hawaii, told me to report
those people spying on me to the Santa Fe authority, but whenever
I thought about the deportation and the consequences I Just could
not go through with his advice.

6. Why did you also state in your application of October &
1945, that you earnestly desired to be repatriated as early as
possible?

Same reason as given in the previous question. When my camp
records were sent by the U.S. Government with me to Japan, they
would counteract the reports sent in by the Dans, and consequently
my family and I would be safe from harm. We would either be killed
or starved to death if Japan had won the war.

As soon as I entered Assembly Center the fact that I was an
originator member of the Kibei Japanese American Citizens League,
had renounced my Japanese citizenship, had denounced dual citizen-
ship, and had tried to Americanize the Kibeis caused me great
anxiety. One day the Assistant Consul General Fukushima of Los
Angeles came to our JACL meeting. Akira Itami (translator at the

War Criminals Trial in Japan) informed me that the purpose of his

visit was to inspect our ideas and loyalty. Being so sure of being
sent to Japan all I could think of was safety for my family and my-
self.

b
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: 7. Why did you further state that you desired to contribute
to Japan's post-war industry?

I knew that Japan lost the war when no harm came to us at
the end of the war, but I did not know to what extent Japan lost,
I believed that I should maintain a good record to be presented
to the Japanese government by the U.S. government at the time of
deportation. I didn't dare hope that any of us would be permitted
to remain in the U.S. after what Japan did to Pearl Harbor.

8. What were your reasons for becoming a member of the
Sokuji Kikoku Hoshi-Dan and why did you not resign?

When I moved to Tule Lake my neighbor was Mr. and Mrs. Susumu
Kurihara who were childless. They came to my apartment every
night. One night Mr. Kurihara was attacked and almost killed.
Since he visited my apartment regularly Saburo Bingo, Ishizaka,
Akashi, and Inouye assumed that belonged to the same pro-America
or traitor group as Kurihara. They watched me very closely, although
I do not know what Mr. Kurihara did to be attacked. I went to
Tohara and Morodomi to request my brother's and my admission to the
Vvan since Morodomi was my family friend, because my brother and I
were neither notified nor invited to the celebration of the forma-
tion of the Hoshi-Dan. Every meeting and activity of the Dan was
kept a secret from us for a long time. When I was under the
impression that we were to be deported, and my very life was in
danger, I just couldn't or didn't even think of resigning. Only
after Tohara went to talk to Bingo and Akashi were suspicions lifted.
from us. I never left my apartment after dark, and even in the
dusk when I went out to the laundry room to fetch a bucket of water
I cushioned my head with a thick padding of material under my hat
in case of an attack from the back. Before and after Kurihara's
attack the lights used to go out from the kitchen entrance, boiler
room of the messhall, and the laundry drying room almost every
night. 1 asked Mr, Hirata the chief cook, "Why don't you keep the
lights on every night?" He answered, "I do. It's funny because I
put them on myself every night, but when I arrive in the morning

the lights are off.™ I suspected then that Bingo and Ishizaka were
" watching me.
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I knew then for sure that I was the next vietim to be attacked.
From fear I could not think straight. I could not resign from the
Dan, because that would be further proof of disloyalty to Japan,
Saburo Bingo confessed to me at the Santa Fe Camp that I was next
to Kurihara on the black list to be attacked at the first chance,
The Dan cancelled the attack after my brother informed or cautioned
Bingo to watch out because the F.B.I. questioned him as to who
attacked Kurihara. My brother lived next to Saburo Bingo's apart- .
‘ment and so was probably influenced by Bingo. Bingo told me that
he then changed his mind about my brother and myself, and that I
was saved from attack. I think that Kurihara believes it was I
who informed the dan about his activities during the nights, be-
cause he told me so, but I have nothing to do about his being
attacked, Under such an environment and circumstances I had to
be a good member in standing for my safety.

9. What were your reasons for also becoming a member of the
Hokoku Seinen-Dan and why did you not resign?

I registered for the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, but I did not
sign nor apply to become @& member of the Hokoku Seinen Dan., They
may have put my name in the Hokoku Seinen-Dan because I attended
thair morning drills, but I was unaware of the fact that I was
automatically a member of both. At the hearing I may have said
that I was a member of both Dans, but as I have mentioned, I had
neither applied nor signed up as a member of Hokoku Seinen-~Dan,

One day Tsunejiro Tohara came and told me that he had gone to
Akashi to persuade him about me. He told me to write my name and
address in Japanese and to stamp with blood my fingerprint. I
did as he told me, because under such circumstances I had to com-
ply. Tohara is the father-in-law of Hajime Morodomi and who thus
helped me from being attacked. Hajime Morodomi was a very good
family friend of my late father and uncle.

10, As an officer of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, what duties
did you perform, to whom, where and how and why?

After the first group of Hoshi-Dan officers were sent to
Santa Fe Camp, Saburo Bingo came and asked me to go with him to a
meeting. The meeting was to reorganize the Dan and to nominate
officers. Saburo Bingo nominated me as an assistant treasurer of
the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, I declined, but the members present
were desperate and did not accept my refusal nor even listen to me.
There was no election; whoever was nominated became an officer. I
went with Tanouye the Treasurer, whom I was assisting, from one ward
officer to the next to collect money, but I did not know the
amount. I carried the money satchel and accompanied Tanouye to
Uyemaruko's apartment to hand him the money. This was my first and
last duty as an assistant treasurer. Less than a month later I
was sent to Santa Fe. 1 didnft know the source of the money, who
used the money, or how it was used. All I ever did was to help
collect the money with Treasurer Tanouye to deliver to Uyemaruko.

1l. What were your reasons for making early and repeated
requests for permission to renounce your citizenship?

As I have mentioned previously, I was misconstrued and was
definitely to be attacked by Saburo Bingo's group. A concrete
evidence of my definite approval of renunciation of citizenship
was required for the safety of my life and probably of my family.
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12, When did you make the repeated requests to renounce?

I requested to renounce after I heard from Shunji Aoyama that
his renunciation was approved, and after several Sokuji Kikoku
Hoshi or Seinen-Dan sponsored hearings were held, and after being
vigorously urged to do the same.

13, Why did you state at your renunciation hearing that you
believed the Emperor to be a divine being?

My family is of Catholic belief, and my ancestors have been
also for the past 200 years. As a child I attended the Catholic
Church twice every Sunday. If I did not attend church, I was not
permitted to eat my supper. 1 went to catechism for two years,
and before I came to America I served as an altar boy for two years
every Sunday at the Catholic Church in the City of Kurume. My
catechism teacher told us not to bow our heads to the emperor, his
picture, or in front of a Shinto Shrine because there is only one
Creator, who is God. I never did or do believe that the emperor
is divine, but I had to make such an absurd statement to be ¢on-
vincing when sent to Japan. At the time I was convinced that the
U.5. government would present my record of statements to Japan.

My wife and family, and I would then be safe from the Kempei
(military police) and angry mobs. In face of all the accusations
and suspicions I met with the Akashi and Bingo group, I had to
have some convincing evidence to counteract their report to the
Japanese government concerning me. Disapproval of my renunciation
meant death, slow starvation, or disappearance of my family or my-
self, When I went to request renunciation of my citizenship I was
out of my mind from fear. )

ihe Why did you also state at the above-mentioned hearing
that you believed the Emperor would rule the world?

Although I made such a foolish statement for self-protection,
I did not believe in such a foolish thing. When U.S. started to
advance toward Midway Island I concluded that Japan would be beaten
since she had won the first phase of the war only by using its
main force of Japanese military power against the allies' little
outposts. Because I was so sure of being sent to Japan I felt that
I had to make my record satisfactory to the military government of
Japan in order to combat with the accusations of Akashi and Bingo's
group. I genuinely believed this was the only way to save myself.

15. Why did you further state that you would like to return
to Japan as early as possible so you could volunteer for the suicide
squad and "go right into the ships of the U.S. and England"?

When I took my army physical examination I was told by Dr.
Newfeld that I was too nervous to be drafted for front line duty.
He thought that the army would assign me to other duties. There-
fore I knew that I could not be in such a special squad. My main
and only purpose of making such a foolish and impossible deelaration
was to get approval of my renunciation, and thereby establish a
record good enough to counteract the accusations made by Akashi
and Bingo's group, as well as to prevent being attacked. When I
was spied upon by ignorant groups who thought that attacking and
even killing (Mr. Hitomi) was being loyal to Japan, fear caused
me to be out of sound judgment or sanity, I could think of nothing
but safety while in camp and after shipment to Japan. My thinking
went around in viecious circles, and fear of life was always upper-
most in my mind.
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16. On March 5, 1945, what did you do to request approval by the
attorney general of your renunciation?

I don't think that I did anything special, but 1 requested
because I was under close watch by Tachibana's father-in-law
(Kobagashi), Yamane, and the Yamane brothers. Some of the internees
from Peru were keeping an eye on me also.

17. Why did you request approval by the attorney general of
your renunciation?

As previously mentioned I was one of the organizers of the
Kibei Japanese American Citizens League in Los Angeles who re-
nounced his Japanese citizenship, tried to Americanize Kibeis in
the Los Angeles area, and encouraged them to renounce their Japanese
citizenships as one step closer to being a good American citizen.
One meeting Assistant Consul General Fukushima came to our meeting,
and as Mr. Itami told me later, to check our ideals. This was quite
a shock to me, and I always carried this fear of disapproval by the
Assistant Consul General of my actions from the time of my entry
inte the Stockton Assembly Center till the end of the war. I was
always being watched by someone or another ever since entry into
Tule Lake Camp. Hence, failure to obtain approval of my renuncia-
tion meant physical harm to myself or family. If the war did not
end in the unconditional surrender of Japan, I doubt very much
that I would be alive today. I would have been disposed of. All
the answers that I have given you to the foregoing questions seem
almost ridiculous to whoever is examining my report; but once a
person is committed to such a concentration camp he cannot think
logically. His thinking habits are molded into certain ways from
which he cannot escape, FEven after the war and after I went to
Crystal City Camp I was thought of as an "inu" (traitor) and there-
fore watched. Mr. Nagao, the Chief Cook, confessed to me that he
thought I was a German police. I was an assistant baker to the
chief baker who was a German internee. One day my mail (request
for release from internment) to the attorney general was stolen
from the post office. The reason why I found this out was that I went
back to see Mr., Miller (postmaster) in order to change my mail to
registered mail., Under such an environment I was not my real self.
I was under constant fear of life; I had no one to go to for help
or to confide in for ease of mind.,

The U.S. government had four months time in which to give a
hearing to us Niseis (American born citizens) for testing our
loyalty, if she wanted to, before they ordered us to assembly
centers., Curfew came in February, 1942, and we were in camps in
June, 1942, If I were not sent finto camp I would have been in the
U.S. Army. Japan made the biggest mistake in the history of any
nation on the day she bombed Pearl Harbor. The day that Japan lost
the war was the day that Russia was ready to take over Japan if
not of the U.8. The U,5., who protected Japan from the Russians,
was the country that Japan attacked. At the same time the day when
Us,3. won the war unconditionally was the day U.S. took over the job
that Japan had of checking Communism in Asia. However, militarism
had to end sometime, somewhere. Fate was that U.S, which has the
most perfect constitution--freedom of religion, freedom of speech,
freedom of press, and liberty and justice for all--was given the
Job of leading the world into peace and prosperity through Democracy.
There has been no other country in the past which has had a
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constitution comparable to the U.S. Constitution, and there never
will be. The U.S. Constitution represents the words of God. I
have studied a few of the books of famous Western philosophers,
and 1 have not agreed at anytime with force, or militarism and
conquest of other nations by force. I have no intention of
eriticizing the U.S. Government but the evacuation of American
citizens without a hearing when there was ample time to do so was
not justified. The U.S. government should have followed the
constitution word by word as the Administration of President
Eisenhower is doing today. If she had, I don't think such a thing
as an evacuation of American citizens into concentration camps at
the point of a bayonet would have taken place. Neither would such
a law as permitting onme to renounce his only citizenship have been
passed., President Roosevelt was opposed to the evacuatiocn of
American citizens. I have four children today, and I am proud to
say they are 100% Americans. 1 regret very much to sai that the
struggle with communism will not end without a war wit Russia,

I am ready and willing to do my duty as an American citizen when
the time comes. I should and would be grateful to be given one
more chance to regain my American citizenship.

/a/ vasatsujll 1de

Masatsuji lde

Submitted and sworn to before me
this day of , 1958.
i Coteber

/a/ teshiko Unne

Notary Public in and for the Lounty
of Alameda, State of California.

(BOBARY B8aL)




AFFIDAVIT

INSTRUCTIONS FOR THE PREPARATION OF AFFIDAVIT

This affidavit should be specifically addressed to the circumstances of your particular case and should not consist of generalities. When
you are uncertain as to matters related in your affidavit write “uncertain”. Where you claim that any action was taken by you as the result of
fear, you should state in each instance, with the greatest possible particularity, what was feared and why. If it is claimed that the fears were
caused by threats from individuals or groups of individuals, the nature of the threats, the names of the individuals making them, if known,
and the time, place and occasion for the making of the threats should be given.

If more space is needed for answers to particular questions, separate sheets of plain white paper should be used. Each separate sheet so
used should be plainly marked with the number of the question being answered and your name.

1. Name Date of Birth
Bt Masatsuji Ide i Decs 25, ‘1912 v

2. If born prior to December 1, 1924 | (A) Have you ever renounced Japanese When Where

nationality?
Yes Decs 27, 193l |Los Angels s, Cal

3. If born since December 1, 1924 (A) Was your name ever registered with a Japanese Consulate for the purpose of reserving your Japanese
nationality? :

If so, did you thereafter renounce your Japanese When
nationality?

4. State periods of visits to Japan and purpose of each visit:

Date Purpose

From To

May, 1913 Jan, 26, 1927 Economical hardship. I was sent to Japan when an
infant so my grandmother could care for me, and so leave my mother free to wo

5. Give details concerning any formal education in Japan:

School Period of Attendance

Grammar School g

1925
High School 1927

Specify subjects studied (attach additional sheet if necessary).

- 'Arithmetic Spelling
Reading Music
Geography His tory
Physical Ed.

6. Have you ever made application for repatriation to J apan?.....X.Qﬁ...If so, give dateFeb.alS;lQm , and your reasons for so
applying:

1

See attached sheet

7. (A) Have you ever expressly indicated that you would not swear unqualified Have you ever declined to answer when asked whether you
allegiance to the United States? would swear unqualified allegiance?

Yes -

Or have you ever given a qualified answer to such question asked at War Relocation Centers? Yes If so, give your reasons:

See attached sheet

(B) If your answer to any of the questions in (A) is affirmative, then did you ever subsequently change your mind and egpress your willingness
to swear an unqualified allegiance or would you have been willing to do so if an opportunity had been afforded you? as If so, state

when you changed your mind and your reasons therefor: About Mal"Ch,‘. 19h3 . =erg P day‘s after I
arrived at Santa Fe Intermment Canp. I found out my big mistake of not being
honest tc myself. Away from Tule Lake I found out that the condition of
physical force that ruled Tule Lake was not the life of any human being,




i’age 2

-

(C) Did you ever indicate that you would not swear unqualified allegiance to the United States either expresﬁy or by refusal to answer, or a quali-
fied answer, knowing that by so doing you would be sent to the WRA Segregation Center at Tule Lake? If so, give reasons:

8. (A) g Period of

Membership

Z,

WERE YOU EVER AT ANY TIME A MiEMBER OF ANY OF THE FOLLOWING ORGANIZATIONS: Yes

Black Dragon Society (Kokuryu Kai)

Central Japanese Association (Beikoku Chuo Nipponjin Kai)

Central Japanese Association of Southern California

Dai Nippon Butoku Kai (Military Virtue Society of Japan or Military Art Society of Japan) (Hokubei Kai)

Heimuska Kai, also known as Hokubei Heieki Gimusha Kai Zaibei Nihonjin, Heiyaku Gimusha Kai, and

Zaibei Heimusha Kai (Japanese residing in American Military Conscripts Assoc.) Heimusha Kai

Hinode Kai (Imperial Japanese Reservists)

Hinomaru Kai (Rising Sun Flag Society—a Group of Japanese War Veterans)

54|44 (B[54 |54 [ 54 (b4

Hokubei Zaigo Shoko Dan (INorth American Reserve Officers Association)

Japanese Association of America (Zaibei Nihonjin Kai)

Japanese Overseas Central Society (Kaigai Dobo Chuo Kai)

Japanese Overseas Convention, Tokyo, Japan, 1940

Japanese Protective Association (Recruiting Organization)

Jikyoku Iin Kai (Current Affairs Association)

Kibei Seinen Kai (Association of U. S. Citizens of Japanese Ancestry who have returned to America after
studying in Japan)

Nanka Teikoku Gunyudan (Imperial Military Friends Group or Southern California War Veterans)

Nichibei Kogyo Kaisha (The Great Fujii Theatre)

Northwest Japanese Association

Sakura Kai (Patriotic Society or Cherry Association—composed of Veterans of Russo-Japanese War)
(Cherry Blossom Society)

Shinto Temples

Sokoku Kai (Fatherland Society)

Suiko Sha (Reserve Officers Association Los Angeles)

Hokoku Seinen-Dan

Hokoku Joshi Seinen-Dan

Sokoku Kenkyu Seinen-Dan

Sokuji Kikoku Hoshi-Dan Yes OQctlthh=F

(B) Give reasons for becoming a member:

Block 7L where I lived with my wife was controlled by the Hoshi Dan and
Seinen Dan. The 1le aders were the Issei Sanae Akashi and Sakuo Bingo amd Kibe]
Inouye and Ishisaka, They tried to force me into membership by saying I was
to be sent to Japanand I Yetter join up to be a member or I am a traitor. They
said anyone who is not a member will be reported to "ap anese governmen: and may
be hanged when he gets to Japan. Though I was afraid ‘I held off and didn't
jOino

The main reason fthough that I had finally to join was because of fear of
coming to violence from the Dan. Mr. Suamu Kurihara and his wife, Issei, lived
at 7417-F in Tule Lake next to my apt. Because they were childless they wer

in habit of coming to our apt., almost every night for three to four months.

(Our first child, Tokiko, had been born in Tule on Nov, 22, 1943). Due to

these visits of the Kuriharas who were not members of the Dan many people

suspected me of being sympathetic to his views and of being against the Dan|
i (Conttd)

(C) State nature of your activity and offices you held:

When the gangs of Dan members were shipped to Santa Fe camp, a friend who
lived at Apt. Thl3D, next to my brothert!s apt, visited me to help me clear offf
the suspicion I was under with the Dan on account of my frieddship with Mr,

Kurihara. He said he was appointing me as assistent treasurer which I refused,

fcont i)

(D) If you voluntarily discontinued membership in any of the aforementioned organizations, give approximate date and reasons for so doing:
About March, 1945, a few days after I arrived at Santa Fe camp. I mever
agreed to their activities and ideas. I went to Rev. Kodo Fujitani, who lives

in Honolulu, sometime in April, 1945 to inquire whether I was right to get
away from the Dan., He said that I was right. The latter part of March, 1945,
some one found out my actions and intention to secede from the Dans. Thereaft
I was watched and followed all the time until the first repatriate group went
Nov. 27, 1945. I started to work in the mess hall, but % was fore

- o1 O O 7 )

thereby learning of my ntentions to dicontinue membeship.
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6o There were many rumors in Rohwer Relocation Center that made me apply
for repatriation, The rumors and gossip made me believe that all the Issel,
Kibei and maybe Nisei were going to be deported to Japan when the goverrnment
could send us by the exchange ship, The Issei bachelors (about 90% of the
residents in our Block 3l) talked all the time saying that if a citizen
don't apply for repatriation his family in Japan will be punished and by
refusing to apply I will be eonsidered disloyal to Japan and my family
(mother and sisters) in Japan will be punished and when I got deported I'll
be taken care of by Japanese police or army or a mob probably will kill
me and my wife will be punished too. I didn't want any of these thimgs to
haipen to any of us. There were letters from Poston and Gila saying 1if
anyone applied for repatriation he would not have to register and answer
to Army Que stionnaire, but if anyone didn't apply for repatriation he would
have to answer the Questionnaire or would be put in prison for 20 years
or $10,000 fine or both, I did mot want to be put in prison or fined and
as I feared I'd be deported I didn't dabe give Yes-Yes answers to 27-28
as it would mean punishment for me and my family when I was deported to
Japan. To be safe I applied for repatriation,

TA . In 1940 or 1941 I registered under the draft law at Concord, Calif,,
where I lived with my wife who was dependent on me. I was working at garden-
ing and landscaping, I was classified 1-A and was willing to swear alle-
giance and serve in the U.S. Armmy., A short time after Japan started the

war our neighbors Mrs. McGregor and later Mrs, George deGolia who lives

at Boyer Circle, Lafayette, Calif,, visited ua and asked me what I was

going to do and I told them I was going to fight for the U.S. against Japan
and Germany,

I took two physical examinations for the Army and both times passed 1l-A
and was to be taken in March 25:or 26, 1912, But when I took the . last
physical Dr, Nenfeld told me that because of a nervous condition I'd be
drafted but was not fit for front 1lime duty. The officer did not accept
me. ' '

Later we had to go to the Stockton Assembly Center and later to the
Rohwer Relocation Center, Mc Ghee, Ark., where my wife and I lived in
Elock 3l where I applied for repatriation as stated in my answer to Question

above,

I gave negative answers to Questions 27 & 28 of the Army ‘questionnaire
at Rohwer. There were several reasons for this, One was because I did nd
know what was going to happen to me and my wife. I was hurt to think I
was not treated like a citizen and had to be placed in a guarded camp like
an alien or enemy of my own country after I had beenwilling to serve in
the Army. I already had received a li-C classification which was the alien
enemy classification, The Issei bachelors who made up about 90% of
Block 3l population gathered in groups and spread rumors and gossip about
what would happen to us citizens if we gave Yes-Yes answers. I was told
repeatedly that I would be deported and being a Kibei I'd face a firing
squad or have my head chopped off 1if I gave Yes-Yes answers and my elderly
mother , sisters andtheir children who were in Japan would receive harsh
treatment if it was found out I'd given such answers. Also I heard that
anyone giving Yes-Yes answers may be attacked by Issei groups and some
Kibei and such incidents were occurin in Rohwer, Also I heard that every
one had to answer the Questionnaire or be put to prison for 20 years er
$10,000 fine or both. But there were letters in Rohwer from Poston and Gila
Centers, Arizona, saying that if a person applied for remtriation, he
would not have to register and answer the questions, But the WRA announced
that anyone who applied for repatriation after Dec, 31, 1942, would have
to register. Because of my fears I answered No-No.

8B, Block 7l where I lived with my wife was controlled by the Hoshi Den
and Seinen Dan. The leaders were the Issel Sanae Akashi and Sakuo Bingo
and Kibei Inouye and Ishisaka., They tried to force me into membership by
saying I was to be sent to Japan and I better join up to be a member or
I am a traitor. They said anyone who is not & member will be reported to
Jyane se govermment and may be hanged when he gets to Japan. Though I

was afraid I held off and didn!t join,

Ha jime Morodomi and his brother-in-law Tohara, Issei, came and told
me I better join the Hoshi Dan as the Dan suspected me of being against

‘them and that I was to be attacked and the way to avoild physical injury
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8B, was to join the Dan, keep away from the Kuriharas and avoid susPicion.

To be safe I agreed to join. Mr, Kurihara was accused of being an "inu"
because he spoke out against the hunger strike and I was regarded as an
"inu" for being his friend.

Mr. Kurihara was atfacked by & group. And about a month later the
Kuriharas moved out of the block. I was even more worried then because I
thought the Kuriharas had no use for me as I was forced to join the Dan
and that the Bingo-Ishisaka group suspected me of being secretly sympathetic
to Kurihara and against the Den. I was in fear of being harmed,

8C. but he told me I couldn't refuse so I was such for one month. This

was after the real leaders anml originators were sent away to Santa Fe,
Outside of that my only connection was that I had gone to morning exercises
as T was told T had to go.

8F, I had been warned by Bingo, Morodomi and Tahara that once a member
always a member and that anyore who withdrew would taken care of by the
Dan in camp, or on the boat when be ing sent to Japan or on arrival in
Japan and that family members in Japan would be held responsible for

our actions toos.

The latter part of Mar., 1945 someone found out my actions and intentions
to secede from the Dans., Thereafter I was watched and followed by someone
all the time until departure of the repatriate ship, Nov. 27, 19 D -
started work in the mess hall but was forced to quit for reason stated
in 8D. Someone also stole my family reunion application which denounced
the sctivity and ideas of the Dans,

_Mr, Toshio Sakaguchi, who now lives at Honolulu, Hawaii, T.H., P.O.
Box 1230, advised me to inform the camp authority to remove those
Japanese into another center, but when I thought about my family at
Tule Lake it was dangerous for me to do so., My wifie wrote to me July,
1945 that she was warned by a Dan lady member, the mother-in-law of
Ishizaka, as to my intentions, I gave this letter to your hearing officer,
Mr. Hobstein, as evidence,
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{E) If you claim that your membership in any of the aforementioned organizations, your activities therein, or your acceptance of an office was
due fo misunderstanding of the purpose or nature of the organization, explain fully:

Refer to 8 (B)

(F) If you at any time wished to discontinue membership, activity, or office and were prevented from so doing, explain fully:

. See attached sheet

9. (A) When did you decide to apply for forms upon which to renounce your United States citizenship? Sometime in Ja nuvary
Give reasons for so doing: 19“_5 o

I was very anxious to be removed from Tule Lake because I was in fear of
physical violence from the Dax because I was considered an inu and friend of
Mr, Kurihara who had been attacked in June 194} and I believe it was by Bingo
and Ishisaka,

Akashi, Tohara and Bingo blocks Tl and 65 Hoshi Dan leaders told me I was
to be deported to Yapan and as Dan member I had to renounce. They said many
times I had no choice and had to do it. Bingo said if I didn't I would still
be placed aboard the ship but I'd mever land because I'd get mine at sea. Akag
and Tohara told me I had to do it or I'd be on the Dan's blacklist and be re-
ported to the Japanese Govermment and I'd be put to death by the Kempeitai or
police or be shipped away no one knows where by them and would be put in a
slave labor camp and suffer a sudden or gradual death through starvation and
brutal treatment. I knew I better not refuse to renounce my citizenship becaus
I was regarded as an "inu". I did not want to get killed or crippled by the
Dan in Tule Lake and didn't want to be thrown overboard from ship when I got
deported and didn't want to be punished in Japan., So I had to take the order
and renounce my citizenship, I was worried for my wife and child's safety too.

(B) If reasons given in answer to preceding question differ from reasons given to officer who held renunciation hearing, give your explanation
for difference:

I said and did everything I could to renounce my citizenship at
this time because if I failed to renounce, I was very sure that my life would
in great danger, as well as my family and family in Japan. After the Kurihara
incident T never went out after dark, and whenever I had to go out, I placed 3

) W E O e e nas na 0 DO = mwy = O »Wa ) o

(C) If you claim that your renunciation was caused by fear, you should explain fully why such fear extended from the time of the application for
renunciation papers until the date of actual renunciation:

I was fearful when trggg}e started in Tule Lake (killings and attacks, and
especially after my next/neighbor Mr. Kurihara'!s incident--June 27, 194k, 8B
and 9A. I remember I even brushed my teeth and washed up in my apt. (there wer
no water facilities in apts.) Almost every night someone turmed off all outsid
barrack lights around my apt. in preparation for attacking me. When I went td
Santa Fe camp T had the same trouble as I have explained in 8D. At Santa Fe
camp I was gold by Saburo Bingo that I was really in danger at Tule Lake, that
they did not attack me, solely because my brother had warned his dan neighbor
that the FBI questioned him concerning the Kurihara incident and that he told
them I didn't know who was responsible for attack on Mr. Kurihara and that I

told the agents I didn't know who did it, -- thereby lifting their suspicions
about us brothers,

(D) If the fear did not extend from the date of application to the date of approval by the Attorney General, you should state whether you made
any effort to withdraw your application, and if not, explain fully:

(E) If, after approval, you requested the Attorney General 'to withdraw his approval of your renunciation or to cancel your renunciation, give the
reasons for the delay in making such request:

See separate sheet
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(F) If there are any other facts which influenced your action in renouncing your United States citizenship, state fully below or on a separate sheét
if necessary. ;

I am one of the thirteen who originated the Kibei American Citizens League
in Los Angeles to become real Americans in our ideal and ways of life, We are
the ones who persuaded members to renounce their Japanese citizenship., We had
to fight certain anti-feeling toward our organization at that time, At that
same time I renounce my Japanese citizenship, which gave me fear all thoughoy
the camp life until the defeat of Jepan--the end of militarism and the dark
age-~that I would be mistreated for being anti-Japan or pro-American. Once
that 1 was placed in camp, I was always conscious of what people said and
thought, especially in regards to postwar treatment. It was impossible to
think rormally or clearly as I used to before being placed in camps, because
of rumors and opinions I was exposed to every day (my block 39, Rohwer,
Arkamas, consisted of 90% lst Generation people from the old country ).

%

10. (A) If you now are in Japan, give your reasons for having returned to Japan.

(B) If you are in Japan, have you since you retursied to Japan taken any action to resume or acquire Japanese citizenship? 2 X
. 'y y ' _Answer Yes or No -

If you have, state nature of action 'taken and reasons therefor.

-

11. (A) If you have served or are serving in the military or naval forces of the United States fill in the following:

TELa in the ; my Serial number is
State the date State the Branch of Service i W

I enlisted (or was drafted) on

I still am in such service ; I was released from active duty on : ..and received my Discharge

Answer Yes or No

on

(B) If at any time while in a war relocation center or since then you volunteered for military or naval service but your offer of service was rejected
state the time when and the place where you volunteered. o : 4

(C) State why your offer of such service was rejected, if the reason was made known to you.

-

(D) If you vyere.tejected for military or naval service by your Local Draft Board since your release from a war relocation center state the reason
for the rejection if known to you. After my release I reported to my DPaft Board in Martinez
but wa s not reclassified or inducted as I was over age limit,

12, If any member of your family has served or is serving in the military or naval forces of the United States state the relationship of such person
to you, the name of such person, the branch of service and serial number of such person: )

Relationship

Branch of Service Serial Number

; (Signamﬁn full of applicant)

Subscribed and sworn to before me this /: X ........... day of. )/n A/LA/&J , 193 7
(4 7 ,(? /( : Z ZM
¥ 5 )fl pz;,“z WM,A’@_A—(/
- o ] My C

i Expires July 22, 1960

This affidavit may be executed before any person authorized to administer oaths.
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ADDITIONAL AFFIDAVIT OF MASATSUJI IDE

1. What were your reasons for replying in the negative to
Questions 27 and 28 of the Army-WRA Registration Form?

I was one of the thirteen who originated the Kibei Japanese
American Citizens League at Los Angeles for the prime purpose of
Americanization of Kibeis before the war, I denounced dual citi-
zenship, and I was one of the few who, to set a good example,
early renounced my Japanese citizenship (prior to 1941) during
the midst of militarism in Japan. This action caused me anxiety
as to the safety of my wife, child and myself during duration in
camp and post war life in Japan. I never even dared to dream
that a single Japanese in any of the war relocation camps would
be allowed the privilege of remaining in the United States after
the bombing of Pearl Harbor., At that time public sentiment was
so bad that I honestly believed that any person with even a drop
of Japanese blood would be deported to Japan. Hysteria and wild
rumors also ran rampant,

I also worried about the safety of my mother, and two sisters
and their families living in militaristic Japan if I answered in
the affirmative. They would be under suspicion by the Kempei
(military police) as being related to a person who swore disal-
legiance to Japan.

Block 39 in which I was living consisted of only fifteen
family men and close to two hundred or more bachelor Isseis (first
generation Japanese). They talked about numerous punishments we
would receive in Japan when we were deported. Mr. Miwa and Mr.
Noguchi who lived next to my apartment repeated day after day
that any person answering Yes to questions 27 and 28 would surely
be minus a neck after deportation to Japan.

I took the U.S. Army physical examination twice and passed
each time with an 1-A classification. I was to report to duty on
March 27, 1942, but was not granted the opportunity, and instead,
was treated as an enemy alien and forced into a concentration camp
at the point of a bayonet with just a suitcase and a bed roll.
Immediately after the start of war I declared to Mrs. DeGolia who
lives at Boyer Circle, Lafayette, "I am willing to die under the
flag I was born." When interrogated also by Mrs. McGregor (who
lived at Contra Costa Country Club, and for whom I was gardening)
for which country I would fight, I replied emphatically, "I will
fight for America." However, as previously stated, I was denied
the opportunity to fight and instead shipped to the marshlands of
Arkansas.

2. What were your reasons for applying for repatriation to
Japan on February 18, 1943?

There were rumors that anyone applying for repatriation would
not be requested to answer questions 27 and 28; that any person
answering No to 27 and 28 would be fined - ten thousand dollars,
and life or 20 years at hard labor.

I presumed that the war would not end for a long time, and I
was afraid to relocate out of camp because there were rumors that
people who did experienced great difficulty in obtaining housing,
jobs, police protection, etc.

I was almost positive that as soon as war ended the United
States government would send all Japanese to Japan, especially the
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Isseis and Kibeis who were raised in Japan. I, therefore, wanted
to establish a good record so that I would not be punished and
remain safe after the war in Japan, especially since I was a
Japanese citizenship renunciant and also a member of the Kibei
JACL (Japanese American Citizens League) for the Americanization
of Kibeis. The above-~-mentioned activities really worried me until
the day of Japan's unconditional surrender.

3., What were your reasons for applying for repatriation to
Japan on March 14, 19457%

It was a few days after I came to Santa Fe Concentration Camp
that I made up my mind to resign from the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan
and Hokoku Seinen-Dan because I did not believe in all of its
activities and beliefs. I was thought of as a traitor or "inu"
(pro-U.S.) while in the Tule Lake Camp, and I was one of the mem-
bers on the list of the Dan to be attacked. Therefore, I did
make many Pro-Japan statements to create the right impressions to
the Dan, and was almost always the first one to apply for repatri-
ation and renunciation just to keep my record good for the Japanese
militarists in case of deportation to Japan. Records of internees
in America were kept by Pro-Japanese groups in camp.

Saburo Bingo repeatedly stated that anyone who does not apply
for repatriation or renounce his citizenship may ride the ship to
Japan but will never reach Japan. He honestly meant what he said,
and I am afraid it could have happened if the war did not end in
unconditional surrender of Japan.

L. What were your reasons for applying for repatriation to
Japan on October 1, 19457

I was part owner of a house and hotel in Concord, California,
which burned down to the ground due to arson. Somehow, before this
happened, I sensed and feared such a thing would take place.

During my stay at Santa Fe Concentration Camp I was one of twenty
or twenty-six people who disagreed with the principles and activi-
ties of the 1500 members of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan and Hokoku
Seinen-Dan in the camp. Therefore, I was suspiciously watched by
Yamane and his brothers, led by Shishido (an Issei), day and night.
One day I wrote a family reunion request and at the same time de-
nounced the Sokuji Kikoku Hoshi and Seinen-Dan. While I was work-
ing in the mess hall that particular application form was stolen
from under my bed, and thereafter letters from my wife were stolen.

My wife was pregnant at the time we entered camp with prac-
tically no money. I worked in the mess hall so that I could earn
some allowance to send to her to buy a few of her craving foods at
the canteen but my money order was also stolen. Mr. Nakamura (from
Hawaii) was the head of the post office, and he was kind enough to
make me out another money order with his money. He said that it
might take several months of investigation and red tape to clear up
the situation and to write up another money order.

I went to consult Rev. Kondo from Hawaii whether he felt that
my resigning from the Dans was the wrong thing to do. However, he
agreed about my resignation, and so I took my own stand, thereby
being all alone at the Santa Fe Camp. I was the only outcast from
the whole contingent from Tule Lake. My wife was warned by Mrs.
Kuwano (mother-in-law of Ishizaka) for my action. '
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I believed that the two organizations would report all of
my activities to the Japanese government. I wanted to make a
good record to be presented to the Japanese government when
deported so that my family and myself would be safe from harm. I
also believed that the U.S. government would send all records of
individuals to Japan at the time of deportation.

5. Why, in your application of October 1, 1945, did you state
that you had always been loyal to Japan?

At Tule Lake Camp I was on the list to be assaulted and so
was closely watched. At Santa Fe Camp after I seceded from both
organizations I was watched by the Yamane brothers, another Yamane
(led by Shishido), and Kobayashi (father-in-law of Tachibana).

I overheard them talking that I was going to be pushed off from
the ship or I was going to have my neck cut off after being re-
ported to the Japanese government., It was a matter of death or
life to me to prove on record my loyalty to Japan. Just pretending
was not enough or convincing. I had to prove by evidence (con-
crete). Mr. Kondo, who was the head of the repair shop at the
Santa Fe Camp, made me a shakuhachi (a Japanese musical instru-
ment similar to a flute) out of a piece of galvanized pipe with
one end bent for easy gripping to avoid slipping. I asked him to
make it for me to protect myself in case of attack, I still have
that instrument in my home. Following is a rough sketch:

ti ® o0 ciﬂo“cb 49: ::::'

Music Instrument

I requested my roommate Masao Hamachi to stand up for me as
a witness to testify that I was not an "inu" (traitor) after de-
portation to Japan. Dr. Furukochi gave me some tranquilizer
medicine to prevent my nervous breakdown from fear and worry. Mr,
Toshio Sakaguchi, another roommate from Hawaii, told me to report
those people spying on me to the Santa Fe authority, but whenever
I thought about the deportation and the consequences I just could
not go through with his advice.

6. Why did you also state in yoﬁr application of October 1,
1945, that you earnestly desired to be repatriated as early as
possible?

Same reason as given in the previous question. When my camp
records were sent by the U.S. Government with me to Japan, they
would counteract the reports sent in by the Dans, and consequently
my family and I would be safe from harm. We would either be killed
or starved to death if Japan had won the war.

As soon as I entered Assembly Center the fact that I was an
originator member of the Kibei Japanese American Citizens League,
had renounced my Japanese citizenship, had denounced dual citizen-
ship, and had tried to Americanize the Kibeis caused me great
~anxiety. One day the Assistant Consul General Fukushima of Los
Angeles came to our JACL meeting. Akira Itami (translator at the
War Criminals Trial in Japan) informed me that the purpose of his
visit was to inspect our ideas and loyalty. Being so sure of being
sent to Japan all I could think of was safety for my family and my-
self. '
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7. Why did you further state that you desired to contribute
" to Japan's post-war industry?

I knew that Japan lost the war when no harm came to us at
the end of the war, but I did not know to what extent Japan lost.
I believed that I should maintain a good record to be presented
to the Japanese government by the U.S. government at the time of
deportation. I didn't dare hope that any of us would be permitted
to remain in the U.S. after what Japan did to Pearl Harbor.

8. What were your reasons for becoming a member of the
Sokuji Kikoku Hcshi-Dan and why did you not resign?

When I moved to Tule Lake my neighbor was Mr. and Mrs. Susumu
Kurihara who were childless. They came to my apartment every
night. One night Mr. Kurihara was attacked and almost killed.
Since he visited my apartment re%ularly Saburo Bingo, Ishizaka,
Akashi, and Inouye assumed that belonged to the same pro-America
or traitor group as Kurihara. They watched me very closely, although
I do not know what Mr. Kurihara did to be attacked. I went to
Tohara and Morodomi to request my brother's and my admission to the
bDan since Morodomi was my family friend, b
were neither notified nor invited to the celebration of the forma-
tion of the Hoshi-Dan. Every meeting and activity .of the Dan was
kept a secret from us for a long time. When I was under the
impression that we were to be deported, and my very life was in
danger, I just couldn't or didn't even think of resigning. Only
after Tohara went to talk to Bingo and Akashi were suspicions 1ifted.

I never left my apartment after dark, and even in the
dusk when I went out to the laundry room to fetch a bucket of water
I cushioned my head with a thick padding of material under my hat
in case of an attack from the back. Before and after Kurihara's
attack the lights used to go out from the kitchen entrance, boiler
room of the messhall, and the laundry drying room almost every
night. I asked Mr. Hirata the chief cook, "Why don't you keep the
lights on every night?" He answered, "I do. It's funny because I
put them on myself every night, but when I arrive in the morning
the lights are off."™ I suspected then that Bingo and Ishizaka were
jatching me.
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I knew then for sure that I was the next viectim to be attacked.
From fear I could not think straight. I could not resign from the
Dan, because that would be further proof of disloyalty to Japan,
Saburo Bingo confessed to me at the Santa Fe Camp that I was next
to Kurihara on the black list to be attacked at the first chance.
The Dan cancelled the attack after my brother informed or cautioned
Bingo to watch out because the F.B.I. questioned him as to who
attacked Kurihara. My brother lived next to Saburo Bingo's apart-
ment and so was probably influenced by Bingo. Bingo told me that
he then changed his mind about my brother and myself, and that I
was saved from attack. I think that Kurihara believes it was I
who informed the dan about his activities during the nights, be-
cause he told me so, but I have nothing to do about his being
attacked, Under such an environment and circumstances I had to
be a good member in standing for my safety.

9. What were your reasons for also becoming a member of the
Hokoku Seinen-Dan and why did you not resign?

I registered for the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, but I did not
sign nor apply to become a member of the Hokoku Seinen Dan. They
may have put my name in the Hokoku Seinen-Dan because I attended
their morning drills, but I was unaware of the fact that I was
automatically a member of both. At the hearing I may have said
that I was a member of both Dans, but as I have mentioned, I had
neither applied nor signed up as a member of Hokoku Seinen-Dan.

One day Tsunejiro Tohara came and told me that he had gone to
Akashi to persuade him about me. He told me to write my name and
address in Japanese and to stamp with blood my fingerprint. I
did as he told me, because under such circumstances I had to com-
ply. Tohara is the father-in-law of Hajime Morodomi and who thus
helped me from being attacked. Hajime Morodomi was a very good
family friend of my late father and uncle.

10, As an officer of the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan, what duties
did you perform, to whom, where and how and why?

After the first group of Hoshi-Dan officers were sent to
Santa Fe Camp, Saburo Bingo came and asked me to go with him to a
meeting. The meeting was to reorganize the Dan and to nominate
officers. Saburo Bingo nominated me as an assistant treasurer of
the Sokuji Kikoku Hoshi-Dan., I declined, but the members present
were desperate and did not accept my refusal nor even listen to me.
There was no election; whoever was nominated became an officer. 1
went with Tanouye the Treasurer, whom Iwas assisting, from one ward
officer to the next to collect money, but I did not know the
amount. I carried the money satchel and accompanied Tanouye to
Uyemaruko's apartment to hand him the money. This was my first and
last duty as an assistant treasurer. Less than a month later I
was sent to Santa Fe, I didn't know the source of the money, who
used the money, or how it was used. All I ever did was to help
collect the money with Treasurer Tanouye to deliver to Uyemaruko.

1l. What were your reasons for making early and repeated
requests for permission to renounce your citizenship?

As I have mentioned previously, I was misconstrued and was
definitely to be attacked by Saburo Bingo's group. A concrete
evidence of my definite approval of renunciation of citizenship
was required for the safety of my life and probably of my family.
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12, When did you make the repeated requests to renounce?

I requested to renounce after I heard from Shunji Aoyama that
his renunciation was approved, and after several Sokuji Kikoku
Hoshi or Seinen-Dan sponsored hearings were held, and after being
vigorously urged to do the same.

13. Why did you state at your renunciation hearing that you
believed the Emperor to be a divine being?

My family is of Catholic belief, and my ancestors have been
also for the past 200 years. As a child I attended the Catholic
Church twice every Sunday. If I did not attend church, I was not
permitted to eat my supper. I went to catechism for two years,
and before I came to America I served as an altar boy for two years
every Sunday at the Catholic Church in the City of Kurume. My

. catechism teacher told us not to bow our heads to the emperor, his

picture, or in front of a Shinto Shrine because there is only one
Creator, who is God. I never did or do believe that the emperor
is divine, but I had to make such an absurd statement to be con=-
vineing when sent to Japan. At the time I was convinced that the
U.S. government would present my record of statements to Japan.

My wife and family, and I would then be safe from the Kempei
(military police) and angry mobs. In face of all the accusations
and suspicions I met with the Akashi and Bingo group, I had to
have some convincing evidence to counteract their report to the
Japanese government concerning me. Disapproval of my renunciation
meant death, slow starvation, or disappearance of my family or my=-
self. When I went to request renunciation of my citizenship I was
out of my mind from fear.

14, Why did you also state at the above-mentioned hearing
that you believed the Emperor would rule the world?

Although I made such a féolish statement for self-protection,
I did not believe in such a foolish thing. When U.S. started to
advance toward Midway Island I concluded that Japan would be beaten
since she had won the first phase of the war only by using its
main force of Japanese military power against the allies' little
outposts. Because I was so sure of being sent to Japan I felt that
I had to make my record satisfactory to the military government of
Japan in order to combat with the accusations of Akashi and Bingo's
group. I genuinely believed this was the only way to save myself.

15, Why did you further state that you would like to return
to Japan as early as possible so you could volunteer for the suicide
squad and "go right into the ships of the U.S. and England"?

When I took my army physical examination I was told by Dr.
Newfeld that I was too nervous to be drafted for front line duty.
He thought that the army would assign me to other duties. There-
fore I knew that I could not be in such a special squad. My main
and only purpose of making such a foolish and impossibls deélaration
was to get approval of my renunciation, and thereby establish a
record good enough to counteract the accusations made by Akashi
and Bingo's group, as well as to prevent being attacked. When I
was spied upon by ignorant groups who thought that attacking and
even killing (Mr. Hitomi) was being loyal to Japan, fear caused
me to be out of sound judgment or sanity. I could think of nothing
but safety while in camp and after shipment to Japan. My thinking
went around in vicious circles, and fear of life was always upper-
most in my mind.
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16. On March 5, 1945, what did you do to request approval by the
attorney general of your renunciation?

I don't think that I did anything special, but 1 requested
because I was under close watch by Tachibana's father-in-law
(Kobayashi), Yamane, and the Yamane brothers. Some of the internees
from Peru were keeping an eye on me also,

17. Why did you reguest approval by the attorney general of
your renunciation?

As previously mentioned I was one of the organizers of the
Kibei Japanese American Citizens League in Los Angeles who re-
nounced his Japanese citizenship, tried to Americanize Kibeis in
the Los Angeles area, and encouraged them to renounce their Japanese
citizenships as one step closer to being a good American citizen,
One meeting Assistant Consul General Fukushima came to our meeting,
and as Mr, Itami told me later, to check our ideals. This was quite
a shock to me, and I always carried this fear of disapproval by the
Assistant Consul General of my actions from the time of my entry
into the Stockton Assembly Center till the end of the war. I was
always being watched by someone or another ever since entry into
Tule Lake Camp. Hence, failure to obtain approval of my renuncia-
tion meant physical harm to myself or family., If the war did not
end in the unconditional surrender of Japan, I doubt very much
that I would be alive today. I would have been disposed of. All
the answers that I have given you to the foregoing questions seem
almost ridiculous to whoever is examining my report; but once a
person is committed to such a concentration camp he cannot think
logically, His thinking habits are molded into certain ways from
which he cannot escape. Even after the war and after I went to
Crystal City Camp I was thought of as an "inu" (traitor) and there-
fore watched. Mr. Nagao, the Chief Cook, confessed to me that he
thought I was a German police. I was an assistant baker to the
chief baker who was a German internee. One day my mail (request
for release from internment) to the attorney general was stolen
from the post office. The reason why I found this out was that I went
back to see Mr. Miller (postmaster) in order to change my mail to
registered mail. Under such an environment I was not my real self.
I was under constant fear of life; I had no one to go to for help
or to confide in for ease of mind.

The U.S. govermment had four months time in which to give a
hearing to us Niseis (American born citizens) for testing our
loyalty, if she wanted to, before they ordered us to assembly
centers. Curfew came in February, 1942, and we were in camps in
June, 1942, If I were not sent into camp I would have been in the
U.S, Army. Japan made the biggest mistake in the history of any
nation on the day she bombed Pearl Harbor. The day that Japan lost
the war was the day that Russia was ready to take over Japan if
not of the U.S. The U.S., who protected Japan from the Russians,
was the country that Japan attacked. At the same time the day when
U.5. won the war unconditionally was the day U.S. took over the job
that Japan had of checking Communism in Asia. However, militarism
had to end sometime, somewhere. Fate was that U.S. which has the
most perfect constitution--freedom of religion, freedom of speech,
freedom of press, and liberty and Jjustice for all--was given the
Job of leading the world into peace and prosperity through Democracy.
There has been no other country in the past which has had a
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constitution comparable to the U.S. Constitution, and there never
will bes The U.S. Constitution represents the words of God. X
have studied a few of the books of famous Western philosophers,
and 1 have not agreed at anytime with forece, or militarism and
conquest .of other nations By force. I have no intention of
criticizing the U.S. :Government but the evacuation of American
citizens without a hearing when there ‘was ample time to do so was
not justified. The U.S. government should have followed the
constitution word by word as the Administration of President
Eisenhower is doing today. “If she had, I don't think such a thing
as an evacuation of American citizens into concentration camps at
the point of 2 bayonet would have taken place. Neither would such
a law as permitting one to renounce his ‘only citizenship have been
passed. President Roosevelt was opposed: to the evacuation of
American citizens., I have four children today, and I am proud to
say they are’ 100%. Americans. I regret very much to say that the
struggle with' communism will not end without a war with Russia.

I am ready and willing to do my duty as an American citizen when
the time comes. I should and would be grateful to be given one
more chance to regain my American citizenship.

/s/ wasatsuji Ide
Masatsuji Ide

Bubmitted and sworn to before me
this day of ., 1958,

L Cotober

Nogagy'gugfic in,and for the County

of Alameda, State-of California.

(NOTARY S8AL)




PERSONAL QUESTIONNAIRE

Please read this questionnaire carefully and then print, type or write your answers legibly
to the following questions.

State your full name. 20587501/ ‘225
Male? >\ Female? Maiden Name?
Birth place? .../ 724 /2.02.0.. CR4LE: Birth date? L=€. 25- L /2.

Present address: SLAST LT TN AL L IND ,C/:}Fﬁ/s/éf 7
o e

\ PRELIMINARY QUESTIONS
Where did you live before evacuation? Codico £ D CRALE,

What was your occupation before evacuation? .. < /2 V2.5, (’ﬁ/p//‘/é' VA7
G RENLNG.

Who, if anyone, was wholly or partially dependent upon you for support at the time you
were evacuated? o)) LK.

Where did your father and mother reside at the time of evacuation? .../ /7 ,/0 it

Were they aliens? }/ ESS
What were their ages at the time of evacuation? / A VFA Re LD

Was either of them hospltahzed while in a WRA Center?
If so, when and in what Center?

Were you or any other members of your family in ill health while in a WRA Center?

If so, state who was, and, if hospitalized, state when, for what period of time, and in what
Center? s

‘When and where were you married? o AT 2 T ZEN o A/E' 220/ ) 2
What is the name of your spouse? ...S/ZZ G0 . L DE. i

Is your spouse (w1fe or husband) a U. S. eitizen, a renunciant or an ahen? KEN ‘:/A/ C)@ D
l

ZE N Z.] )
L. q}d/ / V/4 $ 0 )
What are the nama%te 1rthp aces of your chlldren? é?ﬁz SLE

LBEE, CRLIE:  SBCHILU. . Laais. Kike C’M7——F’ o
/I/MK/M/ LoE — DBERKELEY, (A FEr Setraiydo =

What members of your family were evacuated with you? .. E/CQ TLEL - Lo SHIualo. @E
WIEE. = FATHER - (N LA N = [TTHEL bt bl ... BROTIIER 20y

SISTER— I ~A3 ) ‘ '

State what members of your family (spouse, mother, father, brothers, sisters or children),

were in Japan during the war? ... 20777 ER. . (HLL 2w SrsrER A
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Who of them, if any, were U. S. citizens? DN oN

Did any of them serve in the Japanese armed forces? e,

State what members, if any, of your spouse’s family (your father-in-law, mother-in-law,
sisters-in-law, brothers-in-law, or step-children) were in Japan during the war and whether
they are U. S. citizens or Japanese aliens? Ao M

claim to recover losses you suffered by reason of your evacuation? .4{s.. For what
amount did you file your claim? ...AN8N k... What amount did you receive in settlement
of your claims? ....Alo. N 7-.... Did your parents suffer any property losses by reason of
evacuation? YE.S If so, for what amount did they file claims? Pa.soT.. JCNasL.

What amount did they receive in settlement of their claims? ... Alapsz.

State whether your husband, father or any other member of your family was interned as
an alien enemy after the outbreak of war in an Alien Enemy Internment Camp, for
removal to Japan, and, if so, in what camp?

When and where were you reunited with such member of your family?

Re: LEAVES

Did you apply for ‘‘short term’’, ‘‘seasonal work’’, ‘‘indefinite leave’’, “‘student’s leave’’
or ‘‘relocation’’ while you were in a WRA Center? Ao

When did you make that application?
In what camp were you at that time?

Were you denied leave? ... By whom?

What reasons were given to you for denying your application?

Did you go out for seasonal work or on any leave clearance? }/E.S ..... When and where did

you go and for what period of time? .. £Z &S = LA GEttae /4£[<’/4/.,/;,; <.
Bl 7 Mo = PEx

What type of work did you do?

Lot WEr, RECICH 710 M. CELETER BlyTHo RITS

Did you experience any discrimination or persecution while or/lea,we.? ANa. I so, state

the experience.

"o what Center did you return? ......S. /AL 7E. . Ko uwek, KReEC.ocariow (rextzze
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State the names of any members of your family or any of your friends who went out on
leave or relocation and experienced discrimination or persecution.

‘What happened to them?

When and where did the oceurrences take place?

From whom or what sources did you hear or learn those things?

Did you know or learn of any other persons on leave having been subjected to diserimina-
tion or persecution? ... What were their names?

What happened to them?

‘When and where did the occurrences take place?

Re: APPLICATIONS FOR REPATRIATION _
To what Assembly Center were you evacuated? S7eckrand 35 5/‘754/

CENTEL.. STOckToN (39/\ 22
To what WRA Center were you next transferred? /? Mowert. LELIOSAT DN~
Crepres. D (oter. HRICANSAS:

In what Block did you live there? :124:7?_ il L o ey SR ,6/
With whom did you share quarters there? /,Z ... KL=

In what Camp were you when you applied for repatriation to Japan? Rottw =,
RECQCAT#I4s. CENTER..... [P lridSAS

Did you make that application beforg”or after you answere Questionnaire in
February or March, 19432 LEL ok

When did you make that application‘ﬁ\/f =S X/’ [ 9# 3 /

Did you personally make that application?/){E,S.. If not, who did?

' Did any of the following persons also make applicationwriation to J apan?

Your husband? wife? yEA& father? .. .. mother? ... brothers? YES.
sisters? father-in-law? mother-in-law? brothers-in-law? sisters-
in-law? ... When and in what Center were they at the time they did this? G .
Dbt CLI T ELLTER....... [DRA20 AP PP RoliwER, JHKAY SPS
Did they then fear that the government intended to deport all aliens to Japan? )/ES

that it intended to deport all Kibei to Japan? )(E.S.; that it intended to deport all Nisei to
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Did you make more than one application for repatriation to Japan, and, if so, when and
where did you do $0% ..l ZLLAS. ... . QAMEE..

‘What members of your family pressured you into applying for repatriation to Japan?
What did they say to you to get you to apply for repatriation?

Did anyone else, not a member of your family, pressure you into applying for repatriation
to J apan"!}‘-/..Eﬁé..s Name the persons who did and state whether they were Issei, Kibei, or
Nisei. . A<t IHEe [ SSEL BHCHECQRS. [FTo%h of~ Bilock3<L)

ERE G PUIN G THOT. IE. B RERSON : o 7z,
%W&%gtﬁjjgp%ﬁéﬁéﬁﬁwk#&ﬂrﬂ,p,eé,s//'/e/?sfﬂmfﬂm»(/

If those persons were leaders or members of any organization state the name of the organ-

ization.

What did those persons tell you to get you to apply for repatriation? By/eEEL/S//L/z{ZE-—

PRTRATz .. L it BE. CorSIOERERBS. bis cotpe. To Ja0mod. MO (T8 FRrIEY
P A THPAN wriee SET PUNTSHITENT. ' 5

What did you then believe would happen to you if you did not make an application for
repatriation to J apan? Liues BE SEND o<k lo. Lapns. B I . Coves camar
ﬁ/iy u//y";/ Los. L idtic RE 2. ) 3@64'73/ Kieesp B/V%oﬁ.

Were you fearful that if you did not apply for repatriation you would be separated from

brothers? ... sisters? ... or other persons?

‘Were those persons in the same Center with you at the time you applied for repatriation?

Did you believe that if you didn’t apply for repatriation to Japan that sooner or later you
would be forced to relocate in the U. S.2 A/Q._; in an area hostile to J apanese? ... 3
that you might be drafted into the armed forces? ... ; that you would be separated from
alien members of your family you believed would be deported to Japan? ...

Did you make application for repatriation because you believed the Government had no use
for you and intended to deport you to Japan because you were a Kibei? yE.rS, or that it
intended to deport you to Japan because your parents were there? ; or because your
parents were aliens here and that it intended to deport them on an exchange ship to Japan
simply because they were aliens? ... ; and that they wanted you to be with them and
not be separated from them? ... . ‘

Re: QUESTIONS 27 AND 28

In what WRA Center were you at the time you answered the Army Questionnaire contain-
ing Questions Nos. 27 and 287 .. LA YWER Lec.aCh Tz, (i Z Bk,
PR KANSAS:

Was the Questionnaire you answered the Army Questionnaire or the WRA Application
for Leave Clearance, if you remember? L. BELIEAE 14/3/")/‘/ @45 SZQMBBY RE
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Did you give a negative answer to Question No. 2717 YE_;S_, to Question No. 287 ¥/ &%
Did you refuse to answer Question No. 272.N.0...; Question No. 287 A/ ¢

Did any members of your family pressure you or threaten you into giving a ‘“No’’ answer
to Questions Nos. 27 and 28 or into refusing to answer those questions? _kaa).. Who were
the family members who did this?

What did they say to you to get you to answer ‘“‘No’’ to those questions or to refuse to
answer those questionst

Did you give a ‘“No’’ answer to those questions or refuse to answer them because your
father? ... mother? YE 2. brothers? ... .. sisters? 7(5;3 or other family members?

..... ~. were in Japan at the time and you feared they might get in trouble with the Japa-
nese government if you were willing to serve in the U. S. Army? y_EZ."ﬁ or were willing to
swear allegiance to the U. S.? Did you give ‘“No’’ answers to those questions or
refuse to answer them because your father? ............ mother? e o hpatherat Lo N
sisters? ..L« ... or other family members? were in the U. S. but you believed they were
to be deported to Japan and that they would get in trouble with the Japanese Government
when they arrived there if you had answered ‘‘Yes’’ to those questions? ............ Did you give
a ‘““No’’ answer to those questions because you believed that eventually you would be
deported to Japan and you feared that if you gave a ‘“Yes’’ answer to those questions you
would get in trouble with the Japanese Government when you arrived in Japan? }/ES\

Did any other persons pressure or threaten you into giving ‘“No’’ answers to those
questions or into refusing to answer those questions? ")(E:,.S What are the names of those
persons and state whether they were Issei, Kibei, or Nisei and the Blocks in which they
lived and the organization, if any, of which they were members? F4 4. e [SSEL.
Bpocrecols 'é¢0% QFE.THE BLoCk. 3K Papuch7aonm | SHTHELEL
LN CROLL [t LRLUEL. AScud 7. LHE /Oulw/;///‘os/v? i’f Js*/w
What did those persons say to you to get you to give ‘“No’’ answers to those questions or
to refuse to answer those questions? ...~ 7/ M LUk BE.. CHla RLRED QL.
0R.Eace. kMg SCuybb v’

What did you fear would happen to you if you didn’t give ““No’’ answers to those questions
or you didn’t refuse to answer them!..=2. BELIEVED [HE Gossio Tabr T e
BE. L L&D, Lot Lsrice BELIEUE THAT, ﬁ-ﬁ,ﬁﬁNESF_ ot A% 7/7#!57' wor THEWAR,
What did you fear would happen to other members of your family if you didn’t give “No”’
answers to those questions or you did not refuse to answer them? /_7/4 L2 T EL o X STERS
LIALL. THELR. . L. AL LR Ol MGl BE. KL ED. Lk OALE. WA
AR THE. O THER. 4

Did you refuse to answer those questions because you already had applied for repatriation
to Japan and you understood that if you already had applied for repatriation you did not
have to answer those questions?

Did you give ‘“No’’ answers to those questions or refuse to answer them because you
resented being evacuated, confined to a WRA Center and treated like an alien? )_/ESA

Did you give ““No’’ answers to those questions or refuse to answer them because you
already had applied for repatriation and believed that if you gave ‘“‘Yes’’ answers your
application for repatriation would be cancelled and you might be drafted into the armed
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forces? .. ; or be forcibly relocated in the U. S. while the war still was going on?

Did you fear that if you were to be drafted you would be discriminated against and
be persecuted in the armed forces? ... Did you fear that if you were drafted? .......... or
relocated? you would be permanently separated from members of your family who
were to be repatriated to Japan? ; from what family members did you fear to be
separated?

Did anyone else, not a member of your family, pressure or threaten you into giving ‘‘No”’
answers to those questions? ... What were their names and state whether they were
Issei, Kibei or Nisei and the names of the organizations to which they belonged? e T

Did you fear that if you gave ‘‘Yes”’ answers to those questions that you would have to
stay in camp and be separated from your parents or other family members who were to be
deported to Japan because they were aliens or because they had asked to be sent to Japan
and you did not want to be separated from them? From what parent or family
members did you fear separation?

Did you fear that if you gave ‘‘Yes’’ answers to those questions you eventually would
have to relocate in this country during the war and would be in danger from hostile
Caucasians?
Who told you that this might happen to you?

Did you fear that if you gave ‘“Yes’’ answers to those questions that it would mean you
might be drafted into military service where you would be discriminated against or be
persecuted by fellow soldiers or that you might be used as cannon fodder just because you
had Japanese ancestry? ‘Who told you that this might happen to you?

Did you fear that if you gave ‘‘Yes’’-answers to those questions that you might be attacked

and harmed by groups of Issei, Kibei or Nisei in camp? Y%.5. Name the group and its

leaders or members from whom you feared this danger? ... A0 . QNE. AL AVULZL S
Bur L ,ﬁ/:c,,r 7&{197 A7r70 g/ﬂﬁlgaé

Did you give ‘‘No’’ answers to those questions as a protest against the mistreatment of
evacuation and confinement to a camp? YES

Were you, or any member of your family, or any friend or anyone else attacked by
members of the pressure groups in that Center for showing loyalty to the TU. S.ﬁ
or opposition to the pressure groups?J ~. or for giving ‘‘Yes’’ answers to Questions
Nos. 27 and 287 ... If so, state the names of the persons who were attacked

.S" LSl [or K 1ALA

then were they attacked? 73?’ &/ 7‘;5‘By whom were they attacked? Wy W
BID. BELIEVE Sﬁm\@ BlrtGo AolplSHISBER A

Did you then believe that if you gave a ‘““No’’ answer to those questions that you would
be allowed to stay in the Center for the duration of the war and in this way you and your
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family would be free from danger of persecution by Caucasians? ... . Who told you
this?

Did you give ‘‘No’’ answers to Questions Nos. 27 and 28 or refuse to answer those ques-
tions because you had been informed by the WRA or understood that because you already
had applied for repatriation to Japan that you did not have to answer those questions?
Who told you this? GEME RA. 605’§//) Lo QUuEL THE

-y - AT 2K g

Did you ever give a ‘‘Yes’’ answer to Question No. 277 .4A/2..; to Question No. 287 A.Q...;
Did you change your answer to Question No. 27 or 28 to ‘“No’’ at any time? s
Did you change your answer to Questions Nos. 27 and 28 to ‘“No’’ or refuse to give ‘‘Yes’’
answers to those questions by July 31, 1943, because you knew that ‘‘No’’ answers or a
refusal to answer those questions would mean that you would be sent to Tule Lake or be
segregated there with alien members of your family from whom you did not want to be
separated? ..

When and where did you first register for the draft? . £/ Z#0 0V L Z /-
ool  CHALIE.

What classification did you first receive? Lo Did you ever receive a 4-C

(alien enemy) classification? .)/.EZS..-When did you réceive that 4-C classification? ,Z?'{{j
BELIEYE. L wshsS Lo THE [Cotbdar. KELO chzzon: Ere7 EL R SAS

In what Center were you when you received it? KU#LOEK[ENR‘-:&/?K/M’VJHS .

- Did you receive that 4-C classification before you answered the Army Questionnaire in
February or March of 1943 while you were in a WRA Center or did you receive it
\afterward? ... L..GQekled e LT Whs BEFoRE [hs. z?a;g...@gsmgm\m@

While you were in any WRA Center did you sign a petition addressed to the Attorney
General, the President, the Army, the WRA or other governmental agency or agent stating
in substance that if you were freed and returned to your home you would fight for the U. S.

and give your life if necessary for this country? Wh what Center were you at the
time ? 7 3 -
/ /s

Did you sign such a petition before you answered the Army Questionnaire in February or
March, 1943 or afterward? ../y.22. Did you sign such a petition before you made a request
for repatriation to Japan or afterward? m‘When were your parents first placed on
the free list or notified that they could be relocated?

Were any other members of your family placed on the WRA free list for relocation
purposes and, if so, who were they and when were they placed on the free list? ..

Would you have been willing to swear unqualified allegiance to the U. S. while you were
in a WRA Center if the Government had allowed you to return to your home as a free
citizen? VES. Would you have been willing to return to your home alone? /YQ, without
the citizen members of your family likewise being freed from detention? ; without the
alien members of your family also being freed? ... Would you have been willing only if
the Government would assure you that you would be relocated safe from harm from




8

Caucasians? ; that the citizen members of your family would be relocated safe from
harm? ; and that the alien members of your family would be relocated safely?
wereeee. Were the alien members of your family willing to return to their homes during the
war if the Government would allow them? Were they willing to be relocated else-
where in the U. S.? s

Did you keep in touch with your Local Draft Board while you were in a WRA Center?
XE.SM. Did you report to your Draft Board after you were released from camp? AZz)..
To what Draft Board? .../ dK T LME e Carlz)

‘What draft classification did you finally receive? H=C

After your release from camp did you volunteer for service in our armed forces? ...
Were you drafted into the armed forces? ; into what
branch? ; what period of time did you serve?

where did you serve? : ; what was your
Serial Number? Have you received an Honorable Discharge from
such service? ; what is the date of that Discharge?

Re: MEMBERSHIP IN ORGANIZATIONS

Were you at any time a member of the Hoshi Dan? Y& S..; Seinen Dan? ;’ﬁé, or Joshi
Dan? .....; at the Tule Lake Center? }/255 When did you become a member? £.Z.%%.
How long were you a member? .../ 282U 7. LHLE. \LEAL.

When did you stop being a member? .../ o AL L.CH. .. L. Z 525—‘

In what Block did you live at the time you became a member? Bloek — 7oL
What was the name of your Block Manager? KATL KA A ¢
With whom did you share living quarters at the Tule Lake Center? WIEE

What organizations were active in that Block? /7/ CSHL DA SENEL v

WG TTIRN 0} -V L Y
What were the names of the leaders of the organizations in your Block? ﬁ KA ST
< /4)’/\/ Ak 8//\/69 S’A@{/@d, Z/Yéé{/.{/g : mfjﬂjﬁkp

Vo s OT s ' & ' rz /
Was your father? ... or mother? .. a member of any organizations? ... g

Did they persuade you to becgme a member? )/Eﬁ What did they say to you to persuade
you to become a member? —lNCE .Z;}-?IV GUME.BAK To. _779» 230N
S . BerTzr. BE AHIIEMIBEA. . OR JLBr98 T.QIQ/TQK(/

What other members of your family were members of the Hoshi Dan?

Joshi Dan? Dy i 5.
Seinen Dan? .....% ' E. Lo THER.
Why did they become members? L BELIEVE SHr7Z. LEpsoid

What are the names of the persons other than members of your family who persuaded or

threatened you into becoming a member and state whether such persons were Issei, Kibei

or Nisei? "B/Aféafﬁ—ﬂuﬁ.(),,/“’?o BOLa 2L [EATLLIE. ALs L
ZoHARD. — Ro THEEE [SS=/ =
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53. What did they tell you to persuade you to become a member? 4” Y. .ONME. LHO
' LS Lol A LHELJEER... S DO BE.. SAELRLILT EL Z,/ done sav 47.@/96/\/
at did they say would happen to you if you did not become a member? .. /ZZE i it

LE te ook Lo LALNLESE. CoLERIIEMT D). THEL. SEE TS
THA7, tVE wece BE S RNGEL g
54. What did you believe would happen to you if you did not become a member? LBELIE=D

WHBTZ.JHEL SO PO, T sTrce BEL
BT TP PARS  Opy THE /R

55. What office, if any, did you hold in the organization ?/ = LSS/ TR [REA ST Y XZ5
NCFE. Mosus Dovy Rerer. Arezte. OR(Gumbre 2R HARD Sore
[ DRSS TAKEAS 70 THE SARNTHFAE CHIIP
 “What duties did you perform? Z=cessurm. SRAUME. SUTH.... To LOLLL LB HMD
: As : <
How did you become an officer ? Bincso _-52}651/&4) Zod L2 /Q/EA/,&J‘ 7.9 .
LET (IE. LBECOIGE  ASSISTOT IREA Sttt

When did you become an officer? .. fololS... L. 2.45=. 70... LIRS L T<S.

From whom did you receive notice that you were an officer? /C)/’: TEL. [P THE LEA

CEBLEL S o ToBrR DRI MBTO R Jirar Pt 7o SALTA e, Brars.o
S BARD T 0 i 0 705 J=forsrs O3S 70 )RR RE A RSSISTRA ;7 RAES 5t AR
What duties did you perform as an officer ?.... 7 s S Gro.. ol o ined. ik ZZL.... LLILLE “E

TUE TREASUAEL MweTs Coccecz [Joniey orio Govelh Usrisuko f..
IEMBEAR T D0 Mo7 ko WEHRTE He widsS- 7
" As a member did you attend any morning calisthenic exercises? ‘/_ES Approximately how

often did you join in the calisthenics? ../ ¢ 2257 & Uﬁ&y?&y&%/\/%@;{/fﬂﬂ

Did you attend any of the organization’s lectures? yE-S Approximately how many lectures
_did you attend? 3 TZC... What was the nature of those lectures? .8 .&. Lo /‘%QL 7a Sz
T LAPAM: pid. N BERA PRopLE. ISE. MOMN-LIELIBERS:

Did you participate in any of their marching demonstrations? E.S. If so, how many?
OMNCE. -

Did you attend any other meetings of the organization? \.E.S. Where and how often?
CoCCECT rﬂous\/-/ AP Srve lolde= 48R (Ko

Did you tell anyone you wanted to drop membership? ./AL.Q. State the names of the
persons you told you wanted to drop membership.

Did anybody warn you that you could not withdraw from membership? ‘/Jaiﬁ Who gave

you such a warning? 5/5}56{/@0 %//L/éb, /)//}7/ CDE.. Lo R Qo LY. . Lt Al
ToLBRP o Y 1) G D Ny =z Ao |

What did they tell you would happen if you drdbped your membership or tried to drop

membership? M 755645 AND <L %/(7/ 08 RECATIVES. .Llide QE.LI..
R.GLG. . TLoUUBLE.

Had you learned that anyone who tried to drop membership had been threatened or had

been beaten up for trying to drop membership?
trying to do it? L wh s sor. BEATEas Pur. WRICHED Fdery. w4 zyug,jfgo

What group did you hear was responsible for beating persons who tried to withdraw from

membership? }’Al”mNE’ SHLSHDo. 6 R UGK'%;/AMQ-

Were you in fear that you would be attacked and beaten up by members if you tried to
drop membership? M ES. What groups did you fear might do this? /’}”QB,OMPQF
I/n.umg...m.hﬂsa.......Q.&..Ci&.é(lzr..ﬁn._.@y.u..Sﬂ.’sﬂzﬂaw.Mﬁs.....ma.zm.z&:;..ﬂg '

thos s meuT.L Do 7. SasTo Fe. }/,AMHNE BROTH E£S.. TR SrtD

TH’Etf STuLQ /.1,7, ;
be

(e =
Noy ne TTER s Faor MY WIEERMD THE Lardicy Reynuont PAPERS
ED AcTiviTies o HE DN S.
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Were you told that if you tried to drop membership the organization would report this
matter to the Japanese Government and that ‘when you were deported to Japan you would
get in trouble with the Japanese Government? yEg..\Who told you this? ..54&6&-.4%54&‘)’
Lo lBRA . ANO EVELY. Soy..

Did you fear that if yo{ dropped membership you would get in trouble with the Japanese
Government when you were deported to Japan? }’_Es.

Were you told that if you tried to drop membership the organization leaders would report
this matter to the Japanese Government and that your alien parents would get in trouble
with the Japanese Government when they were sent to Japan for not being able to control
your actions? fﬁﬁ Who told you this?

Did you fear that if you dropped membership your parents who were to be sent to Japan
would get in trouble there? ...

Did you have your hair cut short or shaved? $42£.7 Did you wear any insignia of the
organization and, if so, what insignia? .. RUSLAAG . Sl AL

If you or any member of your family was placed in the ‘‘Stockade’’ at Tule Lake Center
state who was, for what period of time and for what reason

What was the nature of your employment and where did you work while you were in
Tule Lake? ..CoMSTRUCT o0, CPRPELTER.

What were your working hours? 5/@9:7 Were you working while you were a member of

any organization at Tule? \/E.nﬁ What were the names of some of your fellow workers?
S A o (Ul R LI (FQUELTEN,)

Were you, or any member of your family, or any friend attacked by any members of any
of the pressure groups at Tule Lake? }[E_S Who was? ..U Sl Koy RILHBRA

.......... L BEUEE. A HEAPD=Biaisd. ..
SHBURY. ., [J LD SHY. LS. LEALER.: AL TSHLSAKA. L0 _OMEQR

[wo orte. prrpccen sasaru Kurinke

)

/

'
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Re: REQUESTS FOR FORMS UPON WHICH
TO RENOUNCE CITIZENSHIP

64. When did you send a letter to the Attorney General or the Justice Department asking for

orms upon which to renounce your citizenship? [ Z&£/.. L 9.;4‘5 VTl LW

(Note: On December 19, 1944, General Pratt removed the ban on the return of Japanese to
the West Coast. On December 21, 1944, the Newell Star, the Tule Lake Center newspaper,
announced that all the WRA camps Would be closed in about one year. Notices of this also
may have been posted in the block manager’s offices, the mess halls and other places in eamp.

Therefore, if you sent a letter to the Attorney General or the Justice Department before
December 21, 1944, asking for forms upon which to renounce citizenship you probably were
not then in fear of the camp being closed and of being forced to relocate in a hostile area
without funds or a home to which you ecould go. If you sent such a letter between December
21, 1944 and January 29, 1945, you probably were in fear of being relocated in such circum-
stances. On January 29, 1945, the WRA announced that Tule Lake would be kept open and
that there would not be any forced relocations. If you sent your letter after Jaunary 29,
1945, the Justice Department will be inclined to believe you were not then in actual fear of
being forcibly relocated in a hostile area without funds or a home to which you could go
unless you convinee it that you did not believe the January 29, 1945, announcement that the
Tule Lake Center would be kept open and that no one would be forced to relocate.)

65. Did you send that letter to the Attorney General or to the Justice Department before that

December 21, 1944 announcement that all the WRA Centers will be closed within a year?

prrerey piq you send it between December 21, 1944 and January 29, 19457 7£§
@-ﬁ#as/yepm_
Did you send it after the announcement of January 29, 1945, that the Tule Lake Center
would be kept open? .. MEU Efe HEHRD O REAHD THAT PR OANCEr B Z
If you sent in your letter to the Justice Department after the WRA’s announcement of
January 29, 1945, that the Tule Lake Center would be kept open and that there would not

be any forcible relocations you probably did not send that letter requesting forms upon
which to renounce your citizenship by reason of fear that the Tule Lake Center would be
closed and that you and your family would be forced to relocate and therefore, you should
answer the following questions: '

(a) From what source did you learn about that announcement of January 29, 1945: In
the Newell Star? ... ; from a notice on a bulletin board? ; from the Block
Manager? ... ; from what other persons?

(b) Did you believe the announcement? If not, state why you did not believe the
announcement.

(e) Did anyone tell you that you could not trust that announcement? .......... . If so, state who

told you not to rely on that announcement and what they said to you to make you disbelieve
it

If the announcement of December 21, 1944, that all Centers would be closed within a year
and the announcement of January 29, 1945, that Tule Lake Center would be kept open and
there would not be any forcible relocations did not have anything to do with your decision
to renounce your citizenship did you send the letter to the Justice Department asking for
forms upon which to renounce citizenship because of any of the following fears, namely:
(a) fear of separation from alien members of your family, such as father? mother?
father-in-law? mother-in-law? ... step-father? ... step-mother? ...

who you believed were to be deported to Japan? ; (b) fear of
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being separated from citizen members of your family, such as your wife? ........ husband?
e CHI1ATED who you believed would have to relocate in the U. S.? ... or
who you believed would be deported to Japan? ; (e¢) fear of being deported your-
self because you had given negative answers to Questions Nos. 27 or 28 and were
considered a disloyal person? .........; (d) fear of threat or harm to yourself? ... or
your wife? .......... or husband? .......... or children? ... or mother? ....... or father?
or other members? of your family from gangs in the Center?

of mistreatment or physical harm from the Government or its agents? .

Did the announcement of December 21, 1944, that all the WRA Centers would be closed
within a year cause you to send that letter to the Justice Department? ......... Did you read
that announcement in the Newell Star? .........; from a bulletin board? ; or learn
about it from the Block Manager? ; or from other persons and, if so, name the
persons:

Did you send the letter to the Justice Department asking for forms upon which to
renounce your citizenship because you feared that December 21, 1944, announcement meant
that you and the citizen members of your family would be forcibly relocated without
money, a home or job in an area where people were hostile to Japanese while the war still
was going on unless you renounced your citizenship? Were you afraid of being
relocated because you had heard that jobs were scarce? ... ; that employers did not
wish to hire Japanese and you might not get work to support yourself and your family?
; that the public was hostile to Japanese and you feared mob violence? :
you had been forcibly relocated what members of your family would you then have had to
support?

Had you heard of any relocated persons being discriminated against? ......; refused
workt o ; being insulted? ... ; being attacked? ... ; being shot at?

persecuted? ; whose homes had been burned? When and where had these
incidents taken place?

What were the names of the persons who had been mistreated and state what it was that

happened to them.

Did you send that letter because you believed that if you sent for the forms and renounced
your citizenship that you would be interned by the Justice Department and could stay in
camp until the war ended and then be safely relocated when public hostility to Japanese
died down? Who told you that this could be done?

Did any members of your family fear or tell you that you would be foreibly relocated and
run the risk of danger from hostile Caucasians unless you sent that letter and renounced
your citizenship and, if so, what members of your family told you this?

Were any members of your family in fear of what might happen to you or to them if you
did not send such a letter and, if so, state of what or of whom they were in fear?
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Did you fear that if you did not send the letter and request forms upon which to renounce
your citizenship that you would be separated from alien members of your family?
and, if so, from what alien members?

or from citizen members? ........, and if so, from what citizen members of your family?

Name the members of your family who told you that you would be separated from your
family if you did not send for the forms and renounce your citizenship?

Name other persons, not members of your family, who told you that you would be separated
from your family if you did not send for the forms and renounce your citizenship and state
whether they were Issei, Kibei or Nisei

What members of your family were in the Tule Lake Center at the time you sent that letter
to the Justice Department? 5@0 THER. -

P

g £
/¥

What members of your family pressurgd, threatened or persuaded you to send that letter?

What did they fear or say to you to get you to send that letter?

Did your husband? ........ wife? ... . father? mother? ......... brothers?

sisters? ... .. in-laws? force you to send a letter requesting forms on which to
renounce your citizenship so that you wouldn’t be separated from them by being forced to
relocate while they remained in camp or finally were deported to Japan? If such person
or persons were citizens of the U. S. state whether they already had sent for forms upon
which to renounce their citizenship?

What did such person or persons say to you to force you to renounce your citizenship?

Did you send that letter requesting forms upon which to renounce citizenship because you
heard that alien members of your family who had requested repatriation to Japan would
have to stay in the Center until they could be exchanged or removed to Japan and that you
ultimately would have to be relocated in this country and thus be separated from them
unless you applied for renunciation? ... Who told you this might happen if you didn’t
renounce your citizenship?

What alien members of your family already had asked for repatriation to Japan at the
time you sent that letter?
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Were the alien members of your family on the WRA free list and eligible to relocate at
the time you sent your letter to the Justice Department asking for forms upon which to
renounce your citizenship?

Did you fear that if you didn’t send for the forms and didn’t renounce your citizenship
that you, nevertheless, would be deported to Japan along with the alien members of your
family because you had asked for repatriation to Japan and that you would get in trouble

with the Japanese government when you arrived there? Name the persons who told
you this. '

Did you decide to apply for forms upon which to renounce your citizenship because you
believed your life was being frittered away uselessly in camp? .y:ﬁ...;‘that you feared that
you might be confined to camp until the war ended? 7—e-e7, which might take many
years? !f-lEﬁm or that if the war did not come to an end you would be kept in camp
forever? Ma@ss.. or that when and if the war ended the Government might deport you to
Japan? Yol and that you wanted to get away from camp life? and feared that

you had to go or be sent somewhere or anywhere, even to Japan, just so long as you were
made a free man? ...

Did you send a letter to the Justice Department asking for the forms upon which to
renounce because you were afraid that the Government had no use for you and didn’t care
what happened to you and that you were afraid this was true because it had deprived you
of citizenship rights by evacuating you and putting you into a WRA Center behind barbed
wires and then had armed troops guard you? )/E.ﬁ, and then didn’t give you any
protection in the Tule Lake Center from the threats and violence of gangs? 7(’215, and
because the police didn’t give any protection to the residents? YE:&, and you were scared
by the soldiers moving in and driving the residents around and searching their quarters?

; and no protection was given against such things as the murder of Mr. Hitomi, the
knifing of Mr. Terasawa and others, and the clubbing and beatings of many persons; and
that the Government didn’t punish the soldier who shot Mr. Okamoto? 7/5; and
that you thought these things clearly meant the Government had no use for you and didn’t
want to give you any protection and that, to avoid all this violence and trouble, you had to
renounce citizenship to insure your own safety? \/(5,6 and the safety of your wife ?.y.ls,s.',
husband? ... ;- fathery oo , mother? .l/.E,.S., children? ... , brothers? VE.s,
sisters? \/Jag, other members of your family? ...

Did you decide to send the letter asking for forms upon which to renounce your citizenship
because you feared that you were going to be deported to. Japan because you had given
“No”” answers to Questions Nos. 27 and 28 or had refused to answer those questions and
were considered disloyal to the U. S. and that it was necessary for you to send that letter
to the Justice Department and renounce your citizenship otherwise you would get in
trouble when you arrived in Japan? \7115,5. What trouble did you think you would get
into in Japan if you didn’t renounce U. S. citizenship? L BELiEvED T e <

State what members of your family told you this.
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Name the Issei, Kibei and Nisei who told you this and state in what Blocks they lived at
Tule Lake and the name of any organizations to which they belonged? Bt 50 ShBuko

TatdLE LIANY T ES, [HET. NN REMYMNS EQANT ¢le. BeRRO.SH 2 BaZ MELER
REhcH TIHe LAND. HE LiYRpBLOWK7¢4 ~ BELONGSED T MHoSH/ ORI

Did you fear that if you didn’t send for the forms and renounce your citizenship that you
eventually might be drafted into our armed forces while you were in the Center and thus
be separated from your citizen wife? ; citizen children? ; or other citizen
members of your family? ......... who were in the Center? Did you fear that if you
didn’t send for the forms and renounce citizenship that you eventually would be relocated
and then might be drafted into our armed forces and then be separated from your wife?

, your children? ..., other family members? who would have relocated with
you? Who told you these things might happen if you didn’t renounce your citizenship?

Did you fear that if you didn’t send for the forms and renounce your citizenship that you
eventually might be drafted into the army while you were in the Center or after you were
foreibly relocated which would result in separating you from alien members of your family
who were to be sent to Japan because they had asked for repatriation to Japan and
wanted to go there? ... . or because they believed they would be deported to Japan after
the war ended because they feared the Government intended to deport all alien Japanese to
Japani i.lu, Who told you this would happen?

Did your alien parents fear that if you didn’t send for the forms and renounce your
citizenship that you eventually might be drafted into the army and be separated from
them when they were sent to Japan? Did they tell you this? Name other
persons who told you this.

Did your parents fear that if you served in the armed forces that they would get in
trouble with the Japanese Government when they arrived in Japan? ... Did they tell
you this? .......... Name other persons who told you this.

Did any person or persons or group of persons tell you or spread the rumor that if you

didn’t send for the form and renounce your citizenship you would get into trouble with

the Japanese government when you were deported to Japan? E/E..S Name the persons

who told you these things, the Blocks where they lived and the organizations to which they

belonged. YK O S, Tottor B = Bielgd SOBARO — Rhack 7.4
AND &S —. Hosetr RO ...

Name the other members of your family whom you believed would get in trouble there if

you didn’t renounce your citizenship and state whether they were in the Center with you.
BROTHER - FE WS 4L SHAE BES Ck. D

If any members of your family were in Japan at the time, did you fear that they might be
punished by the Japanese government if it learned that you did not renounce your U. S.
citizenship? >/ Z.2. What members of your family there did you fear might get in such
trouble? FAOTHER — . Ji)0. St.ETER. S LI THEIR CHLL.LLESLS.
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With what agents of Japan did you think you or your family members would get in trouble
if you did not renounce your citizenship 1E BECICUED. THERE. WhS. M. GOl —
MENT BT THE. LUCTOR Y. God ELIIEMT: |

tions? W E.S..; other agencies? )
~ What did you fear would happen to you or to them? ... 2l A S L7507 .. B
DEpnTH- : ¢ il
Did you believe that you or they would be put in prison?

be forced to work as slave laborers? {/£.S.; or what else did you fear would happen to you

; internment camp?

If anyone else told you to send that letter, name the persons who did and state whether
they were Issei, Kibei or Nisei and the Blocks in which they lived or where they worked at
Tule Lake Center.

What did they tell you would happen to you if you didn’t send that letter?

Were those persons leaders or members of any of the organizations in Tule Lake, and, if so,
state the names of the organizations.

Who were the Issei leaders of those organizations?

The Kibei leaders?
The Niseil leaders?

Were any groups of leaders or members of the Seinen Dan or Hoshi Dan moved away to
Santa Fe before you sent in that letter?. ALQ... If so, what groups?

Were any groups of leaders or members of the Seinen Dan or Hoshi Dan removed to
Santa Fe before you sent in that letter? M. If so, what groups?

(Note. The first group of 70 Issei and citizens belonging to the Hokoku Seinen Dan were
taken away to Santa Fe on December 27, 1944. Renunciation hearings started on January
11, 1945. The next group of 144 citizens and 27 aliens, including 50 officers of the Hokoku
Seinen Dan, was taken to Santa Fe on January 26, 1945. The next group of about 650
members of the Hokoku Seinen Dan was removed to Bismarck on February 11, 1945. The
next group of 125 persons was taken to Santa Fe on March 12, 1945. About June, 1945,
some 400 more were removed to Santa Fe and in July, 1945, a few more were taken to
Bismarck. Therefore, if you had your hearing after these groups had been removed you
were not in fear of them at that time.)

Were you in fear that if you didn’t send for the forms and renounce your citizenship that
your name would be put on the organization’s hlack-list and would be reported to the
Japanese government and you would get in trouble with the Japanese government when
you arrived in Japan? Y I.<.. Who told you this would happen? ....Z BEC/ECE.L
50}»375&{: A0 BINGO SABYURD . ToHRER - NP A KASHL
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Were you in fear of the leaders of any of the organizations at Tule? /)/5,5 Were you in

fear of the members of any of the organizations? ll.t.,s Of what organizations were you
in fear? //o SLEL LB %ﬁﬁﬁz/#mgonq ..... 5 ELLELAL. 0/9/v

LB /,-:f A

3
of what leaders were you in fear? Bingo .5;0/5’0/40 \ /‘}Kﬁ S/%/ f A:/fﬂ,eﬂ AAID
/> BN vED AT wRED K. AMO LOBKA VAK/WA A
of what members were you in fear? JSA’/ 2AK 19 _Z—/\:?q (2 =

Why were you in fear? Q4. QUTE e ELTHL SHEET

.
{

Were any other members of your family in fear of them or their organizations and, if so,

state the names of your family members who were in fear of them?

If you or any member of your family or any friends were attacked by any of the leaders
or members of any of the pressure groups for not doing what the pressure group leaders

wanted state the names of the persons who were attacked, the time and place where attacked
and by whom. DS UL Ll Lo ALA-LA-. — b BVED F# L1/ :
BELIEVE [HE whsS BT7HLkE [0 L7 OF. T S22 LG«

Al s d M o pho ATTHCED 100 BUAT. LORIVE. .. BIN§O. _SBBUko
AD BSHSH KD
Were you in fear of being attacked and beaten up by them or their organizations if you did

not send for the forms and renounce your citizenship? ¥/&..S. Had any of them threatened
If so, what were their names and state what they said to youI“/ﬁS V.,
ARz BT SAtTh Fe. THAT . . Lwas. lhedr. e 8E. PTTHACEED,
ST SHEBARY. Lot D 42E . LS. MG T fiNE AL .. bl TLE TR
. . Were you in fear that members of your family might be attacked and physically harmed if

you did not send that letter, and, if so, state what members of your family you feared might
be harmed by them. BROTHER

L
1

Were you in fear that if you did not send that letter that you might be harmed by the leaders
or members of any of the following/mrganizations, namely: Hoshi Dan? )/E_S, Seinen Dan?
; Manzanar gang? ‘{E—S? the Poston gang? ...........; Jerome gang?

; the Tiger gang? ... ; the Black Dragon Society gang?

; or other gangs? ... ; or strong arm groups? ... Name the leaders, members,
groups or gangs of which you were in fear.. 4/Q K8 SBLIA - R KASHL.. BiALGO Rro
To ABRA . oF Nestl Dact. EsHIShika: Lvo uye

While you were in Tule were you ever called an inu? : e 3 & StOOZE Y

an informer? ... ; a White Jap? cigitraitor? ool ; kokuzoku? ... ; or other
names? ..., for not doing what the organizations wanted you to do? ‘What names
were you called?

Were you in fear of being called such names? y.E..S.. What were the names of the persons
who called you such names?
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How many persons called on you or spoke to you and asked you if you had sent for the forms
upon which to renounce your citizenship? What were their names?

Did anyone check up on your mail in the block manager’s office to see whether or not you had
sent such a letter or had received an answering letter from the Justice Department? ... .
State the names of the persons who checked up on you in this manner.

Did anyone take down your name as being a person who did not send such a form or was
late in sending for such a form? State the names of the persons who did this and
whether they were Issei, Kibei or Nisei:

Were any members of your family or friends attacked, beaten or threatened for not sending
for the forms? Name the persons who were attacked or beaten

Were you ostracized for not sending in such a letter promptly? Did friends shun or
avoid you or refuse to talk to you because you had not sent for the forms?

spouse? ; your children? ; or other members of your family? ... mistreated

for your delay in sending such a letter? What mistreatment did they suffer and
from whom?

‘While you were in a WRA Center did the U. S. Immigration Service commence any deporta-
tion proceeding against your husband? ; wife? ; Tather? ... ; mother?

for a violation of any immigration law? Did you fear that the member of your family against
whom deportation proceedings had been started would be deported from the U. S. to Japan
because such person was illegally in the U. S.? Did you fear separation from such
person and did the fear that such person would be deported cause you to apply for the forms
upon which to renounce citizenship so that you would not be separated from such person?

Re: RENUNCIATION HEARING

Name the members of your family besides you who had a hearing on an application for
renunciation of citizenship. Husband? ... : wife?.féfﬂé.égdbrotyers?mt? sisters?

oSt O

; other family m_embers?

Did you have your hearing before the renunciation of your wife? ‘/5-..5, husband?

brothers? YE.S.; or sisters? Did you have it on the same day as your wife? VE.S:
husband? ... On what date did you have your renunciation hearing? AlQ7. CCLERA/L
Was your hearing officer a man? ... ;a zznag? —..zZ... Did you have an interpreter at

your hearing? .MN.Q... Did you need one? .. 5 ... > 0/ \

At your renunciation hearing did you tell the hearing officer that you wanted to renounce
because you were loyal to Japan, or that you wanted Japan to win the war, or that you were
against the U. S. or make other statements indicating loyalty to Japan or disloyalty to the
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U, S?¥E.§ ‘What, in substance, did you tell the hearing officer as reasons why you wanted

to renounce your citi‘;en/ship? (=Y [2PELO I WRS.L: G L. L. L. GO (8 ok B WHT S
WG };J & X S /;,;»! 7. i oo 4 : y o, N

5

Name the persons who coached you and told you what you were to say at your hearing to
make certain your renunciation would be approved and state whether they were Issei, Kibei
or Nisei.

Did the hearing officer tell you that you did not have to renounce your citizenship in order
to go to Japan? 240 .. Did you believe this? Were you in fear of the hearing officer?
MO Why? [EIAMN»Tﬁpfﬁddéﬂc";{ﬁsﬁ/qﬂng/d/‘/I{u/x,éBs/97779&@5&@
Did you fear to tell the hearing officer the real reasons why you were renouncing your citizen-
ship? Y&.s.. What did you think would happen if you had told him the real reasons?
Tr T 70lp TRE HEARMAE OFFICE R THE REAL REASoN priolE L W/ RS A7
ALLRIYER 17 BENANCIATIN L b MOT. LLdls... 2o A LS. ok 2.

104. Did you fear that if you did and your renunciation was not accepted that you would get in
trouble with your parents? ; other family members? ; who were in Tule Lake?
; or in some other internment camp? Were

you then in fear of being forcibly relocated in a dangerous area? (If your hearing
took place after the January 29, 1945, announcement wgre you still in fear of eventual reloca-
tion in a hostile area? ...........) Were you then in fear of being drafted? Were you
then in fear of separation from members of your family? ... From what members?

Were they in Tule Lake? ; or in what other Center?
Were they on the WRA ““free list”’ and eligible for relocation at the time? Had they
applied for relocation before the day you had your renunciation hearing? Were they
still expecting to be sent to Japan? Did they still want to go to Japan? ... Had
they cancelled their applications to go to Japan?

Were you in fear that if your renunciation was not accepted you would be in danger of harm
from any of the leaders or members of any of the pressure groups at the time you had your
renunciation hearing? \/E,S Had the leaders or members been removed to other camps
at the time you had your hearing? .A4Q... Were some leaders and members still in camp
at the time you had your hearing? !/E,g What were the names of those who were still in
= [EEEES £ Bladga 5’;9&//60/- —
e P\ 7 ek

; in your Block? y ES -
Were you in fear of them? 7(5.5

2 om Tule Lake Center to Bismarck? ; Santa Fe? ... ; When?
Y% 5..).,); with what groups: the 1st, 2nd, 3rd or 4th groups? 2.l GRY “p
pers-of your family remained at Tule Lake? LUIFE.\CH'/(——Pﬁ'HD
ECTING '

What other members of your family were removed from Tule Lake Center to Bismarck?
RBEOTHEL :

to Santa Fe? ‘ When? FE@//J?%S‘
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Were they removed from Tulel Lake before you had your renunciation hearing?
after you had your hearing at Tule Lake? .V E <.
State when and where you were re-united with them?

',

Name the other members of your family who renounced citizenship. .. 44/ = &...

............... 5&‘/6/3/4(),2:0,&1 ‘ BLATHEL. .. Tosbilcd. LOE

)

Did you give such answers because other members of your family had been’removed from
Tule Lake and you thought that by so doing you would be re-united with them?

you fear that those family members would be deported to Japan and that if you gave such
answers you would be re-united with them and be deported along with them?

If you applied for relocation in the U. S. after your renunciation state when you did so.

Re: MITIGATION HEARING -~ -

Did you have a ‘“‘mitigation hearing’’ between December, 1945, and April, 19461 )/ES f;
what Center did you have this hearing? SANTR EE . A1 Was your hearing
officer a man? .}’.Es..; a woman? ‘At this hearing did you tell the hearing officer that

you were loyal to Japan or disloyal to the U. S. or words to such an effect? ~“If you
did, state why you did this. .. [olf THE. HEORING. OFFCER T tuiid 5. el

LaLg. bofheTa S, LEcousE TA1I EREE
5}@&4{5 WYY, AP LML 2.7

’ i @
e . . 2.

in ﬁe same Center at the time :ﬂms\

earing? .AJ.(Q.. From what member750ur family were you then separated? ...l ) /&

0 NOTwocmLﬂ/&EA//\ AWy 9 ¥l
bt b (e
W Where were those members of m of your mitigation hearing?
% i STockrorty CALIE (78N T sz tiil A
Were they then on the WRA or Justice Department free list and eligible for relocation?
?/.E.S... Had they relocated? '.7{1.:_.5,. If they had, state when. .82 ct 13— /G4 L
Did you then fear that members of your family in other camps were to be deported to
Japan? ... Was it because of your fear that those members were to be deported to Japan
that you gave such answers to the mitigation hearing officer so that you would be allowed to
rejoin those members and not be separated any longer from them?
What members of your family, if any, were removed to other internment camps after
you had your renunciation hearing? .. A/ A&

When and where were you re-united with them? .. Q€7 [ Z 56—~ SEABKDO L
NEQ TERLIE.
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When were you released from detention? RYUE- /T 5‘5 In what camp
were you when you were released from detention? SR\ E7A<¢. Caz Y. (EARS..... If any
of your family members were sent to Japan, state when they saile({ for Japan? /?_{lé‘g/’
From what port did they sail? What other members
of the family accompanied them to Japan? .../ Y OAE.

When were you placed on the ‘‘free list”’? .SELZ ./ i 7 If your parents,
spouse or other family members were placed on the free list, state when they were placed on
that list and the camp from which they relocated.

Date: ep/Qﬁ‘:— 23 /755

W olz_
Signature

S 2FS o7 LB S~/ P

LB e r7rE  CRAAMF.
Address

A7z proze 3 =38%
Telephone Number
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE
IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE A”EN REG'STRAT'ON

(Show the exact spelling of your name as it appears on your alien reg-
Mail or take to: istration receipt card, and the number of your card. If you did not

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE ;“"‘" o
ame

APPLICATION TO FILE PETITION FOR NATURALIZATION
(See INSTRUCTIONS, page 5. BE SURE YOU UNDERSTAND EACH QUESTION BEFORE YOU ANSWER IT.)

z/ "'. ?

I desire to file a petition for naturalization in the—

DUSTRLLT ( OCRT Court at ... SN FRONISTO
(Name of Court)

LR R TR AT L O
, (Print or type your present name)
(?: G DT DIAIEEOD  FLy D) LIene Bopesss) Mern&. 17 LIsrA Y277

(Print or type apartment number, street address, and if appropriate “in care of’’)
LAFR/ETTE Cotrren. CoS74 C Ly

(City) (County) (State)

ﬂ(l;z) Was your father or mother ever a citizen of the United States? [] Yes BNo. If “Yes” give full information

(1b) Canyoureadandwrite English? [Yes [J] No. Speak English? B Yes [ No. Sign your name in English ? Mes [ No.
(2) In what places in the United States have you lived during the last 5 years? List present address first.

FroM— To— STREET ADDRESS CITY AND STATE

PRESENT TIME __Z_Z___Z/_Zz_fj__ }"’ A
_____ el 7., 1960 | T2 FS (AT LUABA LV D

(3) What were the names, addresses, and occupations (or types of business) of your employers during the last 5 years? (If
none, write “None.”) List present employment first.

OCCUPATION OR TYPE

To— EMPLOYER'S NAME ADDRESS oF BUSINESS

PRESENT TIME - 3 2 : d_,__-:(}{g.kba"ﬂ._.

(4) Have you been out of the United States since you first arrived? Iﬁ/Yes [0 No. If “Yes” fill in the following informa-
tion for every absence of less than 6 months.

NAME oF SHIP, OR GF AIRLINE, RAILROAD CoMPANY, Bus
DATE DEPARTED DATE RETURNED CoMPANY, OR OTHER MEANS UsEp To RETURN TO THE
UNITED STATES

22875 |S.P. _ (OIERNEAT TRrp AOGALES.  Plizona
QS WS CITI2 BN ,
[OBY | RUzo=—BS HSCr7.12 FaL ALUR (RELIBNTE

X } S 7 oo

30RYs. | QLeEvAoul Bys L(HSAS . CLTIZER) NMOSHLES B4

PLACE OR PorT oF ENTRY THROUGH WHICH YouU
RETURNED T0 THE UNITED STATES

(5) How many times have you been married? ___._. ( ........ How many times has your husband or wife been married? _._____________
If either of you has been married more than once, fill in the following information for each previous marriage.

(Check one)
DATE MARRIED DATE MARRIAGE ENDED NAME or PERSON T0 WHOM MARRIED SEX | PERSON MARRIED WAS | How MARRIAGE ENDED
Crrizen [J Auen [

(a)
(b)
(c)
(d)

Form N-400 (Rev. 8-1-60)
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(6) Have you ever, in the United States or in any other country, broken any public law or ordinance; or been arrested, charged
with violation of any law or ordinance, summoned into court as a defendant, convicted, fined, imprisoned, or placed on pro&a’%on
or parole; or forfeited collateral for any act involving a crime, misdemeanor, or breach of any law or ordinance ? Yes o
If “Yes” give the following information for every case.

‘WHERE (City) (State) (Country) OFFENSE INVOLVED OuTcoME OF CASE

(7) List each organization, club, or society in the United States or in any other country that you have been a member of at
any time, and the dates of membership in each. (If none, write “None.”)

(8) Have you at any time been a member of the Communist Party in the United States or any other country? [J Yes [f]’ﬁo.
If “Yeslt give nameioficountry and dates;ofimemberships .o e S0 e - o S b T WL Dot etT_

(9) If you have ever filed a declaration of intention, state when

(10) Have you borne any hereditary title or have you been of any order of nobility in any foreign state? [ Yes

(11) Have you ever been a patient in a mental institution, or have you ever been treated for a mental illness? [J Yes

(12) Are deportation proceedings pending against you, or have you ever been deported or ordered deported, or have you ever
applied for suspension of deportation or for preexamination? [] Yes No.

(13) Do you owe any Federal taxes? [] Yes [EI/ No. State last year for which you filed a Federal income tax return A
(14) Have you ever represented yourself to be a United States citizen? Yes [J No. -

(15) If male, did you ever register under United States Selective Service laws or draft laws? [E[/Yes O No. If “Yes” give date
1G b/ Were you ever exempted from service because of conscientious objectior}s, alienage,

2

you registered _JE_ <
C LASS) = /¢ AL Bes

or other reasons? [E/Yes [0 No. If “Yes,” state reasons -
5 = PE s - 7 a A 73 V4 V]
.C,ZC@zﬁZé“D_;’:c!:_,_.;‘_.:i__.»f.____..f..-..- ,,,,, ,;;ﬁl_-l.'.-.‘..__,_;__.i'__.r'_
(16) If you ever served in the Armed Forces of the United States,*state branch
(Army, Navy, etc.)
rService Now e H

[0 conscientious objections

(If “other” state details)

(17) If the law requires it, are you willing (a) to bear arms on behalf of the United States? Er/Yes [0 No; (b) to perform
noncombatant services in the Armed Forces of the United States? MYes [ No; (c¢) to perform work of national importance
under civilian direction? E(Yes O No.

(18) Have you ever deserted from the military, air, or naval forces of the United States while this country was at war? [] Yes
[0 No. Have you ever left the United States or the jurisdiction of the district where you registered for the draft to avoid being
drafted into the military, air, or naval forces of the United States? [] Yes B No.

(19) The law provides that an applicant for naturalization shall not be regarded as a person of good moral character who, at
any time during the period of residence required for naturalization, got his or her income principally from illegal gambling
activities; has committed adultery; has been a prostitute; has procured any person for the purposes of prostitution; has been
a narcotic drug addict; or has dealt in narcotic drugs illegally in any way. Have you at any time, either within or outside the
United States, ever been such a person or ever committed any of these acts? [J Yes [E/ No.

‘(20) List here every name by which you have ever been known excepi your present name. Include maiden name, if married

woman. o ) oA 2 ! e e o :
HBRRY 172D £, z@’g;g/; Y I THSA7IETY AOE 5 /TIBSHTS A T ! TR MASATI LDE

Y 7f ke




SECTION OF LAW ALIEN REGISTRATION
Name ./ 2B RTS0T/ . L2F
STATEMENT OF FACTS FOR PREPARATION OF PETITION i G/o aPge .

(Full, true name, without abbreviation)

: : r T .
LRFOJET7E Coprep CosThH ~ CREFE:

(City or town) (County) (State)
D) e 0 CALT E :
1119/{) 2 Lm0 7/-5/")

(City or town) (Count.y. district, province, or State) =" (Country)

(6) I (am, am-net) marrled the name of my w1fe or husband is 5" 4 o= -’(li« i ﬂﬁ.
- ,, NEVADA

we were married on - /1. F42_at e & A
Month) (Year) (City or town) (State or country)

& f)f-—/ = U S A

(City or town) (County, district, nrovmce. or State) (Country)

he or she was born at

on Ji/ N E x.. Y )’/ ; entered the United States at
(Year

(Ci.t—y_ “or town)

.......................... for permanent residence in the United States and
(State) (Day) (Year)

with me;

and was naturalized on

(Day) (Year) (Gity or town)

Certificate No. or became a citizen by

me”’ in last column; otherwise, give child’s full address.) WITH ME \

NAME PLACE BORN Now vamo‘A,r—

o KiKe L PE NewEel, CHLIFE 22 =% /9F/¢’/é7”/7 ) Gz

CheM 1A JOF iy 77 7
VLI r9!_PRTEIEA T OE BerEtEY

Surmvo Dhvin  LOE

7!‘" (’ e 45 5 8
(8) My lawful admission for permanent residence in the United States was ah ransm

3
J DE

(Cxt or town)

/7 \/ 3 = g
under the name of L IHSB TS T

‘D» el SA DB 7 Sy

on the

(Name of vessel or other means of conveyance)
(9) Since such lawful admission, I have not been absent from the United States for a period or periods of 6 months or longer
except as follows (if none, state “None”):

(Day) (Year)
Qﬂfc AS o AWte

RETURNED TO THE UNITED STATES

VESSEL OR OTHER MEANS
OF CONVEYANCE

DEPARTED FROM THE UNITED STATES

Poer DATE VESSEL OR OTHER MEANS DATE
(Month, day, year) OF CONVEYANCE (Month, day, year)

S Frowerid) aboez May,/943 | 2o war memenber | S F. . |JANAL,1227 | FPres. diwiok M.

and continuously in the

7..7/.9%7 __ and during the past

5 years I have been physlcally present in the United States for an aggregate penod of 5"""“"20 months. (OVER)

(10b) Do you intend to reside permanently in the United States? [é’Yes O No.
If “No,” explain:
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(11) I (have, have not) heretofore made petition for naturalization No. ... on
(Month) (Day) (Year)

Court, which was denied because

(14) My father’s full name is
(15) My mother’s maiden name was

(16) I migrated to the United States from the port of ...,/_a,zcz )/1/9 M/). ____________________ J (/(?h/"t/'z)’l/ .................................
Ci y untry

(17) The person in the United States to whom I was coming was
(18) The place in the United States to which I was going was ___.__ Ce O_A/_.L..,C_»_é,@ ,__Q f Ll
(19) The names of some of the passengers or other persons I traveled with, including members of my own family and their

relationship to me, if any, are _____ TRET pa ZDE F? -‘/ ER

(Signature of applicant)

TO APPLICANT: DO NOT FILL IN BLANKS BELOW THIS LINE.

NOTE CAREFULLY.—This application must be sworn to before an officer of the Immigration and Naturalization Service
at the time you appear before such officer for examination on this application.

AFFIDAVIT

I do swear that I know the contents of this application Subscribed and sworn to before me by applicant at the
comprising pages 1 to 4, inclusive, and the supplemental forms preliminary investigation (

thereto s NOt8) . ool o o , subscribed to by me; that
the same are true to the best of my knowledge and behef that

I certxfy that before verification the above appllcant stated
in my presence that he had (heard) read the foregoing appli-
c}z:.tlon and supplemental form (s) and understood the contents
thereof

corrections numbered ( ) to ( ) were made by me or
at my request; and that this application was signed by me with
my full, true, and correct name, SO HELP ME GOD

(For demonstration of applicant’s ability to write)

(1st witness)

residing at

(Street address, city or town, and State)

(2d witness) Occupation

(Street address, city or town, and State)

Physical presence

(Naturalization exammer)

ARRIVAL RECORDS EXAMINED
Card index
Index books
Manifestei s o o ool

(Dates, reasons, and examiner’s initials)




Form approved.
Budﬁt Bureau No. 43-R079.7
UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 1

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE ALIEN REGISTRATION

(Show the exact spelling of your name as it appears on your alien reg-
Mail or take to: istration receipt card, and the number of your card. If yom did mot

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE FREiinr: Ae viE)

No.

APPLICATION TO FILE PETITION FOR NATURALIZATION
(See INSTRUCTIONS, page 5. BE SURE YOU UNDERSTAND EACH QUESTION BEFORE YOU ANSWER IT.)

I desire to file a petition for naturalization in the— Date:

District Court ok i San Francisco 7 California.

(Name of Court) (City) ! (State)

Masatsuji Ide

(Print or type here your present full name only)
3295 Mt., Diablo Blvd. (Mailing Address) 17 Vista Via

(Prin;,_or type present apartment number, street ad;lress, and if appropriate ‘“‘in care of”)

Lafayette Contra Costa California

(County) " (State)

(la) Was your father or mother ever a United States citizen? [] Yes ENo. If “Yes” explain fully separately.
(1b) Can you read and write English? [¥Yes []No. Speak English? *Yes [J No. Sign your name in English? [ers [ No.

(2) In what places in the United States have you lived during the last 5 years? List present address first.

FroM— To— STREET ADDRESS CITY AND STATE
17 Vista Via Lafayette, Calif,
3205 M€, Diablo Blvd,

PRESENT TIME

(3) What were the names, addresses, and occupations (or types of business) of your employers during the last 5 years? (If
none, write “None.””) List present employment first.

OCCUPATION OR TYPE

.
To— EMPLOYER'S NAME ADDRESS oF BUSINESS

Self-employed 3295 M., Diablo Bl
ayette, Calif,

PRESENT TIME

'(4) Have you been out of the United States since you first arrived? 3 Yes O No. If “Yes” fill in the following informa-
tion for every absence of less than 6 months.

NAME or SHIr, OR 0F AIRLINE, RAILROAD CoMPANY, Bus

PLACE or PorT or ENTRY THROUGH WHICH You
DATE DEPARTED DATE RETURNED ICJ‘::;:)N‘S{E Ao;” OtHER MEANS Usep To RETURN TO THE RETURNED To THE UNITED STATES

1929 ? | 3 days | S.P, (overnight trip as | Nogales, Arizoma
U.S. ¢itizén)
1931 Aufo -- @s U8, ¢itizZemn Agua Caliente;
“Greyhound Bus (as U.S.
citizen)

1

(5) How many times have you been married? ...~ _______ How many times has your husband or wife been married? ._____.____.____.
If either of you has been married more than once, fill in the following information for each previous marriage.

Check one
DATE MARRIED DATE MARRIAGE ENDED NAME or PErsON 70 WHOM MARRIED Sex Plufm le(enum)Wu
CirizeN [J Auen [J

How MarniAGge ENDED

(a)
(b)
(c)
(d)

Form N—400 (Rev. 11-10-61)
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(6) Have you ever, in the United States or in any other place, (a) knowingly committed any crime or broken any law for
which you have not been arrested? [J] Yes X No; (b) been arrested, charged, indicted, convicted, fined or imprisoned for
breaking or violating any law or ordinance? [J] Yes Xl No. If you answer “Yes” to (a) or (b), give the following infor-
mation as to each incident:

WHERE (City) (State) (Country) | NATURE OF OFFENSE OUTCOME OF CASE

(7) List your membership in every organization, association, fund, foundation, party, club, society, or similar group in the United
States and in any other place, and your foreign military service. (If none, write “None.””)

(a) ....Japanese American Citizens_ League 1193001938 ?
- | e R e T e A i S A L 11990 41962 ?
Member_ of Hoshi Dan at Tule Lake, Calif.

(8) (a) Are you now, or have you ever, in the United States or in é.ny other place, been a member of, or in any other way con-
nected or associated with, the Communist Party? [] Yes [X No; (b) Have you ever knowingly aided or supported the Com-
munist Party directly, or indirectly through another organization, group, or person? [] Yes No; (¢) Do you now or
have you ever advocated, taught, believed in or knowingly supported or furthered the interests of, Communism? [] Yes
X No.

(9) Do you believe in the U.S. Constitution and form of Government of the United States? [X Yes [J No.

(10) Are you willing to take an unqualified oath of allegiance to the United States? Yes [ No.

(11) Have you ever been a patient in a mental institution, or have you ever been treated for a mental illness? [J Yes [ No.
(12) Are deportation proceedings pending against you, or have you ever been deported or ordered deported, or have you ever
applied for suspension of deportation or for preexamination? [] Yes [ No.

(13) Do you owe any Federal taxes? [] Yes [t No. State last year for which you filed a Federal income tax return

(14) Have you ever represented yourself to be a United States citizen? [X Yes [J No.

(15) If male, did you ever register under United States Selective Service laws or draft laws? [XYes [] No. If “Yes” give date
you registered -,_Dec...-.lglll

SSETVICE NG cot s it e ot anii sl o il 3

; reason for separation: [] alienage [J conscientious objections
(Honorable, Dishonorable, etc.)

O other _. :

(If “other” state details)

(17) If the law requires it, are you willing (a) to bear arms on behalf of the United States? [XYes [J No; (b) to perform

noncombatant services in the Armed Forces of the United States? [XYes [J] No; (c¢) to perform work of national importance

under civilian direction? [XYes [J No.

(18) Have you ever deserted from the military, air, or naval forces of the United States while this country was at war? [J Yes

[OxNo. Have you ever left the United States or the jurisdiction of the district where you registered for the draft to avoid being
drafted into the military, air, or naval forces of the United States? [J] Yes [XNo.

(19) The law provides that an applicant for naturalization shall not be regarded as a person of good moral character who, at

any time during the period of residence required for naturalization, advocated on practiced polygamy; got his or her income prin-
cipally from illegal gambling activities; has committed adultery; has been a prostitute; has procured any person for the purposes

of prostitution; has been a narcotic drug addict; or has dealt in narcotic drugs illegally in any way. Have you at any time, either
within or outside the United States, ever been such a person or ever. committed any of these acts? [] Yes [XNo. 2




ALIEN REGISTRATION

STATEMENT OF FACTS FOR PREPARATION OF PETITION Name ... Masatsuji Ide .
No. ... 6138889
SECTION OF LAW

(1) My full, true, and correct name is asatanil Ide . oo e

(Full, true name, without abbreviation)

(2) My present place of residence is 17 Vista Via Lafayette

(Number and street) (City or town) (County) (State)

(3) My present occupation is Nursery owner

(4) 1 was born on Dec, = s i Al U.S.A..
(Month) (City or town) (County, district, province, or State) (Country)

(5) My personal description is as follows: Sex ; complexion . JAPANESE ; color of eyes ... BLOWRN.____; color of
hair ack ; height 5 feet inches; weight ______ 140 pounds; visible distinctive marks
_-bnnnad.-acu-.nn.righg-- country of which I am a citizen, subject, or national . U+ S AL

: the name of my hEIbMMIeK wife is (vh®X_ Shigeko Ide

Jan, 1942 Reno Nevada

(Month) (City or town) (State or country)

hXXXshe was born at .. Stockton California U.S.A,

(City or town) (County, district, province, or State) (Country)

we were married on

1921 ; entered the United States at
(Year) (City or town)

s s S b b S for permanent residence in the United States and
(Month) (Day) (Year)

[Xwith me; [] apart from me

now resides

and was naturalized on

(City or town)

Certificate No. or became a citizen by

(7) I have ___four living children, as follows. (Complete all columns as to each child. If child lives with you, state “with
me” in last column; otherwise, give child’s full address.)

Naus Sex PLACE BORN DATE BORN Now LiviNG AT—

F JAl/22/43
F_| Newell, Calif. _A0/3/45.
F_| Berkeley, Calif. . .-%5[8/.48..
F_| _Berkeley, Calif. | 8/21/50.

_.Sumiyo Dawn Ide

(8) My lawful admission for permanent residence in the United States was at

under the name of _.._____.___.__ Masatsuji Ide

“(Month)

on the ___.
(Name of vessel or other means of conveyance)

(9) Since such lawful admission, I have not been absent from the United States for a period or periods of 6 months or longer
except as follows (if none, state “None”) :

DEPARTED FROM THE UNITED STATES RETURNED TO THE UNITED STATES

PoORT DAt VESSEL oOR OTHER MEANS DATE VESSEL OR OTHER MEANS
(Month, day, year) OF CONVEYANCE (Month, day, year) OF CONVEYANCE

San About May,1913 Do not remem-| S.F. | _Jan. 26,1927 _Pres. Lincoln

(10a) I have resided continuously in the United States of America since 1927 and continuously in the
State bfaste California . . where I now live since ... QG%. 1O8T . and during the past
5 years I have been physically present in the United States for an aggregate period of months. (OVER)
(10b) Do you intend to reside permanently in the United States? [XYes [J No.

If “No,” explain:
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(Month) (Day) (Year)

Court, which was denied because

(Give full name desired)

(13) My last place of foreign residence was

Tame ji Ide :
Ritsu orF Ritu Hirata 7

(Country)

(14) My father’s full name is
(15) My mother’s maiden name was

(16) I migrated to the United States from the port of

(17) The person in the United States to whom I was coming was

(18) The place in the United States to which I was going was i

(19) The names of some of the passengers or on r ons I _traveled with, including members of my own family and their
relationship to me, if any, are eFame &ease--fa her

(Signature of applicant)
s \‘ °‘y". \\.' » ' " )
TO APPLICANT: DO NOT FILL IN BLANKS BELOW THIS LINE.

NOTE CAREFULLY.—This application must be sworn to before an officer of the Immigration and Naturalization Service
at the time you appear before such officer for examination on this application.

AFFIDAVIT

I do swear that I know the contents of this application Subscribed and sworn to before me by applicant at the
comprising pages 1 to 4, inclusive, and the supplemental forms preliminary investigation (

thereto, NO(R) .-ioiiiuiii et Nrath , subscribed to by me; that
the same are true to the best of my knowledge and belief; that th day of 19

is .
. I certify that before verification the above applicant stated
corrections numbered ( ) to ( ) were made by me or in my presence that he had (heard) read the foregoing appli-

at my request;-and that this application was signed by me with :
my full, true,’an d correct name, SO HELP ME GOD. :}a::;tgf?nd supplemental form(s) and understood the contents

(Complete and true signature of applicant (Naturalization examiner)

(For demonstration of applicant’s ability to write)

(1st witness)

residing at

(Street address, city or town, and State)

g - PR

(2d witness) Occupation

N

residing at
(Street address, city or town, and State)

Physical presence
(Naturalization examiner)

ARRIVAL RECORDS EXAMINED

Card index
Index books
Manifests ____

(Dates, reasons, and examiner’s initials)




Form approved.
Budget Bureau No. 43-R079.7
UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE 1

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE ALIEN REGISTRATION

(Show the exact spelling of your name as it appears on your alien reg-
Mail or take to: istration receipt card, and the number of your card. If yom did mot

IMMIGRATION AND NATURALIZATION SERVICE o R

38889

APPLICATION TO FILE PETITION FOR NATURALIZATION
(See INSTRUCTIONS, page 5. BE SURE YOU UNDERSTAND EACH QUESTION BEFORE YOU ANSWER IT.)

I desire to file a petition for naturalization in the—

District Court s o San Franclsco California
(Name of Court) (City)

Masatsuji Ide

(Print or type here your _present full name only)

(Mailing Address) Home: 17 Vista Via

Lafayette Contra Costa California

(City) (County) e " (State)

(la) Was your father or mother ever a United States citizen? [] Yes ENo. If “Yes” explain fully separately.
(1b) Can you read and write English? [¥Yes [JNo. Speak English? ¥ Yes [ No. Sign your name in English? I}Yes [ No.

(2) In what places in the United States have you lived during the last 5 years? List present address first.

FroMm— To— STREET ADDRESS CITY AND STATE

17 Vista Via “Lafayette, Callf.
73205 Mt, Diablo Blvd,

PRESENT TIME

(3) What were the names, addresses, and occupations (or types of business) of your employers during the last 5 years?
none, write “None.”) List present employment first.

OCCUPATION OR TYPE

o EMPLOYER'S NAME ADDRESS OF BUSINESS

Self-employed 3295 Mt, Diablo Bl

PRESENT TIME

'(4) Have you been out of the United States since you first arrived? I}Yea O No. If “Yes” fill in the following informa-
tion for every absence of less than 6 months.

NAME OF SHIF, OR OF AIRLINE, RAILROAD CoMPANY, Bus
g % < PLACE or Port or ENTRY THROUGH WHICH You
DATE DEPARTED DATE RETURNED %;unmsr:. Aon OTHER MEANs Usep To RETURN TO THE RETURNED 7o THE UNITED STATES

1929 7 | 3 days | S.P. (overnight trip as | Nogales, Arizoma
V.5, ¢itizen)
1931

citizen)

(5) How many times have you been married ? 1. ....... How many times has your husband or wife been married? _____________.
If either of you has been married more than once, fill in the following information for each previous marriage.

(Check one)
N MARRIED W.

DATE MARRIED DATE MARRIAGE ENDED NAME or PERsON 10 WHOM MARRIED Sex | Perso AS
CrrizeN [J Auen (J

How MArRIAGE ENDED

(a)
(b)
(e)
(d)

Form N—400 (Rev. 11-10-61)




5
INSTRUCTIONS TO THE APPLICANT

(Tear off this instruction sheet before filling out this form.)

Fill in every item in the application in ink or on a typewriter, as accurately as possible. UNLESS YOU
ANSWER ALL ITEMS IN FULL, IT MAY BE NECESSARY TO RETURN THE APPLICATION TO YOU.
BE SURE YOU UNDERSTAND EACH. QUESTION BEFORE YOU ANSWER IT. IF YOU DO NOT
HAVE ENOUGH SPACE TO ANSWER A QUESTION COMPLETELY, ADD THE WORD “CONTINUED”
AFTER THE ANSWER IN THE APPLICATION, THEN FINISH YOUR ANSWER ON A SEPARATE
SHEET OF PAPER, AND SHOW ON THAT PAPER THE NUMBER OF THE QUESTION YOU ARE
ANSWERING.

PHOTOGRAPHS.—You must send with this application three identical photographs of yourself taken
within 30 days of the date of this application. THESE PHOTOGRAPHS MUST BE 2 BY 2 INCHES IN SIZE.
NO OTHER SIZE SHOULD BE SUBMITTED. The distance from the top of the head to the point of the chin
should be approximately 114 inches. They must not be pasted on a card or mounted in any other way, must
be on thin paper, must have a light background, and must clearly show a front view of your face without
hat. They may be in natural color or in black and white, but black and white photographs which have been
tinted or otherwise colored are not acceptable. DO NOT SIGN YOUR PHOTOGRAPHS. Using crayon or
soft lead pencil to avoid mutilation of photographs, write your Alien Registration number lightly on the
reverse of photographs, making sure that you place it in the center, away from the edges of the photographs.

DATE OF YOUR ARRIVAL.—If you do not know the exact date of your arrival in the United States, or
the name of the vessel or port, give the facts as well as you remember them or are able to get them. If the
date of your arrival in the United States was before June 80, 1906, you should submit with this application
any documents you may have to show that you have been living in the United States since before that date,
such as family Bible entries, deeds, leases, wills, life insurance policies, bankbooks, employment records, re-
ceipts, and school records.

ALIEN REGISTRATION RECEIPT CARD.—DO NOT SEND your Alien Registration Receipt Card with
this application.

FINGERPRINT CHART.—THIS APPLICATION MUST BE ACCOMPANIED BY A RECORD OF YOUR
FINGERPRINTS, taken on the fingerprint chart furnished you with this application. Write in your Alien
Registration number on the chart in the space marked “Number,” then take it with these instructions to any
police station, sheriff’s office, or office of the Immigration and Naturalization Service for fingerprinting. You
must then sign the chart in the presence of the officer taking the fingerprints, and have him sign his name and
title and fill in the date in the spaces provided. DO NOT BEND, FOLD, OR CREASE THE FINGERPRINT
CARD.

EXAMINATION ON GOVERNMENT AND LITERACY.—Every person applying for naturalization
must show that he or she has a knowledge and understanding of the history, principles and form of Gov-
ernment of the United States. There is no exemption from this requirement, and you will therefore be
examined on these subjects when you appear before the examiner with your witnesses.

You will also be examined on your ability to read, write, and speak simple English. An exemption from
this examination is allowed only for persons who are physically unable to meet these requirements, and for
persons who had lived in the United States for as much as 20 years before December 24, 1952, and had already
reached 50 years of age by that date.

U.S. GOVERNMENT PRINTING OFFICE: 1962 O—621773
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AFFIDAVIT o 1 246

INSTRUCTIONS FOR THE PREPARATION OF AFFIDAVIT

This affidavit should be specifically addressed to the circumstances of your particular case and should not consist of generalities. When
you are uncertain as to matters related in your affidavit write “uncertain”. Where you claim that any action was taken by you as the result of
fear, you should state in each instance, with the greatest possible particularity, what was feared and why. If it is claimed that the fears were
caused by threats from individuals or groups of individuals, the nature of the threats, the names of the individuals making them, if known,
and the time, place and occasion for the making of the threats should be given.

If more space is needed for answers to particular questions, separate sheets of plain white paper should be used. Each separate sheet so
used should be plainly marked with the number of the question being answered and your name.

5 bt Masatsuji Ide Date ot etk e W T

2. If born prior to December 1, 1924 | (A) Have you ever renounced Japanese When Where

nationality?
Yes Dec. 27, 1934 Log. 1088aTa

3. If born since December 1, 1924 (A) Was your name ever registered with a Japanese Consulate for the purpose of reserving your Japanese
nationality?

If so, did you thereafter renounce your Japanese When
nationality?

4. State periods of visits to Japan and purpose of each visit:

Date Purpose

To

May, 1913  |Jan, 26 Economical hardship, I was sent to Japan when

cé for me,

and so leave my mother free to work,

5. Give details concerning any formal education in Japan:

School Period of Attendance

Grammar School From' 11 3908 To 1025

High School 1926 1927

Specify subjects studied (attach additional sheet if necessary).

Arithmetic Physical Ed.
Reading Spelling
Geography Music

. History

6. Have you ever made application for repatriation to J apan?....... Yeﬂ.lf so, give date. 1.9“ ........... , and your reasons for so
applying: Ma s 1045

Oct. 1, 1045

See attached sheet

7. (A) Have you ever expressly indicated that you would not swear unqualified Have you ever declined to answer when asked whether you
allegiance to the United States? would swear unqualified allegiance?

Yes. See attached sheet

Or have you ever given a qualified answer to such question asked at War Relocation Centers? Y“ If so, give your reasons:

(B) If your answer to any of the questions in (A) is affirmative, then did you ever subsequently change your mind and exqghyour willingness
to swear an unqualified allegiance or would you have been willing to do so if an opportunity had been afforded you? If so, state
when you changed your mind and your reasons therefor:

See attached sheet
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Page 2

(C) Did you ever indicate that you would not swear unqualified allegiance to the United States either expresﬂoor by refusal to answer, or a quali-
fied answer, knowing that by so doing you would be sent to the WRA Segregation Center at Tule Lake? If so, give reasons:

8. (A) ) Period of
WERE YOU EVER AT ANY TIME A MEMBER OF ANY OF THE FOLLOWING ORGANIZATIONS:

Membership

Black Dragon Society (Kokuryu Kai)

Central Japanese Association (Beikoku Chuo Nipponjin Kai)

Central Japanese Association of Southern California

Dai Nippon Butoku Kai (Military Virtue Society of Japan or Military Art Society of Japan) (Hokubei Kai)
Heimuska Kai, also known as Hokubei Heieki Gimusha Kai Zaibei Nihonjin, Heiyaku Gimusha Kai, and
Zaibei Heimusha Kai (Japanese residing in American Military Conscripts Assoc.) Heimusha Kai
Hinode Kai (Imperial Japanese Reservists)

Hinomaru Kai (Rising Sun Flag Society—a Group of Japanese War Veterans)

Hokubei Zaigo Shoko Dan (North American Reserve Officers Association)

Japanese Association of America (Zaibei Nihonjin Kai)

Japanese Overseas Central Society (Kaigai Dobo Chuo Kai)

Japanese Overseas Convention, Tokyo, Japan, 1940

Japanese Protective Association (Recruiting Organization)

Jikyoku Iin Kai (Current Affairs Association)

Kibei Seinen Kai (Association of U. S. Citizens of J apanese Ancestry who have returned to America after
studying in Japan)

Nanka Teikoku Gunyudan (Imperial Military Friends Group or Southern California War Veterans)

Nichibei Kogyo Kaisha (The Great Fujii Theatre)

Northwest Japanese Association

Sakura Kai (Patriotic Society or Cherry Association—composed of Veterans of Russo-Japanese War)
(Cherry Blossom Society)

Shinto Temples
Sokoku Kai (Fatherland Society)

Suiko Sha (Reserve Officers Association Los Angeles)
Hokoku Seinen-Dan

Hokoku Joshi Seinen-Dan
Sokoku Kenkyu Seinen-Dan
Sokuji Kikoku Hoshi-Dan

XLK%%‘%N ]X#N% xxxaxasuxuxfnxxg

(B) Give reasons for becoming a member:

See attached sheet

(C) State nature of your activity and offices you held:

See attached sheet

(D) If you voluntarily discontinued membership in any of the aforementioned organizations, give approximate date and reasons for so doing:

See attached sheet




Masatsuji Ide

63

I applied for repatriation on Feb. 18, 1943, at the Rohwer Reloca-
tion Center. At the time there had been rumors and gossip in that
Center that made me believe that if we didn't apply for repatriation
we were to be forced to leave the safety of the Center and be sent
out to relocate in the East or Middle West by the WRA during the
war, My wife and I feared that if that happened we wouldn't be safe
from harm and that we would be discriminated against and not be able
to earn a living., Also there were rumors and fears in Rohwer that
all the Issei and Kibei and maybe even Nisel were going to be de-
ported to Japan just as soon as the Government made arrangements to
send us there on the exchange ship. About ninety percent of the
residents in block 34 where we lived in Rohwer were Issel bachelors,
They constantly spread the word around that if citizens didn't apply
for repatriation before being deported that on arrival the Japanese
authorities would consider us disloyal and the Thought Control or
Military Police would arrest us and either send us to concentration
camps or put us in prison and treat us brutally if we hadn't a record
to show that we applied for repatriation. They insisted also that
members of our families in Japan would be regarded with suspicilon
and be kept under surveillance and be investigated. I believed what
they said was true and that my mother would be mistreated by them too
if I got deported without first applying for repatriation.

In Rohwer where we were many of the residents received letters from
residents in the camps at Poston and Gila stating that those who
applied for repatriation would not be forced to leave camp during the
war and would not have to register and answer the Army-wWRA Question-
naire but that those who didn't apply for repatriation would be
forced to leave camp during the war and risk thelr safety outside in
a hostile community and face discrimination and wouldn't be able to
obtain housing or jobs or police protection. It was the rumor that
those who signed for repatriation wouldn't have to answer the Ques-
tionnaire and those who didn't sign for repatriation would have to
answer it and questions 27 and 28 or else be fined and sent to prison
and afterward be deported to Japan and then be very harshly treated
on arrival in Japan because of belng considered to be enemies of
Japan.

My wife and I were too scared to risk having to relocate during the
war while the public was so hostile to us because of our ancestry

and we were also terribly worried that we might be deported to Japan
and we didn't want to have to face mistreatment in Japan. We didn't
want to be relocated when we were without available assets and feared
we couldn't get work or live in safety outside the camp and we didn't
want to be deported either, I wanted to answer Yes to guestions 27
and 28 but I was fearful if I did that it would result in my being
relocated during the wartime, My wife was too fearful of leaving the
Center and I didn't wish to be separated from her as she was dependent
on me., 'I was fearful that I might be deported so I Jjust didn't dare
not answer the Questionnaire because 1f I refused I could be fined and
sent to prison. To be safe from relocating and to stay in camp with
my wife for the duration of the war like the WRA originally stated

we could do I applied for repatriation at Rohwer because I believed
that only by so doing I could stay in camp and not be separated from
my wife and not be forced out and in case the Government finally did
deport us to Japan my wife and I would be sent together and we
wouldn't be punished on arrival 1n Japan because we applied to re-
patriate.

On March 14, 1945, I applied for repatriation when I was in the Alien
Internment Camp at Santa Fe. At the time my wife was 1in the Tule Lake
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Center with our baby daughter Toshiko who had been born on Nov, 11,
1943 and we were expecting the birth of our baby son Sachimi who
later was born in the Tule Lake Center on Oct, 3, 1945, I didn't
wish to sign for repatriation at that time because I was hoping that
somehow I could be rejoined with my family. But Saburo Bingo and
other big leaders of the Dan were in the camp and they kept watch
on everyone to see that nobody tried to break loose from the group.,
He stated that anyone who failed to apply for repatriation and any-
body whose renunciation was not approved would be sure to get what
was coming to him right in camp. He said that if any of us didn't
apply for repatriation there it would be found out. He let it be
known that any such person might be placed aboard the deportation
ship but it was a cinch such a person would never arrive in Japan
but would be pushed overboard long before arriving, He meant what
he said and as he was the main leader, ~. I was downright scared
that he would carry out his threat, So I had to make that applica-
tion for repatriation because I feared what would happen to me if

I didn't. Bingo's group kept a list and it was a blacklist of any-
one who didn't do as he was told and he sald it was to be delivered
to the Japanese authorities,

Also I applied for repatriation again in the Alien Internment Camp
at Santa Fe on October 1, 1945, because I was just too scared not

to do so. It was during my stay in that camﬁ that I was one of the
group of 25 or 26 persons who in February 1945 openly stated to
Shishido and Tachibana that we disagreed with the principles and
activities of the Hoshi Dan and Seinen Dan members and our protest
and criticism aroused the rest to more hostility toward us. I was
watched suspiciously by Yamane and his brother who were followers
of Tachibana and arother Yamane who was a follower of Shishido, an
Issel, day and night. A few days after that protest I wrote out a
request to the Atterrey General asking that I be allowed to be
reunited with my family and in the request I denounced the Hoshi
Dan and Seinen Dan. I hadn't finished writing it and put 1t under
my mattress to finish it after returning from work. while I was
working in the messhall that letter was stolen from under my bed.
And thereafter letters I received from my wife also were stolen.

My wife was in the Tule Lake Center and was pregnant, expecting

the birth of our second baby, Sachimi, who was born later on Oct. 3,
1945, I worked in the mess hall in the Santa Fe camp so I could
earn an allowance to send to her to buy a few of the canteen foods
she craved but the money order I was to send to her also was stolen,
Mr, Nakamura from Hawaii who was the head of the postoffice told me
it would take months of investigation before it was found out what
happened to it before he would write up another money order for me.
Because of the threats made against me I was filled with worry and
fear and Dr. Furukochi gave me some tranguilizer medicine to prevent
my having a nervous breakdown, And still I worried what would happen
to me in Japan and I asked Masao Hamachi to tell the Dan leaders to
leave me alone or else I'd crack up mentally,

Because of my fears I went and consulted Rev. Fujitani and explained
my fears of the Dan leaders to him and told him about my problem
and that I was going to drop the Dan and he said it was the right
thing for me to do but that it would mean trouble for me. Afterward
because I was the only person in the Santa Fe Camp who resigned I
was the only outcast from the group in the camp and I was treated as
a dog and even my wife learned about it in Tule Lake Center as she
was warned by Mrs. Kuwano, the mother-in-law of Ishizaka, that my
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resignation would spell trouble for me. As a result there was
pressure brought on me by the whole crowd in the Santa Fe camp and

I was shunned and called an inu and was in constant fear all the

time up to the time most of the group were sent to Japan in

December of 1945. OSaburo Bingo told me that I was a fool to resign
from the Dan and that I wouldn't be reunited with my wife and that

I was sure to get deported anyway and that I'd be treated 22 an

inu in camp and also in Japan where I could expect to run into a

lot of trouble for making an application for reunion with my wife.

He said that I better apply for repatriation if I expected to be
reunited with my family in Japan and if I didn't want to get beaten

in camp and be shoved overboard enroute to Japan. A short time

after my resignation I overheard the Yamane brothers, another Yamane
who followed Shishido around, and Kobayashi who was the father-in-law of
Tachibana, in the barrack dormitory talking about what was going to be
done to me, and one of them said I would be pushed overboard from the
ship and never arrive in Japan and also another say I'd gat what was
coming to & traitor when I got to Japan.

Because of the threats made to me and because of being called a dog
and treated as one and because I feared that I wouldn't be reunitead
with my family in the Tule Lake Center but would be devorted regard-
less of my wishes I answered the questions on the repatriation
application on October 1, 1945, that I had always been loysl to
Japan and wished to be repatriated as early as possible and to
contribute to that country's post-war industry although my answers
just weren't true at all., I didn't have any choice about giving
such answers as I was in a camp surrounded by Dan leaders who kept

a close watch on all of us and any deviation from what they wanted
was bound to bring their wrath down on me, I was just plain scared
that I would become a victim to their violence if I didn't give such
answers. It was fear for my own safety that compelled me to give
such answers on Oct. 1, 1945. Also I thought that by giving such
answers that when a record of this reached Japan it would counteract
any report given against me by the Dan leaders so that I wouldn't be
denied food rations in Japan and wouldn't be mistreated there. If

I didn't give such answers and got deported anyway I realized that
the facts that I had renounced my dual nationality back in 1934 at
Los Angeles and that I had been one of the organizing members of

the Kibei Section of the Japanese American Citizen's league and had
worked to Americanize the Kibeis who became members would be held
against me.

7(4):

In 1940 or 1941 I registered under the draft law at Concord, Calif.

I was working at gardening and landscaping. I was classified 1-A

and was willing to swear allegiance and serve in the U.5. Army.

A short time after Japan started the war our neighbors Mrs. McGregor

and later Mrs. George deGolia who lives at Boyer Circle, Lafayette,
Calif., visited us and asked me what I was going to do and I told them |
I was going to fight for the U.S. against Japan and Germany. /

I took two physical examinations at Concord for the Army and both

~ times passed l-A and was to be inducted on March 25 or 206, 1942. 3But
when I was given the f{inal physical Dr. Neufeld, the physical examiner,
told me that because of a nervous condition I might be accepted but
was not fit for front line duty. In consequence, the draft officer
in Martinez did not draft me,. ;
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Later my wife and I had to go to the Stockton Assembly Center and
later to the Rohwer Relocation Center, McGhee, Ark., where we
lived in Block 34. I gave negative answers to Questions 27 & 28
of the Army questionnaire at Rohwer. There were several reasons
for this. One was because I did not know what was going to happen
to me and my wife. I was hurt to think I was not treated like a
citizen but was placed in a guarded camp like an alien or enemy

of my own country after I had been willing to serve in the Army.

I already had received a 4-C classification which was the alien
enemy classification.

There were rumors in Rohwer that those who gave Yes answers to ques-
tion 27 might be taken into the Army even though the soldiers didn't
want any of us to serve alongside of them because of our ancestry
and that we would be treated as menials or used like cannon fodder
just to get rid of us. I wasn't afraid of serving in the Army. I
had tried my best to be accepted by my draft board and to be inducted
but was turned down as above stated. Then too there were rumors

that anyone who answered Yes to question 28 would be forced to leave
the Center and be relocated outside during the war and would have to
face severe public hostility and discrimination and wouldn't be able
to hold a job because of the anti-Japanese feeling of the public. I
didn't dare to risk relocation with my wife under such conditions.

We wanted to stay in camp for the duration of the war because of hav-
ing been evacuated and not being allowed to return home and because
we were just afraid of public hostility and race discrimination.

The rumors flying around were that if we applied for repatriation we
would not have to answer the Questionnaire but would be allowed to
stay in camp for the duration of the war which was what my wife and

I wished to do. Then we were informed by the WRA that we had to
answer the Questionnaire whether we applied for repatriation or not
or else we would be fined and could be sent to prison. The rumors
were that if we answered No to questions 27 and 28 we would not be
forced by the WRA to relocste to some new community to face hostility
and discrimination but could stay in the camp for the duration of the
war. We heard repeatedly that both husband and wife must act alike
in answering the Questionnaire or else husbands would be separated
from wives. We didn't wish to be separated either and just wanted

to stay in camp for the duration of the war and then go home. I
believed that by answering No to those questions we could stay to-
gether in the camp for the duration and that is why I gave such
answers. I didn't give those answers because of any feeling of dis-
loyalty to the U.S5. but because of my fears and the then seeming
hopelessness of my position. Also there were rumors that Issei and
Kibei most likely would be deported eventually anyway and anyone who
gave Yes answers to either question 27 or 28 would be treated as an
enemy of Japan on arrival there for having given such answers and
that would mean we would be thrown into a concentration camp or prison
in Japan or be given even worse treatment.

7(B):

I would have been willing to do so if it had not been for my fear

of having to relocate with my family during the war when the public
was 8o hostile and I would have been willing to do sc later except
for my fear of reprisal from the Dan leaders. I had tried my best to
be inducted into the Army before being evacuated but was rejected

and I reported to my Local Uraft Board after my release but was not
inducted because of being over the age limit.
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Block 74 where I lived with my wife was controlled by the Hoshi
Dan and Seinen Dan. The leaders were the Issei Sanae Akashi and
Saburo Bingo and Kibei Inouye and Ishisaka. They tried to force
me into membership by saying I was to be deported to Japan regard-
less of my wishes and that I better join up to be a member or I'd
be considered a dog. They said that anyone who refused to join
would be reported to Japanese government. At first I held off and
didn't join but pretty soon I couldn't withstand the pressure put
- me., The main reason that I had finally to join was because of
fear of coming to harm from the Dan leaders. Mr. Susumu Kurihara
and his wife, Issei, lived at 7417-F in Tule Lake next to my apt.
Because they were childless they were in habit of coming to our
apartment almost every night for three to four months. {Our first
child, Tokiko, had been born in Tule on Nov. 22, 1943). Due to
these visits of the Kuriharas who were not members of the Dan many
people suspected me of being sympathetic to Mr. Kurihara's views
and of being opposed to the Dan.

Hajime Morodomi, Issei, and his brother-in-law Tsunejiro Tohara,
Issei, came and told me I better join the Hoshi Dan as the Dan
suspected me of being against them and that if I didn't 1'd be
attacked and the only way for me to live in peace in the block and
to avoid physical injury was to join the Dan, keep away from the
Kuriharas and avoid the Dan's suspicion. To be safe I had to agree
to join. Mr. Kurihara had been accused of being an "inu" by the

Dan because he had spoken out courageously against the hunger strike.
The Dan leaders regarded me as an "inu" for being his friend.

Mr. Kurihara was attacked by one of them and about a month later

the Kuriharas moved to the other end of the block. I was even more
worried then because 1 thought the Kuriharas had no use for me because
I hadn't dared to speak against the Dan as he had. I had been forced
to join the Dan for my own safety but even though I joined the Bingo-
Ishisaka group suspected me of being sympathetic to Kurihara and
against the Dan and so I was in fear of being harmed.

Being threated by Sanae Akashi, Saburo Bingo, Inouye and Ishisaka
that I better join if I knew what was good for me and being advised
by Hajime Morodomi and Tsunejiro Tohara that 1 better do so for my
own safety I agreed to join the Sokuji Kikoku Hoshi Dan and Mr.
Tohara made the request for me. I didn't join the Hokoku Seinen Dan
for that was the organization for younger men but it may be that

the Justice Department has my name down &as a member.

8(C):

I attended the morning physical exercises after I became a member
because I was warned that it was a requirement. I went to several
lectures that were given on Japanese culture. Then after the first
group of the Dan officers were taken away from the Tule Lake Center
in December of 1944 and placed in internment Saburo Bingo came and
asked me to attend a meeting. I didn't dare refuse. The meeting
was to reorganize the remaining members. At the meeting new offi-
cers were named to replace those who had been sent to internment.
Saburo Bingo suggested to the people there that I should be named
an assistant treasurer of the Sokuji Kikoku Hoshi Dan to replace the
one who had been sent away to internment. I declined but the members
present wouldn't take no for an answer and wouldn't listen to me.
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There were no elections. Whoever was nominated by anyone was
appointed. I was named an assistant to Tanouye who was appointed
treasurer. Only once after that did I do anything at all in
connection with the Dan and that was to go with Tanouye on one
occasion as he visited the ward offices. Less than one month later
I was sent to Santa Fe at the end of January 1945 for being a member
of the Sokuji Kikoku Hoshi Dan.

8(D):

After I became a member of the Sokuji Kikoku Hoshi Dan about the

end of October or in November of 1944 I Just didn't dare resign.

I had been forced to join for my own safety in camp or else be
attacked just like Mr. Kurihara and others had been attacked by
unidentified persons. And after that happened to him I was so
scared that I would be treated the same way that I just didn't dare
leave my apartment after dark and even in the dusk when I went out
to the laundry room to fetch a bucket of water I cushioned my head
with a thick padding of material under my hat in case I got attacked
from the back,

After I was sent in January of 1945 to the camp at Santa Fe Saburo
Bingo told me that while I was in the Tule Lake Center I had been
scheduled to be attacked because I was suspected of having given
information to the F.B.I. pointing a finger at the Dan leaders
having been responsible for the attack on Mr. Kurihara. He said he
had been informed in Tule Lake by my brother Toshiwo that such was
not the fact for he had been questioned by the F.B.I. about who had
attacked Mr. Kurihara but that he was not able to say who had done
it or who had caused it to be done. So Saburo Bingo told me that

I had been the next on the blacklist to be attacked after Mr,
Kurihara but what my brother had told him saved me from being
attacked. My brother had lived next door to Saburo Bingo in Block
74 in the Tule Lake Center.

Wanting very much to get away from the Dan leaders in the Santa Fe
camp and out of the Dan and hoping that somehow I could be reunited
with my wife I went to see Rev., Fujitani who now lives in Honolulu
and told him about my problems and fear of the Dan leaders and asked
him what he thought about my trying to get away from the Sokuji
Kikoku Hoshi Dan and he advised me that I was right in doing so.

. This was after the time that 25 or 26 of us openly stated disapproval
of the Dan. As a result of my resignation I was watched and followed
during the rest of the time I was in the Santa Fe camp until the
first group repatriated to Japan. I started to work in the mess hall
in Santa Fe but I had to quit because of the pressure put on me and
my being called a dog and being shunned by members. It was during
this period that my application form for reunion with my family was
stolen from under my bed and the letters I received from my wife were
also stolen and the money order I was to send to my wife was stolen
like I stated in my answer to Question 6 of this affidavit. Then I
resigned from the Dan and. I was the only person in Santa Fe who did
so. Lven after I did so I was scared that I would surely be beaten by
the group but I hoped that maybe that could be avoided if I was
allowed to be reunited with my family in the Tule Lake Center quickly.
However, I was not reunited with them and on Oct. 1, 1945, because of
all the rumors and threats going on in the Santa Fe camp and because
I feared I wouldn't be allowed to remain in the U.S. but would be
deported and that only by being repatriated would I be able to be re-
united with my family and acting under threats and my fear of being
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treated violently in camp I had to sign for repatriation like I
answered to question 6 of this affidavit.,

8(F);

I had been warned by Bingo, Morodomi and Tahara that once a member
always a member and that anyone who withdrew would be beaten by
members in camp, or on the boat when being sent to Japan or on
arrival in Japan and that family members in Japan would be held
responsible for our actions too.

The latter part of March, 1945, someone found out about my intentions
to drop from the Dan. Thereafter I was watched and followed by
someone all the time until departure of the repatriate ship, Nov. 27,
1945, I started work in the mess hall but was forced to quit for
reason stated in 8(D). Someone stole the family reunion application
I was writing and which denounced the activity and ideas of the

Dans and I thought for sure the Dan would have me attacked after the
leaders saw what I had written in that letter.

Mr, Toshio Sakaguchi, who now lives in Honolulu, Hawaii, P.0. Box
1230, advised me to go and ask the camp authority to remove the Dan
leaders to another center, but when I thought about my family at

Tule Lake I realized it was too dangerous for me to do so because

I feared my wife and baby would be made to suffer for my action too.
My wife wrote to me about July, 1945, that she was warned by a Dan
lady member, the mother-in-law of Ishizaka, of my intentions and also
by Mrs, Ishizaka,

9(A):

I think it was in latter part of 1944 that I had to sign two or so
requests to renounce by reason of the pressure put on me by Sanaye
Akashi and Saburo Bingo and their close followers. From the time my
friend Susumu Kurihara was attacked and I believe it was done by
someone acting under Bingo's orders I was afraid that I was a marked
person because of my friendship with the Kuriharas., I was considered
an inu by them and was suspected of having given information that

the Dan was responsible for the attack on him and soc I was constantly
in fear of violence from the leaders., Saburo Bingo, Sanaye Akashi,
and Ishizaka and Inouye told me I had better apply to renounce my
citizenship if I wasn't an inu and if I wanted to avoid trouble.

They said that I stood no chance of being allowed to remain in the
United States and that 1t was a cinch that I would be deported to
Japan, They said many times that I had no cholice in the matter and
had to renounce my citizenship. Bingo said that if I didn't I would
be deported anyway and that although I might be placed aboard the
ship members would see that I never arrived in Japan but would be
shoved overboard. 3Sanaye Akashl and Tahara warned me if that didn't
happen to me that I would be arrested on arrival in Japan and be
reported to the Thought Control Police or Military Police and would
be sent to prison or a concentration camp and be brutally treated

for being an enemy to Japan and for opposing the orders of the
leaders of the Dan and would be placed on the Dan's blacklist,

Hajime Morodomi also said I better renounce because if I didn't there
wouldn't be a chance of my living in peace and safety in the camp and
that I'd be reported to the Japanese authorities, I was too scared
of the leaders to refuse to do as they told me because I knew these
threats would be carried out against me.
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And the Hoshi Dan ordered all members to attend several meetings
at which the leaders sald all members must renounce citizenship
and they sent thelr messengers around to find out if we sent for
the forms and put the pressure on us constantly and on my wife too.
I was afraid not to do it not only for my own safety but for my
wife's sake and my year old daughter Tokiko. The pressure on me
was so great that I wanted to get away from the Tule Lake Center
and believed that I'd crack up mentally if I didn't renounce to
preserve my own safety and that of my wife and baby. My uncle
Toshitaro Ide came and told me that I must decide to renounce and
told my wife she must also do it and he said that if I didn't I'd
have no chance to live in peace in camp and would be in danger of
violence all the time., He also said that I'd probably be deported
anyway and I had to renounce or else be on the Dan's blacklist and
be reported to the Japanese authorities. Being told so many times
I had to renounce and had to sign for renunciation, I had to do
it two or three times to prove that I was obeyirg orders. I didn't
want to do it but there was no way for me to avoid it.

The Tule Lake Center was a mad camp at the time and acts of violence
were being committed all the time and the Dan leaders were very
active and powerful and forced their will on all of us, There Just
was no way to get out of the Tule Lake Center without renouncing
and no way to avoid danger in the camp without doing it and no way
of avoiding trouble for me and my family in Japan unless I did it.

I thought for sure I would go crazy unless I decided to renounce

for my own safety and that of my wife and baby.

The Center was filled with threats, rumors and propaganda by the Dan
and the Issel right up to the time of the hearings and throughout

the hearings that the Centers were to be closed by the WRA and every-
body who wasn't going to be repatriated had to be relocated outside
the West Coast wherever the WRA wanted to send us and that we wouldn't
stand a chance of being allowed to live in peace because of the anti-
Japanese feelings of the public and we wouldn't be able to get along
because of race discrimination and lack of funds. My wife who was
pregnant again and I were too scared to be sent ocutside under the
conditions of public hostility and discrimination with a baby daughter,
We didn't want to be separated either but the uppermost fear I had

I think now was of harm from the Dan.

9(B):

Saburo Bingo told me that I had to make statements that I was dis~
loyal to the United States to get my renunciation approved. Many
other leaders said the very same thing and they told us what answers
to give, At the time I went to my hearing Ishizaka's wife was
walting right outside for her hearing. She was one of those who
could hear what was going on and I knew that if I stated anything
about the Dan leaders and the pressure they put on us that she and
others would report it to the leaders., I knew that if I didn't go
through with my renunciation it would be reported to them and that
would bring vioclence to me for sure. I was scared so when the lady
hearing officer asked me about renouncing I answered her questions
that I was a member of the Hoshi Dan, that I believed the emperor
was a god and would rule the world and that I wished to be sent to
Japan as early as possible so that I could volunteer for the suicide
squad and go right into the ships of the U.3. or England.
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None of those answers were true except that I was a member of the
Sokuji Kikoku Hoshi Dan., I never joined the Hokoku Seinen Dan
which was the organization for the younger men and if my name was
in it I was never informed of it and didn't join it. Bingo and
others and Aoyama had told me that disloyal statements had to be
made to the hearing officers or else our renunciations would be
rejected and that they would find out and anyone who was rejected
would be marked down for an inu. I would not have given such
answers except for my fears. I knew that the Japanese emperor was
only a2 human and not a divinity, My family and I are of the
Catholic faith and my ancestors have been for over 200 years. As
2 child I attended the Catholie Church twice every Sunday and if I
missed attendance I was not permitted to have supper. I went to
catechism for two years and while I was in Kuruma in Japan I served
as an altar boy fnr two years. My catechism teacher told us not to
bow our heads to the emperor, his picture, or in front of a Shinto
Shrine like the natives did because that was idolatry so I never
did. We were taught and I believed that the emperor was just a
human and not a god and that there was only one Creator, the God in
the Bible.

I gave those answers to the lady hearing officer only because I was
driven to do so by my fears of what would happen to me and my family
if I did not give such answers and my renunciation was rejected.

It was my fear for my own safety and that of my wife and baby that
made me answer that I wanted to be sent to Japan as early as possible
80 that I could volunteer for the suicide squad and go right into
the ships of the U.S. or England. I did not give such an answer
because of any disloyalty to the U.S. but because I had been told
and believed I had to give such an answer to have my renunciation
accepted for my own safety. I had expected before the outbreak of
war and for sometime afterward that I would be accepted by the Draft
Board and be inducted into the Army and if I had been I would have
served faithfully as a soldier but I was rejected by the Draft Board.

9(C)s

I was in fear of violence to myself from the time my friend and next
door neighbor Susumu Kurihara was attacked sometime about June 27,
1944, I was in fear of violence because I shared his opinions and we
were called inu by number of the residents in the block. The leader
became very active and organized the Dan groups and put pressure on
all the residents of our block to join and spread rumors and kept up
thelr agitation and threats to force all of us to Join., There were
numerous acts of violence committed by some of them on those who
wouldn't go along with their program., Life just became unbearable
in the Center and there was no chance for a person to be left alone
by them. Then the Dan leaders ordered members to apply to renounce
citizenship and the pressure got worse and worse. Then the WRA
announced that the Centerswere going to be closed up and those who
weren't to be deported would be forced to leave the Center and be
relocated outside in new communities without a home, or funds and
would have to face public hostility and discrimination., My wife and
I didn't wish to be separated. We had one baby and my wife was
pregnant again, We didn't dare to face being sent outside to face
such adverse conditions in our situation. I didn't dare go against
the Dan leader's orders about renouncing either for fear that I'd be
made victim of their violence. If I was to be deported it meant that
I'd be facing trouble for myself and my family in Japan unless I
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renounced because the Dan would have me on its blacklist to be
reported to the Japanese authorities. My wife and I were just
desperate with fear and during this time the Dan's pressure was
the greatest and large groups conducted demonstrations and blew
bugles. There Just wasn't any way to avold these fears except by
going insame or by renocuncing. During that time Saburo Bingo,
Sanae Akashi, Ishizaka and Hajime Morodomi kept a watch on me to
see that I went through with it too. And my uncle Toshitaro Ide
came repeatedly and pleaded with me and my wife to do it for my
own safety and the security of my family., .

As the result of my renunciation and for being in the Sokujl Kikoku
Hoshi Dan I was sent away to the Alien Internment Camp at Santa

Fe. There I was forced to make a request on March 5, 1945, to the
Attorney General for approval of my renuncilation, I was told that
I had to do this by Mr., Kobayashi who was the father-in-law of
Tachibana and by Yamane who was the friend of Shishido and by one
of the Yamane brothers. I knew that if I didn't that Sabureo Bingo
and the other leaders would treat me as an inu, That request was
made under pressure and fear by me and it was made before a group
of 25 or 26 of us in that camp got together and decided that we
could protest the activities of the Dan leaders and their principles
and we did so to Shishido and Tachibana. Until then I was just too
afraid to say or do anything to bring trouble on myself but our
little group thought we could protest and that others would follow
our example but it didn't work out that way because the majority of
internees threatened us as inus and put pressure on us and kept us
under watch all the time. Being told by Saburo Bingo in this camp
that I had been next on the Dan's list at the Tule Lake Center to
be attacked and that I would have been too except that my brother
Toshiwo had told him that I didn't know who had attacked Susumu
Kurihara and didn't know who was responsible for the attack on him
and that I couldn't have told the authorities anything about it, I
knew that if I didn't make the request for approval of my renuncia-
tion I would be attacked as an inu on the order of the Dan leaders.

Shortly after that a group of 25 or 26 of us protested the activities
and principles of the Dan to Shishido and Tachibana. After that I
was watched and followed by members of the group until most of them
were sent to Japan, In the meantime the money order I was going to
send to my wife in the Tule Lake Center was stolen and also letters

I recelved from my wife and I got more frightened than ever as I was
sure the Dan was spying on me and I wanted to get out of the Camp

at Santa Fe and be reunited with my wife and had obtained an applica-
tion form I was to make out for family reunion but it too was stolen
and so I believed I was in imminent danger because the Dan would
know that I was trying to get away from the Santa Fe Camp. After
these incidents I was under constant fear of reprisal until the group
repatriated to Japan near the end of November of 1945, All during
this period I was treated as an inu and outecast and was afraid of
being attacked.

9(E):

After the group had been sent to Japan from Santa Fe I agsked that my
repatriation request be cancelled and as soon as I learned from Mr,
Collins that I could write to the Attorney General and ask for a
cancellation of my renunciation I did so in the early part of 1946,
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(E) If you claim that your membership in any of the aforementioned organizations, your activities therein, or your acceptance of an office was
due to misunderstanding of the purpose or nature of the organization, explain fully:

Refer to £(B)

(F) If you at any time wished to discontinue membership, activity, or office and were prevented from so doing, explain fully:

See attached sheet

9. (A) When did you decide to apply for forms upon which to renounce your United States citizenship?
Give reasons for so doing:

See attached sheet

(B) If reasons given in answer to preceding question differ from reasons given to officer who held renunciation hearing, give your explanation
for difference:

S3ee attached sheet

(C) If you claim that your renunciation was caused by fear, you should explain fully why such fear extended from the time of the application for
renunciation papers until the date of actual renunciation:

See attached sheet

(D) If the fear did not extend from the date of application to the date of approval by the Attorney General, you should state whether you made
any effort to withdraw your application, and if not, explain fully:

(E) If, after approval, you requested the Attorney General to withdraw his approval of your renunciation or to cancel your renunciation, give the
reasons for the delay in making such request:

See attached sheet
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(F) If there are any other facts which influenced your action in renouncing your United States citizenship, state fully below or on a separate sheet
if necessary.

10. (A) If you now are in Japan, give your reasons for having returned to Japan.

(B) If you are in Japan, have you since you returned to Japan taken any action to resume or acquire Japanese citizenship?

Answer Yes or No
If you have, state nature of action taken and reasons therefor.

11. (A) If you have served or are serving in the military or naval forces of the United States fill in the following:

I enlisted (or was drafted) on in the 3 my Serial number is
State the date State the Branch of Service

I still am in such service 3 I was rel d from active duty on and received my Discharge
Answer Yes or No

on

(B) If at any time while in a war relocation center or since then you volunteered for military or naval service but your offer of service was rejected
state the time when and the place where you volunteered.

(C) State why your offer of such service was rejected, if the reason was made known to you.

(D) If you were rejected for military or naval service by your Local Draft Board since your release from a war relocation center state the reason

for the rejection if known to you. Af'Ger my release I reported to my Draft Board in
Calif., but was not reclassified or inducted as I wgg over in Martinez,

12. If any member of your family has served or is serving in the military or naval forces of the United States state the relationship of such person
to you, the name of such person, the branch of service and serial number of such person:

Relationship

Branch of Service Serial Number

/s/ Masatsuji Ide

(Signature in full of applicant)

January 11W§?
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Subscribed and sworn to before me this day of

/s/ Mas Yonemura
(NOTARY SEAL) MAS YONEMURA
Notary Public
In and for the County of Alameda, State of
California

This affidavit may be executed before any person authorized to administer oaths.




